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Motto 37: „Stať sa Slovákom, úplným Slovákom, znamená stať sa bratom všetkých ľudí. 
Taký je vznešený odkaz našich dejín.“ 

Vladimír Mináč – Dúchanie do pahrieb 
+++++++++++++++++++++++++ 

- 1. júla bola otvorená výstava J.C. HRONSKY.  Výstava potrvá len do tejto 
nedele  vrátane, každý deň do 17.00 hodiny v Primaciálnom paláci. Vystava nie je 
propagovana!!!!! 

- +++++++++++++++++++++++++ 
                        P  O  Z  V  A  N  I E .                      
                                                                PROGRAM :  
                                                                    1./  O 15.30 Svätá omša vo Farskom kostole 
v ZLIECHOVE  
         Regionálna pobočka PV ZPKO ILAVA – POV. BYSTRICA                                   
2./ Po skončení presun k miestu večného odpočinku  
a  Región PV ZPKO TRENČÍN v spolupráci s Farským úradom ZLIECHOV,                     
pána Vendelína  KAŠIARA  
                    ako aj s Obecným úradom v ZLIECHOVE,  
   3./ Príhovory  
4./ Prednes básne  „ MODLITBA ZA SLOVENSKO „  
                                  vás s úctou pozývajú na                                                                                                                                         
5./ Položenie vencov                                                                                                                                                
6./ Modlitba za zomrelých účastníkov tzv. „ KATOLÍCKEJ AKCIE „ 
Pietnu spomienku k 62. výročiu tzv. „ KATOLÍCKEJ AKCIE „  v obci ZLIECHOV ,  
    ktorú zosnovala štátna moc za pomoci príslušníkov ŠtB  dňa 1. júna 1949.  
     Výsledkom tejto akcie bolo zatknutie 9-tich občanov obce ZLIECHOV  
                   a  jeden z nich, pán V. KAŠIAR vo väznení zomrel.  
                               Táto pietna spomienka sa uskutoční  

+++++++++++++++++++++++++ 
  -  13. Júla 2011 od 15. 30 hodine. 
  
                                              Výbor RP PV ZPKO ILAVA – POV. BYSTRICA 
                                              Hedviga SLIVKOVÁ , predsedníčka   

+++++++++++++++++++++++++ 
- 17.7.2011, 18.00  Vatra zvrchovanosti Nam Jana Pavla II. Petrzalka, MO MS 

- +++++++++++++++++++++++++ 
- Medialna sprava: Rímsko – katolícka farnosť Devín, DEDIČSTVO OTCOV o.z. 

a Národné osvetové centrum pripravili 5. júla 2011 v Devíne na sviatok svätých 
Konštantína – Cyrila a Metoda púť s názvom Pramene života. Púť vyvrcholila 
svätou omšou o 9,30 hod. vo farskom Kostole sv. Kríža, ktorú celebroval Mons. 
Ján Formánek, generálny vikár bratislavskej arcidiecézy. Slávnostným kazateľom 
bol d.p. Marián Valábek, SDB. Koncelebroval správca Farnosti svätého Kríža 
v Devíne Mons. Marián Gavenda a ďalších 9 kňazov. V homílii odznelo 
množstvo podnetných myšlienok o Božom slove a jeho existenciálnej potrebnosti 



pre náš život, ako súčasti dedičstva sv. solúnskych bratov. Svätú omšu okrášlil 
piesňou aj operný spevák Peter Mikuláš. Na konci svätej omše sa po príhovore 
správcu farnosti prihovoril aj Mons. Formánek, ktorý poukázal na dôležitosť 
zdravého rodinného života. Po požehnaní  neopakovateľným spôsobom predniesla 
Proglas pani Eva Kristínová. Následne veľmi citlivo zanôtila staroslovenský Otče 
náš, pri ktorom pútnici spontánne vstali. Po tomto mimoriadne emotívnom 
zážitku, pri ktorom sa mnohým prítomným tisli slzy do očí, pápežskej hymne 
a slovenskej hymne pre chrám Bože, čos ´ráčil  sa pútnici premiestnili pred 
kostol, kde položili veniec k súsošiu svätých Konštantína – Cyrila a Metoda. 
Slávnosť pokračovala v atmosfére dotvorenej vystúpením fujaristov, pohostením 
na námestí pred kostolom, ktoré pripravila miestna farská komunita. Neskôr sa 
pútnici vrátili späť do kostola, kde program pokračoval príhovormi predsedu 
Matice slovenskej Mariána Tkáča, a Miroslava  Holečka, projektového manažéra 
pre kresťanské tradície Národného osvetového centra , autora scenára a 
režiséra poeticko – hudobnej kompozície na počesť sv. Cyrila  a  Metoda a ich 
žiakov Vďakyvzdanie za písmo. V programe účinkovali recitátori J. Šimonovič, J. 
Hanúsková, Ľ. Hallon , spevák J. Havaj a organista P. Mikula. Na záver púte 
odznel Moleben k našim svätým otcom Cyrilovi a Metodovi, ktorý pripravila 
grécko – katolícka farnosť Bratislava Staré mesto. Celá púť sa niesla vo veľmi 
príjemnej politikou nezakalenej atmosfére. Púte sa zúčastnilo množstvo ľudí  aj 
zo Žiliny, z Oravy a z Kysúc. Medzi pútnikmi bolo, okrem už spomenutých viac 
vzácnych hostí, ako Prof. Milan S. Ďurica, SDB, Prof. František Vnuk a jeho syn 
kňaz  Jozef, ktorý pôsobí vo Veľkej Bitánii, Prof. Karol Bošmanský, SVD, Doc. 
Július Binder,  riaditeľka Bulharského kultúrneho inštitútu Elena Arnaudova, Don 
Vojtech  Zeman, SDB, ThDr. Ján Košiar, František Očenáš a ďalší. 

-                                                                                              DEDIČSTVO OTCOV, 
o.z. 

- +++++++++++++++++++++++++ 
Tu ide o cielenu propagandu aj proti oslavam Velkeho 1150. cyrilo-
metodskeho jubilea (2013)... 
Ja si myslím že takéto články sú veľmi užitočné, pretože každý z nich 
predstavuje šancu aby sa Slováci prebrali zo svojej zadubenosti a 
uvedomili si kto vlastne u nich a na nich šafári.  
Zatiaľ nič nenasvedčuje tomu že by Slovákom ako celku (jednotlivci sú 
málo) záležalo na tom či sú pánmi samých seba. 

Vážení priatelia!  
Tento článok bol uverejnený v denníku "SME" a myslím, že 
si zaslúži veľmi ostrý komentár v našom časopise 
KULTÚRA. Určite by naň mali veľmi rýchlo reagovať naši 
renomovaní historici. Článok bol uverejnený po štátnom 
sviatku SV. Cyrila a Metoda. Osobne to cítim ako 
bagatelizovanie, zneváženie a výsmech celého Cyrilo-
Metodského dedičstva. Latentne je tu podsúvaná paralera 
medzi Jánošíkom a SV. Cyrilom a Metodom. Myslím si, že tu 



ide o skrytú dehonestáciu Slovákov ako národa. Redaktor 
spolu s tzv. "historikom" i keď v tomto prípade by si tento 
pán zaslúžil hodnosť "histerika" splieta čiernu niť a zavádza 
svojich čitateľov svojimi domienkami a svojou 
predpojatosťou voči všetkému čo len trochu pripomína 
slovenskú históriu. Autor článku nám dal všetkým lekciu a 
vysvetlil nám, že Cyrilo-Metodské dedičstvo je vlastne 
výmyseľ. Že Nitra nebola Metodovým mestom, ale 
Vichingovým. Koho to vlastne Slováci oslavujeme? Veď my 
musíme oslavovať Franských kňazov, ktorí nám tu doniesli 
kultúru, vzdelanosť a vieru dávno pred SV. Cyrilom a 
Metodom. Bolo by načase postaviť pamätník Vichingovi v 
Nitre ! Potom by sme boli konečne akceptovaní v 
medzinárodných štruktúrach. Kniežaťa Rastislava je 
potrebné vyhlásiť za zločinca nacionalistu a fašistu, lebo 
neakceptoval vstup do EU, ale sa obrátil o pomoc k 
Byzantskému cisárovi. Osobne si myslím, že pán 
zmieňovaný "histerik" je horúcim kandidátom na ministra 
kultúry v tejto koalícii. Jeho názory zodpovedajú takému 
významnému postu v SR. 
V normálnom štáte by tento tzv. prepitujem historik nemohol 
ani pásť kravy. Nie to ešte, aby zastával funkciu kustóda 
Národného Múzea. Toto naozaj môže byť iba na Slovensku 
? 
  
Všetko zlé je aj na niečo dobré. Takto aspoň vieme, kto je 
kto. Murársky plátok SME nebadane odkrýva karty aj svojich 
"kustódov" 
 S úctou vás pozdravujem 
 Jozef Krajčík 
------------------------- 

 Historik Turčan: Nie sme dedičmi diela Cyrila a Metoda  

O význame Cyrila a Metoda pre Slovensko a 
Slovákov sme hovorili s archeológom a 



kustódom Archeologického múzea SNM v 
Bratislave VLADIMÍROM TURČANOM.  
Už na základnej škole sa deti učia o solúnskych 
bratoch Cyrilovi a Metodovi ako o 
vierozvestoch, ktorí na Veľkú Moravu priniesli v 
roku 863 kresťanstvo a staroslovienske písmo. 
Nedávne archeologické nálezy v Bojnej pri 
Topoľčanoch dokazujú, že kresťanstvo bolo na 
území Veľkej Moravy už pred ich príchodom a 
Slovania už vtedy komunikovali vlastným 
jazykom. Nebude potrebné poopraviť naše 
dejiny?  
„Keďže archeologické výskumy stále prebiehajú, 
učebnice dejepisu by bolo možné prepisovať, alebo 
aspoň dopĺňať, každý rok. Len málokedy ide však o 
také kľúčové poznatky, ako sa podarilo získať na 
slovanskom hradisku v Bojnej. Kresťanstvo bolo na 
našom území skutočne prítomné desaťročia pred 
príchodom Cyrila a Metoda, ak, samozrejme, 
nerátame rímsku dobu. Niektoré indície otvárajú 
priestor na úvahy o možnom pôsobení príslušníkov 
írsko-škótskych misií už na prelome 8. a 9. storočia. 
Záujem o stredodunajský región ako christianizačné 
územie prejavovala koncom 8. storočia aj Aquileia. 
Dokonca na čele synody, ktorá sa konala v roku 796 
„na brehoch Dunaja“, a ktorej cieľom bolo 
organizačne zabezpečiť náš priestor, stál aquilejský 
patriarcha Paulinus. No a v liste moravského 
panovníka Rastislava byzantskému cisárovi Michalovi 
III. sa jasne píše o misionároch „z Vlách i Grécka a 
Nemiec“ pôsobiacich tu už pred príchodom Cyrila a 
Metoda. Bolo tu teda viac misií, ktoré však moravská 



elita nemala pod kontrolou. Pozvanie Byzantíncov 
malo zmeniť tento stav.“  
Kľúčovým prínosom Cyrila a Metoda bolo podľa 
historikov staroslovienske písmo. V tejto 
súvislosti sa dodnes vedú spory o pôvode 
bratov. Jedni tvrdia, že otec bol Grék a matka 
Slovanka, druhí, že obaja boli Gréci, ďalší, 
najmä Bulhari, že rodičia boli Slovania. Kto má 
pravdu?  
„Písomné pramene žiadne informácie ani indície v 
tomto smere neposkytujú. Ich čiastočne slovanský 
pôvod sa predpokladá na základe toho, že zostavili 
slovanskú abecedu a preložili niektoré knihy do 
jazyku Slovanov. Avšak v Solúne, odkiaľ pochádzali, 
žilo v čase ich detstva mnoho Slovanov, takže sa 
jazyk mohli naučiť od nich. Grécki bádatelia považujú 
Cyrila a Metoda za Grékov, dokonca uvažujú o ich 
príbuznosti s cisárskou rodinou.“  
Šírilo by sa kresťanstvo na Veľkej Morave aj 
bez misie bratov? „Aj sa šírilo. Byzantínci prišli na 
územie, kde už prebiehala christianizácia niekoľko 
desaťročí a pokračovala aj po ich dramatickom 
odchode. Prišli však s novými víziami, napríklad v 
pokuse zaviesť gramotnosť pomocou vlastného 
písma, v úlohe, akú pripísali slovanskému jazyku v 
bohoslužbe a podobne. Ale tam, kde sme kultúrne i 
kresťansky dnes, sme sa dostali inou cestou.“  
Nebola misia Cyrila a Metoda teda len drobnou 
epizódou v dejinách Veľkej Moravy?  
"Keď si uvedomíme, že trvala iba dve desaťročia, tak 
z tohto hľadiska určite. Byzantíncov zažila vlastne len 
jedna generácia a nie všetci boli ich stúpencami. Na 
písmo, ktoré sa pokúšali zaviesť, nebola ešte 



spoločnosť pripravená. Na druhej strane, z 
historického hľadiska je dôležité, že počas ich 
pôsobenia a z ich iniciatívy bolo na Veľkej Morave 
zriadené arcibiskupstvo a v Nitrebiskupstvo. Udalosti 
však dopadli tak, že Byzantínci boli vyhnaní a územie 
Veľkej Moravy sa stalo definitívne súčasťou 
západného sveta.“  
Majú Cyril a Metod naozaj taký vplyv na 
slovenskú históriu, že ako jediní sa objavujú aj 
priamo v texte našej ústavy, kde sa píše o 
cyrilometodskom duchovnom dedičstve?  
„Text ústavy je vážna vec, pretože je záväzná pre 
každého občana aj pre inštitúcie. Sú to však politické 
formulácie a výzvy, ktoré nemusia vždy striktne 
korešpondovať s exaktne danými dejepisnými 
faktami. Osobne by som takto štylizované historické 
exkurzy do ústavy nedával, hoci chápem, že národná 
identita musí stáť aj na historických oporách. Ale 
práve historicky je doložené, že kresťanstvo malo 
medzi predkami dnešných Slovákov staršie korene 
ako len cyrilometodejské.“  
Čo teda v praxi znamená cyrilometodské 
duchovné dedičstvo?  
„Myslím, že tento pojem nemá obsah. Neviem, čo je 
v našich kultúrnych hodnotách tak špecifické, že by 
to bolo možné jednoznačne označiť za špeciálne 
cyrilometodejské dedičstvo, ktoré sme nemohli 
získať z iných civilizačných zdrojov.“  
Čím sú teda Cyril a Metod dôležití pre 
Slovensko a Slovákov?  
„Sú to historické osobnosti, ktoré tvoria súčasť našej 
histórie. Vďaka literárnej tvorbe ich žiakov sme 
informovaní o dôležitých aspektoch našich 



najstarších dejín, o ktorých by sme inak nevedeli. V 
dobe národného obrodenia to zohralo mimoriadne 
dôležitú úlohu.“  
Nie sú solúnski bratia, podobne ako Jánošík, 
len mytológiou opradené legendy?  
„Jánošík sa stal mytologickou postavou vďaka 
ľudovej idealizácii, Cyrila a Metoda vytiahli na svetlo 
vzdelanci. Zdroje, akými sa dostali do nášho 
povedomia, sú teda iné. Ale takisto sú z rôznych 
dôvodov občas mytologizovaní. V skutočnosti neboli 
prvými šíriteľmi kresťanstva na našom území, nie 
sme dedičmi ich diela, a ani ich historickí protihráči 
neboli a priori negatívne postavy.“  
V čom je zásadný rozdiel medzi vnímaním 
Cyrila a Metoda v minulom režime a v 
súčasnosti?  
„Myslím, že v súčasnosti sa zvýrazňuje náboženský 
rozmer ich pôsobenia, v minulosti sa silne potláčal. A 
samozrejme, za socializmu boli len obmedzené 
možnosti slobodnej diskusie o zmysle ich poslania a 
význame ich misie pre súčasnosť. Dnes tá možnosť 
je a väčšina historikov a archeológov tento priestor 
aj využíva.“  
Šírenie vzdelania, kresťanstva a kultúry 
používala Byzantská ríša v konkurencii s 
Franskou a Bulharskou ríšou ako politický 
nástroj na získanie vplyvu v Európe. Neboli 
solúnski bratia z tohto pohľadu skôr 
diplomatmi či dobyvateľmi, ktorí namiesto 
meča používali slovo?  
„Samozrejme, že boli vlastne diplomatmi, ktorých 
cieľom bolo popri inom testovať možnosti včleniť 
Moravské kniežatstvo do byzantskej sféry vplyvu. 



Skutočnosť, že funkčne boli na pomerne nízkej 
úrovni však hovorí, že reálne sa o tom neuvažovalo. 
Boli sme príliš vzdialení od Konštantínopolisu a 
navyše pod silným vplyvom Frankov.“  
V ktorých krajinách, okrem Slovenska, sa o nich 
ešte učia?  
„K základnému historickému vzdelaniu patrí znalosť o 
Cyrilovi a Metodovi k samozrejmostiam v Českej 
republike a u južných Slovanov. Na vysokoškolskej a 
vedeckej úrovni aj v ďalších krajinách, vrátane 
severnej Ameriky.“  
Poznajú ich ľudia v Grécku?  
„To neviem zodpovedne posúdiť. Historici, 
zaoberajúci sa danou problematikou samozrejme 
áno, u časti kultúrnej verejnosti to možno oprávnene 
predpokladať. Ale napríklad priamo v Thessalonikách, 
teda v Soluni, stojí pravoslávny kostol zasvätený 
Cyrilovi a Metodovi.“  
Keby ste mali zostaviť rebríček 
najvýznamnejších historických osobností, kam 
by ste Cyrila a Metoda zaradili?  
„O takýto rebríček by som sa ani nepokúsil.“  
Čítajte viac:http://www.sme.sk/c/5966312/historik-turcan-nie-sme-
dedicmi-diela-cyrila-a-metoda.html#ixzz1ROc38iJ3 

+++++++++++++++++++++++++ 

Keď dejiny napísali porazení 

Reakcie na clanok Turcana 

Dedicstvo Cyrila a Metoda  

Vidim, ze niekolko historikov ma tendenciu utiekat sa k 'Staroslovienom ako priamim dedicom 
kultury ktora tu existovala'.  
 
Skusme ist na to vylucovacou metodou: Existuju v sucasnosti staroslovieni? -nie. Su to madari? -
nie. Su to nemci? -nie. Su to poliaci? -nie. Su to cesi? -nie Su to ukrajinci? -nie 
Same nie. Odstahovali sa ludia 'Staroslovieni', ktori umoznili vznik tejto kultury niekam inam, alebo 
co sa s nimi udialo? Je jazyk slovakov, moravanou, slovincov, srbov a chorvatov najpodobnejsi 
jazykom, ktorym sa tato stara kultura vyjadrovala? Mam silny dojem, ze ano. Na uzemi ktoreho 
sucasneho statneho utvaru sa nachadza najviac archeologickych pamiatok na obdobie Velkej 



Moravy? Je to uzemie slovenska a moravy, rozprestierajuce sa smerom k madarsku, slovinsku a 
rakusku.  
 
Preto su slovanske narody zijuce okolo madarska priamymi dedicmi tejto kultury ci sa to niekomu 
paci alebo nie. A nakolko sa slovensko nachadza v centre tohto zaniknuteho statneho utvaru, su to 
urcite Slovaci, ktori maju na toto kulturne dedictvo narok. Tymto nespochybnujem narok inych 
slovanov.  
 
Dovolil by si niekto spochybnovat pravo Rimanov ako dedicov rimskej kultury? Asi tazko. Iste su to 
VSECI taliani, ktori maju pravo na toto kulturne dedicstvo. Vselico sa za tych niekolko tisicroci 
udialo a ani rimania ie su celkom ti isti. Ale jazyk ktory si predava pokolenie na pokolenie matka na 
svoje deti, ten spolahlivo preukaze komu ta-ktora kultura patri. 
 
Napriek pomadarcovaniu, pocechizovaniu, popolstovaniu, poukraincovaniu prezilo nieco ako 
slovenske narecie. A zrejme to neboli madarske, polske ani rakuske matky, ktore ho naucili svoje 
deti. A PRETO SME TO URCITE MY SLOVACI, KTORI MAJU JEDNOZNACNE PRAVO hlasit sa k starej 
kulture Velkej Moravy, ktorej pisomnosti, stavby a archeologicke vykopavky sa na nasom uzemi 
vyskytuju. Mikulcice, Devin, Nitra az po Vihorlat a Kusinske hradisko, zachovale pisomnosti v jazyku 
ktory sa napadne podoba na sucasnu slovencinu 
\ 
 
už mi to nedá a musím Vám napísať môj postreh, ktorý ma znepokojuje. 29.6. ste uverejnili článok 
"Figeľ obdarúva Slotu. Z vášho a štedro", 30.6. ste uverejnili článok "Bibliu nenapísal jeden človek", 
6.7 ste uverejnili rozhovor "Nie sme dedičmi Cyrila a Metoda" a článok "Keď dejiny napísali 
porazení". Odporúčam aj ostatným čitateľom, aby si tieto články prečítali jeden po druhom a urobili 
si názor, či je to normálne. Vo veľmi krátkom časovom období sú uverejnené príspevky, ktoré sú 
skutočne hodné len polovzdelancov, alebo zaslepene zaujatých ľudí. Neviem, či je to zámer 
redakcie, nevedomosť alebo úroveň článkov zodpovedá mentálnej úrovni ľudí v redakcii, v každom 
prípade je vtedy 2,90 EUR mesačne na PIANO veľa.  
\ 
 

Na ktorej strane je autor?  

Svojim prístupom a použitou terminológiou autor popiera tzv. svoju objektivitu. 
Hovoriť o nacionalistoch- potom on je čím alebo kým?????  
 
\ 
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TK KBS - DOM 

Homília arcibiskupa Cyrila Vasiľa v Nitre – 050711 
P:3, 06. 07. 2011 12:58, DOM 

 
Každý z nás už v živote vyplňoval nejaký dotazník, viac, či menej detailný a obsiahly. 

Medzi základné údaje patrí obvykle uvedenie informácií: volám sa, narodil som sa, moji 
rodičia sú..., mojou rodnou rečou je, toto je môj životný príbeh..., toto vytvára moju 

identitu.  
To, čo platí pre jednotlivca, je možné aplikovať aj na skupinu osôb, a teda aj na cirkevné, 

a istým spôsobom aj na národné spoločenstvo. Každé spoločenstvo sa vytvára 
prostredníctvom istých spájajúcich identifikačných prvkov, či už ide o symboly, udalosti, 

motívy, či historické postavy. V našich národných a spoločenských dejinách nemáme 
veľa takých tém, ktoré by nás zjednocovali – úspechy našich hokejistov alebo futbalistov 

sú príliš nestálou a nespoľahlivou témou a povestná slovenská nežičlivosť nás vedie 
k nadšenému ikonoborectvu akýchkoľvek piedestálov, na ktoré by sa viac, či menej 



zaslúžene pokúšal postaviť ktorýkoľvek z našich rodákov.  
Naše nedávne dejiny 20. storočia sú plné kontroverzných postáv, ktoré sa síce nechávali 
nazývať, tatíčkami, otcami, vodcami, budovateľmi a zakladateľmi, ale v skutočnosti viac 

rozdeľovali a aj naďalej rozdeľujú náš pohľad na dejiny, než by prispievali k pocitu 
hrdosti na ich prínos. Nie je teda jednoduché nájsť nekonfliktné dejinné postavy, o to 
viac, že skutočná veľkosť osobností sa ukazuje v ich schopnosti prekračovať hranice 
konfesionálnej, denominačnej, politickej i etnickej ohraničenosti, v schopnosti obstáť 

v skúške dejín, ukazuje sa až v skúške stáročí. 
 

Takýmito osobnosťami sú však svätí Cyril a Metod.  
Sú prijateľní a sú prijímaní širokým spektrom našej spoločnosti. Pri nich totiž aj ten 

obyvateľ Slovenska, ktorý o sebe povie „Nie som veriaci... nie som katolík... nie som 
Slovák...“ môže súčasne povedať: „a predsa sú mi tieto historické postavy svojím 

spôsobom blízke, ich osudy i ich ideály mi niečo hovoria“. 
Povedali sme, že potrebujeme spájajúce, nekonfliktné osoby a že nie je ľahké ich nájsť. 

Je to pravda. Žiaľ aj v prípade, že sa tak udeje, tak neraz s rizikom, alebo za cenu toho, že 
každý si vyberá len časť z ich posolstva. Táto fragmentácia a selektívnosť je istým 

spôsobom prirodzená, ale súčasne môže byť aj nebezpečná a to predovšetkým vtedy, ak 
by sme si z odkazu jednotlivých postáv vyberali len isté okrajové, sekundárne prejavy 

a ignorovali by sme, ba dokonca potláčali hlavné, nosné prvky. 
V nedávnej minulosti sa to dialo dosť často a ani dnes nie sme imúnni pred týmto 
pokušením. Tak boli svätí Cyril a Metod podľa potreby raz označovaní za symboly 
slovanskej družby či česko-slovenskej vzájomnosti, za literátov, za predstaviteľov 

byzantskej diplomacie, za tvorcov národného jazyka atď. 
Účelové využívanie postáv sv. Cyrila a Metoda sa však nedá dlho maskovať a v 

konečnom dôsledku je kontraproduktívne. Presvedčil sa o tom pred 26 rokmi na pamätnej 
velehradskej púti v roku 1985 vtedajší minister kultúry, ktorého státisícový dav vypískal. 
Keď minister začal hovoriť o tom, že Cyril a Metod urobili to, či ono, dav ho skandujúc 
neustále opravoval: "Svätí, svätí Cyril a Metod...", keď minister pokračoval: "priniesli 

nám kultúru", pútnici zasa jednohlasne skandovali: "priniesli nám vieru, vieru..." 
Áno – kultúra, politika, diplomacia, písomníctvo, jazyk... to všetko tu bolo, to všetko 

bolo pri misii sv. Cyrila a Metoda potrebné a dôležité, ale nie prvoradé a nie podstatné. 
Prvoradé a podstatné bolo ohlasovanie viery a to spôsobom príťažlivým, horlivým a 

vytrvalým. Preto ich postavy najviac vystihujú termíny, ktoré vtedy zaznievali svorne z 
úst pútnikov: svätosť a viera – keďže to je to, čo charakterizuje našich slovanských 

apoštolov. 
 

Niekto by ale mohol namietať, že svätosť, viera, služba Bohu, že to sú príliš vznešené 
ideály že nie sú pre každého, že nie sú zdieľateľné všetkými. Bez týchto ideálov, by sme 
ale nemohli pochopiť skutočný prínos sv. Cyrila a Metoda pre naše duchovné, kultúrne a 

národné dejiny, nemohli by sme sa hlásiť k ich dedičstvu. 
 

Právo  
Predstavme si napríklad, že by sme chceli hodnotiť len tzv. laické aspekty misie sv. 

Cyrila a Metoda, akým môže byť túžba slovanských kniežat po usporiadaní 
zákonodarstva. Avšak ani zákonodarstvo – vo vízii sv. Cyrila a Metoda - nemožno 



odtrhnúť od duchovného rozmeru. Už v Žití Konštantína čítame, že "Rastislav, knieža 
moravské, Bohom povzbudený, radu učinil s kniežatami svojimi a s Moravanmi a poslal 

posolstvo k cisárovi Michalovi hovoriac: Keďže náš ľud od pohanstva sa odvrhol a 
kresťanského zákona sa drží, učiteľa nemáme takého, ktorý by nám v našom jazyku 

pravú kresťanskú vieru vysvetlil, aby sa aj iné krajiny, to vidiac, pripodobnili nám. Tak 
pošli nám vladáru, biskupa a učiteľa takého, lebo od vás na všetky strany dobrý zákon 

vychádza." (ŽK XIV) 
Ako interpretovali tento "dobrý zákon" svätí Cyrila a Metod? Dosvedčuje nám to 

najznámejšia civilná zákonodarná pamiatka veľkomoravskej doby, súdny zákonník pre 
ľud – Zakon sudnyj ljudem. Jeho prvá veta znie: "Pred každým právom, sluší sa o Božom 

práve hovoriť." 
Náš súčasný právny systém vychádza zo základného zákona Slovenskej republiky, 

ktorým je Ústava. V jej preambule okrem iného čítame: "My, národ slovenský v zmysle 
cyrilo-metodského duchovného dedičstva... uznášame sa prostredníctvom svojich 

zástupcov na tejto ústave".  
Je to pekná formulácia, ale sme si naozaj istí, že naše zákony, teoreticky vyplývajúce z 
tohto základného zákona naozaj zodpovedajú tomuto cyrilo-metodskému duchu? Tomu 

duchu, ktorý vyžaduje, aby zákon neprotirečil morálnej norme vychádzajúcej z "Božieho 
práva"?! Podľa prvého článku ústavy "Slovenská republika je zvrchovaný, demokratický 

a právny štát, ktorý sa neviaže na nijakú ideológiu ani náboženstvo." Ako teda v ňom 
chceme aplikovať cyrilo-metodské duchovné dedičstvo? Len na úrovni vzletných fráz? 

Nuž dobre, pripusťme, že taká abstraktná inštitúcia, akou je "štát", sa bude vyhýbať 
viazaniu sa na akúkoľvek ideológiu a náboženstvo – ale čo má robiť, ako sa má správať 

jednotlivec, občan, člen spoločenstva, ktoré vytvára štát? Každá ľudská osoba, ktorá 
uvažuje a koná, nutne koná podľa nejakej idey, a teda vlastne transformuje do svojho 
života myšlienky a rozhodnutia založené na istých hodnotách, kritériách a morálnych 

normách. Žiaľ, mnoho ľudí si vytvára morálne normy podľa vlastnej potreby, niekto sa 
opiera o zdedené, tzv. tradičné hodnoty, pretože verí že súradnicový systém morálnych 
hodnôt je nemenný a že si ho nemôžeme svojvoľne posúvať, niekto si, práve naopak, 
kladie za plán všetky tieto tradičné hodnoty vo vlastnom živote a podľa možnosti aj v 

živote iných zbúrať a zmeniť. 
Ani problém spravodlivých zákonov a ich spravodlivého a nestranného aplikovania nie je 
nový. Metodovo Napomenutie k vladárom, nazývané neraz aj Napomenutie sudcom, je 
len príkladom toho, ako musel aj náš prvý arcibiskup pripomínať vtedajším vladárom a 
sudcom, aby v prvom rade sami dodržiavali zákony a išli tak príkladom pre iných, aby 

ochraňovali manželský zväzok v jeho neporušiteľnosti, aby "nekrivdili nikomu zo 
slabších, ani aby pohanský nejaký obyčaj nekonali." Môže tu ísť o výzvu na uplatňovanie 
Bohom zvereného práva na život, na slobodu, na dobré meno, práva rodičov na ochranu 
ich výsostného práva pri výchove dieťaťa, na právo manželov na spoločenskú podporu 
ich zväzku. Aj dnes zaznieva Metodova výzva – a to zvlášť pre tých, ktorí sú pokrstení: 
"Povinný je každý pokrstený samého seba čistého chrániť ako chrám Bohu svätý. A so 

svojou ženou uspokojiť sa, nič iné ďalšie nezmýšľať, ani na spôsob hoväda za 
nezmyselnými vášňami chodiť."  

Alebo by stálo za to, najmä dnes, keď sa stretávame so stratou dôvery v súdy, a v súdne 
procesy, spomenúť si na druhý článok prvého cyrilo-metodského civilného zákonníka, 

ktorý ustanovoval: "Neslobodno ani raz prijímať svedkov, ktorí boli kedy usvedčení, že 



luhajú, prestupujú zákon Boží, alebo hovädský život vedú". (ZSL 2) Ak v duchu cyrilo-
metodského dedičstva sa takéto kritérium uplatňuje na svedkov, o čo viac by sa malo 
uplatňovať na verejných predstaviteľov, najmä na tých, ktorých si slobodne volíme a 

ktorých môžeme slobodne poslať aj preč zo scény verejného života. 
Možno už v tejto chvíli niekto zdvíha varovne prst i hlas: Pozor, čo to má byť, opäť sa 

nejaký cirkevný predstaviteľ ide miešať do politiky? Ale nie, toto nie je politika – tak ako 
ju chápeme v jej straníckom a inštitucionálnom rozmere. Je to len napĺňanie toho 

poslania, ktorého sa Cirkev ani jej predstavitelia nemôžu zrieknuť bez toho, aby sa 
nespreneverili svojmu poslaniu. Aj dnes, tak ako tomu bolo v predchádzajúcich 

epochách, jej hlas zaznieva k reprezentantom, vládcom a zákonodarcom civilných 
spoločenstiev. Spomedzi viacerých príkladov tohto hlasu, ktorý neustále vyzýva 

k dialógu, môžeme citovať príhovor Jána Pavla II. na Zhromaždení reprezentantov 
parlamentov z celého sveta, ktorí sa 4. novembra 2000 zišli vo Vatikáne, v Aule Pavla 

VI. Reprezentantom zákonodarných zborov stoviek národov Ján Pavol II. vo svetle 
Evanjelia a v mene najvyššej pravdy o človeku, ktorú je možné spoznať cez Ježiša Krista, 

pripomenul ich morálnu povinnosť: 
„Osobitne sa chcem obrátiť k tým z vás, ktorí máte mimoriadne dôležitú úlohu formovať 

a schvaľovať zákony: je to úloha, ktorá približuje človeka k Bohu, najvyššiemu 
Zákonodarcovi, z jeho večného Zákona totiž v konečnom dôsledku čerpá každý zákon 

svoju platnosť a zaväzujúcu silu. Toto sa má na mysli, keď vyhlasujeme, že žiaden 
pozitívny zákon nemôže protirečiť prirodzenému zákonu, pretože tento nie je ničím iným 
ako indikátorom primárnych a podstatných noriem upravujúcich morálny život, noriem 
vyjadrujúcich charakter, najhlbšie potreby a najvyššie hodnoty ľudskej osoby. [...] To 
znamená, že zákony – nech by sa jednalo o ktorúkoľvek oblasť, v ktorej zákonodarca 
zasahuje alebo do ktorej musí vstúpiť – musia vždy rešpektovať a podporovať ľudskú 
osobu v celej škále jej duchovných, materiálnych, osobných, rodinných a sociálnych 
potrieb. [...] Kresťanská múdrosť, ktorá je charakteristickou čnosťou kresťanského 

politika, mu ukáže spôsob, ako sa správať, aby sa na jednej strane nespreneveril hlasu 
svojho správne formovaného svedomia a na druhej strane aby splnil svoju úlohu 

zákonodarcu.“ 
Pápež sa týmito slovami obrátil na kresťanských politikov v ich dvojakom rozmere: ako 

na politikov – zákonodarcov a ako na kresťanov. Jeho výzva k rešpektovaniu ľudskej 
osoby prekonáva zdanlivý konflikt, či protirečenie, medzi touto ich dvojakou 

príslušnosťou, medzi dvoma pozíciami, ktoré bývajú niekedy prezentované ako 
nezlučiteľné; táto výzva presahuje konfesionálny a čisto náboženský rozmer a dotýka sa 

najhlbších záhybov bytia jednotlivca i spoločnosti. 
Katolícka cirkev je presvedčená, že keď sa moderné štáty v rámci svojej zdravo chápanej 

autonómie, prostredníctvom vnútorných zákonov a prostredníctvom medzinárodných 
dohôd a konkordátov snažia zabezpečiť pre svojich občanov, popri iných prirodzených 

a občianskych právach, aj slobodu svedomia a náboženstva, prispievajú tak 
k uskutočňovaniu tých všeobecne prijímaných noriem, ktoré zabezpečujú usporiadanú 
slobodu a úctu voči ľudskej dôstojnosti každého človeka. Pri tomto ich zákonodarnom 
úsilí nachádzajú v Katolíckej cirkvi spoľahlivého partnera a spolupracovníka v duchu 

zásady – pacta clara, boni amici. 
 

Vzťah k vede a kultúre 



Obaja solúnski bratia – budúci apoštoli Slovanov – boli osobnosťami, v ktorých dýchala 
klasická byzantská kresťanská kultúra. Predovšetkým sv. Cyril, nazývaný aj „Filozof“, 
bol jedným z popredných predstaviteľov kultúry svojej doby. Skutočnú vedu a ozajstnú 
múdrosť pre neho predstavovala filozofia, ktorú definoval ako: „poznávanie božských 

a ľudských vecí, nakoľko sa môže človek priblížiť Bohu, (filozofia) učí človeka, že 
svojimi skutkami sa má stať obrazom a podobou toho, ktorý ho stvoril“ (ŽK IV).  

Ak dnes laický svet hovorí o neprekonateľnej priepasti medzi vierou a náboženstvom na 
jednej strane a rozumom, či vedou, na druhej strane, teda o akoby neprekonateľnom 
konflikte medzi fides et ratio, sv. Cyril práve naopak videl vo vede, predovšetkým 

v takom poznávaní, ktoré privádza dušu k múdrosti, uskutočňovanie Božieho plánu 
o človeku. 

Solúnski bratia boli dedičmi antickej gréckej kultúry, ktorej pokračovateľkou bola 
stredoveká Byzancia. Ani ten najzaťatejší zástanca radikálneho laicizmu nemôže poprieť 

význam tohto antického dedičstva pre celú európsku, ba svetovú kultúru. Preto je 
paradoxné, že sa dnes neraz chce popierať dôležitosť prostriedku, skrze ktorý sa nám 

dochovala táto kultúra, ktorá tak bola vložená do kolísky rodiacej sa modernej Európy, 
ako ju poznáme dnes. Bolo to totiž práve kresťanstvo, ktoré prenieslo najpozitívnejšie 

prvky duchovného dedičstva antiky do moderného európskeho sveta a z grécko-rímskeho 
stredomorského prostredia ho transplantovalo do celého geopolitického priestoru, ktorý 

dnes nazývame Európou. Západoeurópsky svet, ktorý vznikol fúziou početných 
barbarských kmeňov, si vybral latinský jazyk, aby tak mohol čerpať z antickej múdrosti 

prefiltrovanej cez kláštorné skriptóriá a kapitulárne školy. V tomto kontexte sa idea 
Cyrila a Metoda vytvoriť nové písmo pre Slovanov a preložiť do ich reči Sväté písmo 

a liturgické formuláre mohla javiť ako prevrat dovtedajšieho osvedčeného poriadku, ako 
nebezpečný vynález s nepredvídateľnými dôsledkami. 

Obrana slovanského písma, jazyka a liturgie – v Konštantínopole, Benátkach i Ríme – sa 
tak stála akýmsi manifestom, magnou chartou práva každého národa a každého jazyka 
chváliť Boha. Ako hovorí encyklika Slavorum Apostoli (n. 21), "...preklad posvätných 

kníh, ktorý urobili Cyril, Metod a ich žiaci, dodal kultúrnu schopnosť a dôstojnosť jazyku 
staroslovienskej liturgie; ten potom bol za dlhé stáročia nielen jazykom cirkevným, ale aj 

úradným a literárnym, ba dokonca hovorovým jazykom vzdelanejších tried vo väčšine 
slovanských národov, zvlášť u Slovanov východného obradu” 

 
Dialóg s islamom a judaizmom 

Svätí Cyril a Metod však nie sú zaujímaví len pre ich prínos pre evanjelizáciu Slovanov. 
Počas svojej činnosti, ešte pred príchodom k našim predkom, sa stali protagonistami aj 

kultúrno-politického stretu s islamským, svetom. Ich skúsenosť je zaujímavá už aj preto, 
lebo problém kultúrnej, politickej a duchovnej schopnosti (alebo, žiaľ, skôr neschopnosti) 

odpovedať adekvátnym spôsobom na expanziu islamu, na jeho demografické, politické 
a kultúrne výzvy je jednou z naliehavých otázok, ktoré stoja pred dnešnou Európou. 
Možno na Slovensku si tento fenomén ešte dostatočne neuvedomujeme, ale je len 

otázkou času, kedy s ním budeme aj my nástojčivo konfrontovaní.  
Byzantská ríša, občanmi ktorej boli sv. Cyril a Metod, po stáročia čelila podobným 
problémom – nakoniec v tomto súperení ideí a princípov podľahla a bola vymazaná 

z politickej i kultúrnej mapy sveta. Životopisný spis Žitie Konštantína nám dosvedčuje, 
že sv. Cyril počas svojej misie k Arabom nevstúpil na pôdu politickej polemiky, ale 



prenáša diskusiu do oblasti morálky a teológie, dokazujúc morálnu, duchovnú 
a doktrinálnu prevahu Kristovho zákona. Dnešný tzv. Západný svet sa pokúša 

demokratizovať viaceré tradične islamské krajiny exportom demokracie na krídlach 
stíhačiek a za zvuku bômb, dokazujúc tak len svoju vojenskú prevahu, ale už sa neodváži 

ponúknuť kresťanský pohľad na človeka a jeho dôstojnosť, ako prameň obrody pre 
všetky národy a kultúry. Sv. Cyril pri svoje misii medzi Arabmi takúto obavu nemal a z 

jeho slov, zaznamenaných životopiscom môžeme cítiť ideu univerzalizmu a búrania 
bariér v mene našej spolupatričnosti do rodiny Božích detí, ktorí skrze Krista, v Duchu 

Svätom vzdávajú skutočný kult Bohu Otcovi. Tento univerzalizmus vychádza 
z Kristovho posolstva a preto prekonáva rozličnosť jazykov, rás, národov a politických 

zoskupení. 
 

Ekumenický rozmer 
Osobitnú pozornosť by si zasluhoval ekumenický rozmer diela sv. Cyrila a Metoda. Cyril 
a Metod, synovia konštantínopolskej cirkvi, boli vo svojom živote, vo svojej misii aj vo 

svojom oslávení spojení s rímskou cirkvou a pritom títo svätí sú považovaní za vzor 
života a apoštolátu aj v pravoslávnych cirkvách. Ako šíritelia Božieho slova, ako jeho 
prekladatelia do ľudových jazykov sú cenení aj v cirkevných spoločenstvách, ktoré sa 

zrodili z reformácie, pretože týmto svojím dielom anticipovali jej charakteristické 
pozitívne znaky. V najhlbšom zmysle slova sú teda svätcami, v ktorých sa prejavuje 

katolicita Cirkvi. Tento katolícky rozmer Cirkvi sa prejavuje v aktívnej 
spoluzodpovednosti a veľkodušnej spolupráci všetkých v prospech všeobecného dobra. 

(Cf. Slavorum Apostoli 19) 
 

Otvorenosť voči iným národom 
Misia sv. Cyrila Metoda sa odohrával v búrlivom období druhej polovice 9. storočia. 
Historické obdobie, v ktorom žili sv. Cyril a Metod, je charakterizované prienikom 

nových národov na európsku politickú a spoločenskú scénu.  
Veľké ríše – Východorímska s centrom v Konštantínopole a Franská ríša Karla Veľkého, 

s obavami pozorovali na svojich východných hraniciach rast nových, mladých 
politických celkov, túžiacich presadiť sa na širšej politickej scéne. Prvá reakcia veľmocí 
bola poznačená nedôverou, strachom a neskôr túžbou po ovládnutí. Vojenské ovládnutie 
však vôbec nebolo jednoduché. Preto sa Západ utiekal k politike kultúrneho ovládnutia, 

ktoré je najlepším prostriedkom na „pacifikáciu“ a spoločensko-politickú okupáciu.  
Mladé národy však chápali nevyhnutnosť konfrontácie s predchádzajúcimi politickými 
jednotkami, a preto hľadali také spôsoby spolužitia, ktoré by im dovolili zachovať si 

vlastnú kultúrnu a politickú autonómiu.  
V tomto kontexte pracujú sv. Cyril a Metod, s evanjeliovou priezračnosťou, unikajúc 

z politických zápletiek a straníckych rozbrojov. Nikdy sa nemienili stať politickou 
hračkou mocných tohto sveta. Ich spôsob evanjelizácie nazývame dnes inkulturáciou. 

V duchovnom zmysle je to vlastne zaštepenie nového ušľachtilého výhonku do divokého 
stromu – výsledkom sú plody, ktoré spájajú najlepšie charakteristiky oboch. Vo vízii sv. 
Cyrila a Metoda mali slovanské národy plné právo zaradiť sa medzi vtedajšie kultúrne 

národy Európy, ba mali to urobiť tak, aby si zachovali vlastnú tvár a charakter.  
 

Dnes stojí pred našou spoločnosťou otvorená otázky: Aké kritériá a hodnoty budeme 



uplatňovať pri našom zaraďovaní sa do stále viac globalizujúceho sa sveta? Aké bude 
miesto našej vlasti na medzinárodnom fóre? Zachováme si vlastnú tvár a charakter, alebo 

sa necháme zmiesť zo scény pod tlakom ekonomických výhod či hrozieb, ktoré k nám 
prichádzajú z nadnárodných fór a vyžadujú aby sme si nechali postupne, krok za krokom 
nechali odkrajovať z našej politickej kultúrnej a duchovnej samostatnosti? Táto otázka sa 

otvára osobitným spôsobom pred cirkvou, jej hierarchiou a inštitúciami – akým 
spôsobom uskutočňujeme novú evanjelizáciu, akú víziu máme pre rozvoj inkulturácie 

Kristovho evanjelia v meniacom sa svete? 
 

Pred viac ako 1150 rokmi mal knieža Rastislav veľkú národnú politickú a duchovnú 
víziu: držať sa kresťanského zákona, vychovávať a vzdelávať svoj ľud, zabezpečiť mu 

takú samostatnosť, ktorá by bola vzorom aj pre iné národy. Tento ideál stroskotal. 
Stroskotal na ľudskej zlobe a závisti. Rastislava zradil jeho vlastný synovec, Svätopluk. 
Najprv ho zapredal Frankom, potom zradil aj tých a dal sa na cestu vojenskej expanzie. 
Svätoplukom uprednostňovaný biskup Viching, prvý nitriansky biskup, najprv nášmu 
prvému arcibiskupovi sv. Metodovi kládol všemožné prekážky a po jeho smrti vyhnal 
jeho žiakov preč z ríše. Expanzia, vierolomnosť, závisť a hrubosť načas zvíťazili ale v 

skutočnosti priviedli k pádu aj svojich strojcov. My sme si zo Svätopluka urobili 
národného hrdinu a kráľa starých Slovákov a o Vichingovi radšej veľmi nehovoríme, aby 
sme nemuseli rozpačito vysvetľovať, čo sme na Slovensku urobili s byzantskou časťou 

cyrilo-metodského dedičstva. 
Napriek tomu všetkému však vklad sv. Cyrila a Metoda do našich dejín bol tak silný, že 
prekonal a prekonáva všetky tieto nepriazne osudov a histórie a je tu prítomný dodnes. 

Ba nielen u nás a pre nás. Svätí Cyril a Metod sú dnes uznávaní ako spolupatróni Európy.  
 

Popri mnohých identifikačných prvkoch, ktoré vypĺňame pravidelne v dotazníkoch, sa 
väčšina obyvateľov Slovenska definovala a definuje aj dnes následnými základnými 

identifikačnými údajmi: Som veriaci, som katolík, som Slovák... a táto zdanlivo 
samozrejmá informácia je v skutočnosti prekvapujúca. Nezainteresovaný, objektívny 

pozorovateľ by si mohol položiť otázku: Ako je to možné – že po desaťročiach 
liberalizmu, po desaťročiach oficiálne propagovaného ateizmu, po ďalších desaťročiach 

lákavého materializmu sa napriek všetkému ešte stále väčšina ľudí na Slovensku 
považuje za veriacich? 

Ako je to možné, že napriek rozdeleniam Cirkvi, ktoré v priebehu stáročí narušili jej 
jednotu na Východe i na Západe, napriek tomu, že aj v dejinách Slovenska boli obdobia, 

keď sa veľká časť jeho obyvateľov ocitla mimo viditeľného spoločenstva Katolíckej 
cirkvi – či už ako výsledok vlastnej voľby, či vnútornej krízy Katolíckej cirkvi, alebo ako 
výsledok zásahov štátnej moci – aj napriek všetkým týmto komplikovaným súvislostiam, 

sa ešte aj dnes väčšina obyvateľov Slovenska považuje za katolíkov? A to aj napriek 
tomu, že nie vždy žije podľa všetkých predpisov a prikázaní svojej viery. 

Ako je to možné, že hoci sme počas stáročí, ba viac ako tisícročie, nemali vlastný štát 
v ktorom by bolo bývalo možné rozvíjať pocit národnej identity, napriek tomu, že celé 
desaťročia sme boli vystavení cielenému odnárodňovaniu, či silenej internacionalizácii, 

napriek tomu dnes existujeme, ako národné spoločenstve, s vlastným jazykom, 
a národným, a dnes dokonca už aj štátnym povedomím? 

Odpovede na túto otázku môžeme hľadať v rôznych rovinách – v oblasti politickej, 



a geopolitickej, v oblasti etnografickej a v neposlednej miere v rovine duchovnej. 
Napriek nesmiernej zložitosti tejto otázky si dovolím predpokladať, že akýmsi 

zjednodušeným sumárom by bola odpoveď:  
Je to preto, lebo na začiatku našich národných dejín stáli osoby ako sv. Cyril a Metod, 
ktorí do duchovného genetického kódu tohto spoločenstva vložili vieru v Trojjediného 

Boha, naviazali toto spoločenstvo na Petrov Stolec, ako viditeľný znak jednoty Kristovej 
Cirkvi, a keďže vytrvalo ohlasovali právo každého národa chváliť Pána vo svojom 
vlastnom jazyku, dali tomuto spoločenstvu aj identifikačný prvok vedúci ho k idei 
svojbytnosti a k túžbe po nej, k túže po duchovnej, kultúrnej i politickej slobode a 

nezávislosti. 
 

Pred krátkym časom som mal možnosť zúčastniť sa odhalení nových vitráží v jednom z 
talianskych chrámov. Na tejto vitráži boli zobrazení sv. Cyril a Metod. V tejto súvislosti 

som si uvedomil niekoľko skutočností. Čo je to vlastne vitráž? Prvá spontánna 
a jednoduchá odpoveď by bola: je to obdivuhodné umelecké a technické dielo, ktoré 
dovoľuje svetlu slnka preniknúť do vnútra budovy. Prenikajúce svetlo oživuje farby, 

osvetľuje vnútorný priestor, dáva mu život, mení ho.  
Ja som svetlo sveta, hovorí o sebe Kristus. Svetlo Pánovo osvecuje celý svet – pripomína 
nám Liturgia vopred posvätených darov, ktorú slávi byzantská cirkev vo Veľkom pôste. 

Kristus osvecuje svoju Cirkev. Na vitrážach figúry svätcov dovoľujú prenikať svetlu, 
zaplavujú chrám svetlom. Svetlo oživuje postavy svätých. A farebné figúry svätcov nám 
dovoľujú aby sme „videli svetlo“. Naše oči nie sú schopné pozerať sa priamo do slnka, 

ale keď sa pozeráme na vitráž, vidíme postavy a vnímame svetlo, bez toho, aby sme 
mohli oddeliť jedno od druhého. Tým istým spôsobom môžeme chápať životy svätých 

v dejinách Cirkvi. Prostredníctvom ich životov, cez ich príklad, vnímame svetlo 
Kristovo. Je to Kristus, ktorý osvecuje svoju Cirkev svojim svetlom, ale koná tak skrze 

životy svätých, ktorí sú svedkami a nositeľmi svetla. Svetlo však preniká cez vitráže 
v oboch smeroch. Cez ne osvecuje slnko vnútro chrámu, cirkvi. V noci zasa, zvnútra 

osvetleného chrámu cez vitráže, cez figúry svätcov, preniká svetlo navonok. Aj tí, ktorí 
stoja mimo osvetleného chrámu, ktorí sú vo "vonkajšej tme", môžu cez tieto žiariace 

postavy zachytiť niečo zo svetla vyžarujúceho z Božieho domu. 
 

V Pochvale Cyrilovi Filozofovi, ktorú zložil jeho učeník sv. Kliment, čítame:  
„Hľa, zasvitla nám, milovníci Krista, svetložiarna pamäť preblaženého otca nášho Cyrila, 
nového apoštola a učiteľa všetkých krajín, ktorý pobožnosťou a krásou zasvietil na zemi 
ako slnce, trojosobného božstva žiarami celý svet osvecujúc. [...] Žehnám presvetlú tvár 

tvoju, ožiarenú Svätým Duchom, ktorou mojej tvári svetlo poznania Božieho zasvitlo 
a lesť mnohobožstva vykorenila sa. Žehnám zlatožiarne tvoje oči, ktorými naša slepota 

nerozumná odňatá bola a svetlo poznania Božieho zasvitlo.“ 
Svätí Cyril a Metod ďakujeme vám! Dedičstvo Otcov zachovaj nám Pane! 

 
Cyril Vasiľ, arcibiskup 

sekretár Kongregácie pre východné cirkvi 
 

+++++++++++++++++++++++++ 



                
    
Svätý Michal  archanjel, bráň nás v boji; proti 
zlosti a úkladom diablovým  buď nám ochranou. 
Pokorne prosíme : Nech ho zavráti Boh. A ty, 
knieža vojska nebeského, mocou Božskou zažeň do 
pekla satanáša a iných  zlých duchov, ktorí sa na 
skazu duší po svete potulujú. Amen. 
(Hore srdcia , SSV 1948, str.173) 

Júl 2011 

Všeobecný: 
Aby kresťania prispievali k zmierňovaniu 
hmotného i duchovného utrpenia postihnutých 
chorobou AIDS, predovšetkým v najchudobnejších 
krajinách. 



 

Misijný: 
Za veriacich, ktorí pracujú na misijných územiach, aby 
boli svedkami evanjeliovej radostnej zvesti a živými 
znakmi Kristovej lásky. 

Úmysel KBS: 
Aby deti a mládež s väčšou ochotou počúvali a nechali sa 
formovať kresťanskou náuku a popri oddychu venovali viac 
času modlitbe a počúvaniu Božieho Slova. 

Modlitba obetovania dňa 
 

Bože, náš Otec, obetujem ti celý svoj deň. 
Obetujem ti svoje modlitby, myšlienky, slová, skutky a 
utrpenia  
v spojení s tvojím Synom Ježišom Kristom, 
ktorý sa ti stále obetuje v Eucharistii za spásu sveta. 
Duch Svätý, ktorý viedol Ježiša, nech je dnes mojím vodcom a 
mojou silou, aby som mohol svedčiť o tvojej láske. 
S Máriou, Matkou nášho Pána a Matkou Cirkvi, osobitne 
prosím za úmysly, ktoré Svätý Otec odporúča do modlitieb 
všetkých veriacich v tomto mesiaci. 

+++++++++++++++++++++++++ 

Úmysly apoštolátu modlitby 2011 
December 31st, 2010  
1 comment  

Svätá stolica zverejnila úmysly apoštolátu modlitby na rok 2011. Apoštolát modlitby 
je celosvetová modlitbová iniciatíva, ktorú Svätý Otec zveril jezuitom. Má pomáhať 
kresťanom, aby spojili svoju modlitbu a svoj život s modlitbou a s poslaním 
všeobecnej Cirkvi. Pripomínajú nám to všeobecné a misijné úmysly Apoštolátu 
modlitby, ktoré na každý mesiac daného roku vyhlasuje pápež. Patrónmi 



Apoštolátu modlitby sú sv. František Xaverský a sv. Terézia z Lisieux. 
 
Január 
Všeobecný: 
Aby sa bohatstvo tvorstva uchovávalo, neplytvalo sa ním a bolo k dispozícii pre všetkých 
ľudí ako vzácny dar od Boha. 
Misijný: 
Aby sa kresťania zjednotili a svedčili o tom, že Boh je otcom všetkých ľudí. 
Úmysel KBS: 
Aby sme sa všetci ochotne a obetavo podieľali na uskutočňovaní Pastoračného plánu 
Konferencie biskupov Slovenska. 

Február 
Všeobecný: 
Aby všetci ľudia rešpektovali rodinu v jej identite a aby uznali jej nenahraditeľný prínos 
pre celú spoločnosť. 
Misijný: 
Aby na misijných územiach, sužovaných chorobami, kresťanské komunity sprítomňovali 
Krista všetkým trpiacim. 
Úmysel KBS: 
Aby kresťanská kultúra v našej krajine prispievala k poznávaniu bohatstva 
cyrilometodskej tradície a prínosu Cirkvi na povznesení národa. 

Marec 
Všeobecný: 
Aby národy Latinskej Ameriky verne kráčali vo svetle evanjelia a uplatňovali princípy 
sociálnej spravodlivosti i mieru. 
Misijný: 
Aby Duch Svätý posilňoval a osvecoval kresťanské komunity i veriacich, ktorí sú 
prenasledovaní a diskriminovaní pre evanjelium. 
Úmysel KBS: 
Aby znak popolca, ktorý prijmeme, bol výzvou k opravdivému pokániu, k prehĺbeniu 
duchovného života a k jeho náprave. 

Apríl 
Všeobecný: 
Aby Cirkev pravdivým ohlasovaním evanjelia zdôvodňovala novým generáciám zmysel 
života a nádeje. 
Misijný: 
Aby misionári ohlasovaním evanjelia prinášali Krista všetkým, ktorí ho ešte nepoznajú. 
Úmysel KBS: 
Aby slávenie Veľkonočného tajomstva posilnilo v nás lásku k Zmŕtvychvstalému 
Kristovi a k Cirkvi, v ktorej je stále prítomný až do skončenia sveta. 

Máj 2011 
Všeobecný: 



Aby tí, ktorí pracujú v masmédiách, vždy rešpektovali pravdu, solidaritu a dôstojnosť 
každého človeka. 
Misijný: 
Aby Pán daroval Cirkvi v Číne silu zotrvať vo viere, vernosti evanjeliu a jednote. 
Úmysel KBS: 
Aby všetci učitelia náboženstva – klerici i laici – mali dostatok síl a svetla Ducha Svätého 
primeranou formou vyučovať náboženstvo v školskej i farskej katechéze. 

Jún 
Všeobecný: 
Aby kňazi, zjednotení v Najsvätejšom Srdci Ježišovom, boli vždy svedkami milosrdnej a 
dobročinnej Božej lásky. 
Misijný: 
Aby Duch Svätý vzbudil v našich komunitách túžbu po misionárskom povolaní a ochotu 
úplne sa zasvätiť šíreniu Božieho kráľovstva. 
Úmysel KBS: 
Aby si veriaci rodičia uvedomili, že je ich kresťanská povinnosť prihlasovať svoje deti na 
hodiny náboženstva. 

Júl 
Všeobecný: 
Aby kresťania prispievali k zmierňovaniu hmotného i duchovného utrpenia postihnutých 
chorobou AIDS, predovšetkým v najchudobnejších krajinách. 
Misijný: 
Za veriacich, ktorí pracujú na misijných územiach, aby boli svedkami evanjeliovej 
radostnej zvesti a živými znakmi Kristovej lásky. 
Úmysel KBS: 
Aby deti a mládež s väčšou ochotou počúvali a nechali sa formovať kresťanskou náuku a 
popri oddychu venovali viac času modlitbe a počúvaniu Božieho Slova. 

August 
Všeobecný: 
Aby Svetový deň mládeže, ktorý sa bude konať v Madride, povzbudil mládež celého 
sveta do zakotvenia svojho života v Kristovi. 
Misijný: 
Aby kresťania Západu, otvorení pôsobeniu Ducha Svätého, opäť pocítili sviežosť a 
nadšenie zo svojej viery. 
Úmysel KBS: 
Aby počas prázdnin a dovoleniek spoločne trávený čas v rodinách prispel k upevneniu 
vzájomných vzťahov. 

September 
Všeobecný: 
Za všetkých učiteľov, aby sprostredkovali lásku v pravde a viedli k pravým morálnym i 
duchovným hodnotám. 
Misijný: 



Aby kresťanské spoločenstvá v Ázii vrúcne a radostne ohlasovali evanjelium a boli 
svedkami krásy vo viere. 
Úmysel KBS: 
Aby sa učitelia, študenti, žiaci i zamestnanci škôl usilovali v nastavajúcom školskom 
roku vnášať prvky kresťanskej kultúry do svojho prostredia. 

Október 
Všeobecný: 
Za nevyliečiteľne chorých, aby svoje utrpenie znášali vo viere v Boha a v láske k 
blížnym. 
Misijný: 
Aby v Misijnú nedeľu v Božom ľude vzrástlo nadšenie pre evanjelizáciu, aby misijnú 
činnosť podporoval modlitbami a poskytoval materiálnu pomoc Cirkvi v 
najchudobnejších oblastiach. 
Úmysel KBS: 
Aby sa mladí ľudia pomocou modlitby svätého ruženca učili od Panny Márie ochotne 
plniť Božiu vôľu. 

November 
Všeobecný: 
Za východné cirkvi, aby všetci poznali ich posvätné tradície a vážili si ich ako duchovné 
dedičstvo celej Cirkvi. 
Misijný: 
Aby ľudia na celom africkom kontinente našli v Kristovi silu ísť cestou zmierenia a 
spravodlivosti, ako to bolo vyjadrené na Biskupskej synode pre Afriku. 
Úmysel KBS: 
Aby sme všetky svoje skutky konali v zameraní na večnosť. 

December 
Všeobecný: 
Aby všetky národy vďaka poznatkom mohli rásť v pokoji, vo vzájomnej úcte a mieri. 
Misijný: 
Aby deti i mládež boli poslami evanjelia a aby iní vždy rešpektovali ich dôstojnosť a 
chránili ich pred každým násilím i vykorisťovaním. 
Úmysel KBS: 
Aby národy zeme otvorili svoje dvere Kristovi a jeho evanjeliu pokoja, bratstva a 
spravodlivosti. 

  
 
 

 
O apoštoláte modlitby 

         Apoštolát modlitby je celosvetové modlitbové podujatie, ktoré Svätý 
Otec zveril jezuitom. Má pomáhať kresťanom, aby spojili svoju modlitbu a 
svoj život s modlitbou a s poslaním všeobecnej Cirkvi. Pripomínajú nám to 
všeobecné a misijné úmysly Apoštolátu modlitby, ktoré Svätý Otec každý 



rok vyhlasuje. Patrónkou členov Apoštolátu modlitby je okrem svätého 
Františka Xaverského sv. Terézia z Lisieux, panna a učiteľka Cirkvi. 
 
         Sv. Terézia poznala Apoštolát modlitby. Vo svojich posledných 
autobiografických poznámkach napísala: Túžim byť dcérou Cirkvi, tak ako 
bola naša matka svätá Terézia, a modliť sa na úmysly nášho Svätého Otca. 
Apoštolát modlitby nás pozýva, aby sme každý deň začínali obetovaním sa 
Bohu, obetovaním seba samých, našich radostí a našich bolestí, našich 
úspechov i našich neúspechov za spásu svet... 
Z dejín Apoštolátu modlitby 
 
 
 
         Do Apoštolátu modlitby (AM) sa v dejinách zapojili mnohí pápeži, 
biskupi, teológovia, rehoľníci, laici, rozličné hnutia, a tisíce kreasťanov, 
ktorí žijú špiritualitu ponúkanú týmto apoštolátom. Pripomeňme si niektoré 
dôležité historické okamihy: 
1910 – Pavol X. vydáva dokument o prvom svätom prijímaní detí. 
1916 – Dvadsiata šiesta Generálna kongregácia Spoločnosti Ježišovej 
prepája apoštolát modlitby s úctievním Božského srdca Ježišovho. 
1925 – Redaktori Poslov sú pozvaní do Ríma pátrom Ledochowským. 
1932 – „Eucharistické výpravy“ mali 2,5 milióna členov. 
1936 – Počet členov AM stúpol na 30 miliónov, publikovalo 69 Poslov v 45 
rozličných jazykoch. 
1947 – P. Janssens, ktorý bol zvolený za generálneho predstaveného 
Spoločnosti Ježišovej v roku 1946 napísal tri listy: Provinciálom zdôraznil 
dôležitosť rozvoja tohto apoštolátu a dôležitosť úlohy národného sekretára. 
Koordinátorom apoštolátu modlitby zdôraznil nadprirodzené hodnoty, ktoré 
tento apoštolát prináša. Celej Spoločnosti Ježišovej predstavil Apoštolát 
modlitby ako spôsob posväcovania každodenného života bežných ľudí. 
1948 – Apoštolát modlitby mal 35 miliónov členov. Jeho vysielania 
počúvalo 13 miliónov poslucháčov. Stal sa osvedčeným prostriedkom na 
vybudovanie osobnej zbožnosti. Pápeži vyzývali jeho členov, aby sa modlili 
za potreby cirkvi a denne prinášali obete na jej úmysel. 
1956 – Pius XII zosumarizoval námietky proti nábožnému uctievaniu 
Najsvätejšieho srdca: niektorí myslia, že nespĺňa súčasné očakávania cirkvi 
a ľudstva; Apoštolát modlitby nie je nápomocný apoštolským dielam, ktoré 
sa usiľujú o šírenie viery a morálnu kresťanskú výchovu; zdôzarňuje 
nábožnosť a nie natoľko dobrú výchovu. Ako odpoveď pápež napísal 
encykliku Haurietis aquas, v ktorej osvetľuje základy uctievania Božského 



srdca, pozávajúc kresťanov k „prameňom spásy“. Obracia sa na Nový a 
Starý zákon, ako aj na otcov a doktorov cirkvi, aby zdôraznil Božiu 
nekonečnú lásku voči ľudstvu. Takto úzko prepojil uctievanie Božského 
srdca s láskou najsvätejšej Trojice voči ľudstvu. 
1960 – Ján XXIII posilnil Eucharistické hnutie mládeže. 
1967 – Páter Arrupe pripravil nový štatút Apoštolátu modlitby podľa ducha 
koncilu. Páter Arrupe: „Už od môjho noviciátu som bol presvedčený, že 
uctievanie Božského srdca je symbolickým vyjadrením toho najhbšieho, čo 
je v Ignaciánskom duchu.“ 
1968 – Paul VI slávnostne schválil nový štatút, ktorý ponúka nový duchovný 
program orientovaný na Eucharistiu. Jednotlivé časti spočívali vo sv. Omši, 
dennom obetovaní, nábožnosť voči Božskému srdcu a Panne Márii a účasť 
na vytváraní lepšieho sveta. 
1974 – Pred 32. Generálnou kongregáciou páter Arrupe zvolal sekretárov 
Apoštolátu modlitby, aby predstavili Apoštolát modlitby vo vhodnejšom 
jazyku a jasnejších definíciách. 
1985 – Medzinárodný kongres sekretárov Apoštolátu modlitby v Ríme. Ján 
Pavol II ich pozval na audienciu. 
1993 – Páter Peter-Hans Kolvenbach pozval národných sekretárov AM z 
Ázie, Afriky, Ameriky a Európy na prípravu 150. výročia jeho založenia. 
Zdôraznená bola spoločná modlitba (proti nacionalistickým a racistickým 
tendenciám) a väčšie zaangažovanie sa za pomoc chudobným. 
1994 – Ján Pavol II píše list z príležitosti 150. výročia založenia AM, 
zdôrazňujúc nádej, že „meditovaním Písma sa ľudia naučia s radosťou 
prijímať Božiu vôľu a cez Eucharistiu sa ju naučia vnášať do každodenného 
života.“ Povzbudzuje všetkých k účasti na čítaní písma a spoločnej liturgii. 
V súčasnosti má Apoštolát modlitby približne 40 miliónov členov, publikuje 
približne 50 Poslov a 40 rôznych iných publikácii.  
(apoštolát modlitby, modlitba, svätý otec, pápež, obeta, úmysel, jezuiti, 
dejiny)  

+++++++++++++++++++++++++ 
V SME o Ciganoch - vyborna reakcia. Súhlasíte?  VELMI ZAUJIMAVA JE AJ 
PRILOHA 
..ak sa narod o toto nepostara, politici - aby mali od Ciganov pokoj im stale pchaju dalsie 
a dalsie podpory, napr.  
za to, ze posielaju deti do školy,  
za to, ze chodia na lekarske prehliadky, pravidelne vysetrenia, atď. 
  
Su prípady, keď jedna ciganka dostava aj 17 roznych davok,  
dostavaju byty, domy  
a mladí bieli sa musia na dlhe roky zadlzit, ak si chcu ziskat byt. 



Preco aj oni nedostanu zadarmo nízko nákladový byt??? 
atď, atď....  ved to pozna kazdy. 
  
VELMI DOBRE, PRECITAJTE DO KONCA, STOJI TO ZA TO.  
ROZPOSIELAJTE TO  DALEJ!!!.. 
**Mili priatelia, 
konecne zacinaju ludia odkladat strach a zacinaju veci menovat 
spravnymi nazvami a presne cielenymi slovami.  
Panu prednostovi v Bardejove patri velky obdiv, ze konecne popisal problematiku a 
problematickych, inymi slovami povedane neprisposobivych obcanov 
Slovenska a myslim si, ze nielen Slovenska, tak ako to bolo potrebne 
popisat a pomenovat uz davno. 
Dufam, ze to nie je neskoro!!! 
Prednosta 
Dobry den pan Beblavy, cital som vas prispevok o rieseni Ciganskej 
otazky u nas, ktory ste mali dnes v SME. 
 
1/ Najprv k pojmu Cigan ci Rom... 
My hovorime susedom Rakusania, napriek tomu,  
ze si oni hovoria Ostereicheri, ci Austrianeri. 
My hovorime obyvatelom Nemecka Nemci, napriek tomu, ze si oni hovoria 
Deutschlanderi 
ci Germaneri. 
Madari hovoria na Bratislavu Poszonyi, my hovorime Vieden a nie Wien.  
Z toho vyplyva, ze kazdy si moze tych druhych pomenovat po 
svojom a nasi predkovia niekolko storoci hovorili Cigani, preto 
neobstoji fakt, ze prislusnici tohto etnika v sedemdesiatych rokoch 
minuleho storocia sa nazvali Romovia. 
Oni si tak mozu hovorit, ale my zachovajme oznacenie tradicne,  
to predsa nie je nic zle, nie je to pejorativne,  

napokon Nemci hovoria Zigeuner a ini - Francuzi ci Spanieli - Gypsis... 
 
2/ Cigani su v Europe cca 700 rokov, dost dlha doba, aby pochopili, ze v 
Europe sa treba o seba postarat pracou, len pracou a zase len pracou...a 
neparazitovat. Mohli spoznat vsetky europske etnika, narody a mohli 
odkukat, ako to robia ini. Ale oni nam tu hraju nekonecne divadlo 
spojene a my im naletime s nasim falosnym sucitom nad ich stavom - ale 
v prirode je to tak - kto sa o seba nevie postarat, ten zahynie... Ak by 
sme tu neboli, kto by zivil Ciganov, kto by daval socialne davky, kto by 
ich ucil moresom, koho by okradali, kto by im staval basy, kto by ich 
liecil len preto, lebo su spinavi, lenivi a nevedia sa o seba 
postarat... 
 
3/ Kategorickym imperativom vsetkeho ziveho na tejto planete je - prezit 
za kazdu cenu! Zivot na tejto planete je riadeny predatorsky. Aj medzi 



rastlinami je boj o vlahu, o svetlo, o ziviny v pode - medzi zvieratami 
je vztah bylinozravci a masozravci - aj medzi ludmi je 
odveky zapas o podu, o vplyv, je to suboj etnik.., aj preto boli, su a  
budu  vojny... 
 
4/ Mozno viete o tych, co si na pracoviskach medzi kolegami neustale 
pytaju cigaretu, no sami ich nekupuju... Vela je takych. A presne takto 
sa spravaju Cigani - my im davame na cigarety, na alkohol, na jedlo, na 
satstvo, na televizor, na vsetko... Ludia prace su trestani tym, ze im 
strhavaju dane a tieto peniaze sa rozdavaju Ciganom... Ale normalnych 
ludi to uz nebavi, preco by ich male stale podporovat, preco by mali 
zivit ich pocetne rodiny, co na to prinasa v spolocnosti - len to 
generuje dalsie problemy. 
 
5/ Sedemsto rokov nestacilo - kedy sa konecne dokazu postavit na 
nohy... Nasi predkovia v minulom storoci - veru aj negramotni - isli za 
pracou do Ameriky , konali zodpovedne, posielali dolare domov, aby ich 
rodiny, ich  deti prezili. To je recept aj pre lenivych Ciganov, musia ist za robotou 
az na kraj sveta, treba im to takto povedat, lebo nie je pravda, ze su v 
biede kvoli nam. Za komunistov bolo povinne pracovat a napriek tomu boli 
medzi nimi taki, co v zivote nerobili, ini boli fluktuanti, vtipy o ich 
pracovnej moralke su veru pravdive... 
 
6/ Kedysi davno stat vznikol sposobom, ze ludia sa skladali na servis - 
platili si armadu, policiu, lekarov, ucitelov... Ludia najprv museli 
pracovat, produkty ich prace si vymienali, neskor, ked boli peniaze, tak 
si vsetko platili... Aj teraz je tomu tak. Ale Cigani neplatia ani 
armadu, ani policiu, ani zdravotnikov, ani ucitelov - napriek tomu chcu 
este aj byty, lebo maju vela deti.. 
 
7/ Videl som prirodopisny dokument - vtaci - samec a samicka postavili 
hniezdo, potom kruzili po okoli, ci je dost potravy, cervikov, pandrav, 
husenic - napokon v hniezde bolo iba jedno vajicko...Preco asi? No aj ti 
vtaci sa spravaju zodpovedne, usudili, ze sezona nie je bohata na 
potravu, takze viac ako jedno vtaca by neuzivili... A Ciganka z osady 
krici do televizie - dajte mi byt, ja mam desat deti...Vam sa zda takato 
nezodpovednost normalna, vy to nevidite, ci nechcete vidiet, vy neviete 
preco su ludia na Ciganov nasrati...? Ved ludia by z dani mohli mat pre 
seba lepsiu armadu, lepsiu policiu, lepsie zdravotnictvo, lepsie 
skolstvo... 
 
8/ Ja som za socialny stat s dorazom na solidarnost - ale pre 
nevyliecitelne chorych, pre tych starcov, co su na penziii no predtym v 
podobe dani za 40 rokov prace si svoje uz odrobili... 
 
9/ Ciganom bolo zle, ked ich komunisti hnali do prace a kazdy by mal 



pracu, zle im aj teraz, lebo im vraj pracu nedavaju, priam 
odmietaju...Ved to je Kocurkovo - ked musia, tak nechcu, ked nemusia, 
tak im pracu nedaju... Pan Beblavy, cudujem sa, ze neviete pochopit ich 
divadelne kreacie, vdaka takym, ako ste vy, budu neustale predlzovat  
stav  totalnych parazitov... 
 
10/ Na sklonku federacie v roku 1992 davala STV 2 vecer z Kosic diskusnu 
relaciu o Ciganskej otazke - bol tam aj pravnik - Rom - ktory vlastnym 
pricinenim sa vymanil z osady a vystudoval. Utkvela mi jeho jednoznacna 
odpoved "ja som Rom, ja ich mentalitu poznam, ja viem kedy hraju 
divadlo, lebo na to maju talent, ale aby sa zmenili, na to treba jedine 
- ekonomicky tlak... Pan Beblavy, desifrujme to - az ked budu totalne 
hladni, az ked nebudu mat nic, tak budu robit hocico, len aby prezili... 
 
11/ Socialne davky ich nezmenia, oni si za peniaze kupuju najprv 
pijatiku, cigarety, az potom jedlo a veci, ktore potrebuju ich 
deti...Namiesto penazi v tej hodnote im davat potraviny pod dohladom  
presne  na hlavu v  osade, tri zeny spomedzi nich by varili denne, satstvo by mali zo 
second 
handu - ciste no pouzite, no za to vsetko by museli nastupit k zmenam. 
Rano by zacalo upratovanim / osada moze byt chudobna, ale musi byt 
poriadok, relativna cistota, kazdy by sa musel umyt, aj zuby, odpady by 
triedili, muzi by chodili na brigady do lesa, kazda desiata fura dreva  
by  bola pre potreby osady...Peniaze ich neprevychovaju - treba od nich  
ziadat  zmenu  zivota a povedat im, ze vsetci sa skladame na ich prezitie... Nech to 
konecne pochopia, ze statne peniaze, to su peniaze ludi prace, ktori su 
trestani tym, ze im prijmy stat zdanuje...A tieto peniaze rozdava 
lenivym Ciganom. To je paradox. 
 
12/ V osadach na Slovensku zije cca 160 000 Ciganov na nas ukor, v 
Madarsku 52 percent deti do 8 rokov ma cigansky povod... To chceme aj my 
- to je obcianska spolocnost, ak ine etnika musia robit na jedno lenive, 
ktore za 700 rokov sa nedokazalo postavit na nohy a zit za vlastne... 
Vam by vyhovovalo, keby ste cely zivot museli zivit leniveho suseda,  
keby  ste sa mu museli postarat o byt, o jedlo, o jeho deti, platit im  
nemocensku,  este aj basu postavit...? 

Parazit znici hostitela! 
Kristin 

Ing. Pavol Kvasnica 
Smolenická 3, 851 05 Bratislava, SR 
M tel. 0903/424720 
E-mail: kvasnicapavol@gmail.com 
Tel. +421/02/20782325 (private) 



S uctou,  
Radoslav Obadal 
mobil: +421905498793 
tel.: +421254410066 
www.4coffee.sk 
www.doublem.sk 

Pavel Jacz-Paje  
Bradlianska 9 
811 03 Bratislava 
Slovak Republic 

+++++++++++++++++++++++++ 
Môj list pre ministra Vnútra ! ! !  

Vážený Pán Minister Vnútra ! 

Vy ako študovaný ukončený právnik - hoci nie z dlhodobou praxou ako iní vo Vašom 
obore, máte dohliadať nad slušnosťou a spravodlivosťou ako aj zákonnosťou konania a 
riadenia Policajneho Zboru. 

Vám sa vidí slušné a hodné... človeka, ktorý si ctí právne zásady Rímskeho pravá na 
ktorom je postavená civilizácia Európy a vlastne celý právny systém dnešnej kultúrnej 
viac-menej Kresťanskej civilizácie tvrdiť veci v štýle citujem: 

"Pôjdu aj na služobnú cestu do vzdialenejšej lokality, kde sa naučia, čo znamená 
pomáhať a chrániť," 

Skúste mi prosím aspoň naznačiť jedno z nariadení PPZ alebo Ustanovení Služobného 
zákona či zákona o PZ či Občianskeho zákonníka, Trestného zákona alebo čoho koľvek 
kde je uvedené, že môžete policajta po tom čo mu bol udelený trest percent zrážky z platu 
preložiť na aké koľvek miesto ako sa Vám ako nadriadenému zápači ? ? ? Podotýkam že 
ste politik, verejný činiteľ, ktorý nemôže konať čo mu zákon nezakazuje ale môže konať 
len to čo mu zákon UKLADÁ ! ! ! 

Vaše tvrdenia o tom ako USTALA kritika hodnotiaceho systému ktorý navrhuje VÁŠ nie 
NÁŠ policajný prezident, nakoľko podľa mojich osobných skúsenosti a kontaktov či už v 
PZ v ktorom pracujem od r.1993 alebo pri osobných stretnutiach nepoznám, nepoznal 
som a nestretol jediného jedného človeka, ktorý by bol príslušníkom PZ a vyslovil by čo i 
len náznakom súhlas s touto pripravovanou zmenou hodnotenia PZ ako takého. Váš 
Policajný prezident postavil na jednu úroveň 100% objasnených vrážd, 100% 
objasnených DN alebo 100% objasnených majetkových priestupkov či neznámych 
krádeží vozidiel či vlámaní. Nuž to hovorí samo za seba že považuje všetko toto s čím sa 
obyčajný pešiak z ulice stretáva za púhe čísla tak ako aj osoby za faktory ktoré tieto čísla 
produkujú. Kedy ste si naposledy vyšli sám osobne svojim vlastným autom len tak na 
nejaký základný útvar OO-PZ a vyskúšali sa len tak spýtať posledného policajta na stálej 



službe OO-PZ bez vedomia nadriadených funkcionárov na jeho názor alebo potreby tak 
ako Váš predchodca aspoň zo začiatku? Myslím že by ste zostali absolútne zhrozený z 
toho aké sú Vám podávané informácie z PPZ a aké by ste si vypočuli od radového 
policajta. Ale aby som sa vrátil k začiatku. Chcem Vás upovedomiť o tom že považujem 
Vaše konanie v tejto veci trestu policajtov a ich následné vyslanie na služobnú cestu ako 
prelomenie mantinelu ktoré už nikto nikdy nezastaví. Teraz náš všetkých budete posielať 
niekam inam robiť keď niečo pokazíme? Alebo ak by sme pre svoju mimo pracovnú 
činnosť boli politicky a personálne nepohodlní preložíte nás všetkých na Východ do 
cigánskych osád na pešie hliadkovanie? Veď sa zamyslite prosím Vás nad svojim 
konaním ! Pozrite sa nato kde sa tí ľudia čo spravili chyby pripravovali na výkon 
povolania, aká je úroveň ich prípravy a aká je úroveň vedomosti príslušníkov 
opúšťajúcich lavice služobného školstva ! XY krát som sa stretol s tým že keď prišli 
mladí policajti zo základnej policajnej školy proste vedomosti ktoré tam dostali boli ale v 
úplnom rozpore z realitou, často absolútne neaktuálne a úplne scestné. Navrhujem 
upriamiť pozornosť skôr týmto smerom ako niekoho niekam vysielať na služobnú cestu 
pritom mu budete musieť kopec príplatkov vyplatiť – cestovné, odlučné, platiť 
ubytovanie a podobne čo sú zvýšené náklady o neviem si trúfnuť koľko percent. 

A čo sa týka hodnotenia a hodnotiacich kritérií... Videli ste ich vôbec ? Pýtali ste sa 
vôbec obyčajných policajtov či vôbec tieto kritéria pokrývajú aspoň 20% ich činnosti? 
Alebo to všetko len nechávate na Vášho Policajného prezidenta, však on to nejako 
dobúcha tam veď nato tam je. Dosť dobre nedokážem pochopiť a to podotýkam nie som 
sám, prečo nieje v hodnotiacich kritériách spomenutých minimálne 95% mojej roboty 
ktorú vykonávam? Myslíte si že stála služba OOPZ nič iné nerobí, len to čo ma v 
hodnotiacich kritériách? Myslíte si že napr. vyšetrovateľ nemá nič iné na starosti len 
jednu kopu pred sebou a na nej ma ceduľku NPO a nič iné nerobí len NPO tlačí z 
počítača? Viete si vôbec aspoň v zahmlenej predstave dať dokopy čo to je vôbec a ako 
dlho to trvá dať dokopy niekoľko sto stranový trestný spis a vôbec ho ukončiť? Okrem 
toho si myslite že nikto tu nič nerobí iba čaká kedy dá každý mesiac NPO? Alebo že 
dopraváci nič iné nerobia, teda pokiaľ sú stále ešte policajtmi lebo odkedy sa p. Spišiak 
vyjadril že niesu nepočul by som že by znova boli z jeho ust, len chodia hore dolu a 
čakajú kedy upozorniť niekoho na to čo sa mu môže stať? 

NAČO POTOM TO HODNOTENIE VÔBEC JE ROBENÉ KEĎ PODĽA 
VYJADRENIA VÁŠHO PREZIDENTA PZ nejde o to robiť nejaké obrovské výsledky a 
nejde o pokuty či niečo podobne hmatateľné ? Načo to hodnotenie vôbec potom je? 
Myslite si že môj priamy nadriadený je nesvojprávny že nevidí či robím alebo sa flákam 
? 

Odporúčam Vám pán Minister, pokiaľ nechcete extrémne stratiť voličov ihneď 
prehodnotiť politiku chodu Prezídia PZ. Zistite si koľko lúdi tam pracuje, zistite si ako 
dlho sú policajtmi a ako boli a koľkokrát mimoriadne povyšovaní. Viď prípad ktorý nemá 
hádam nikde na svete obdobu a každého dlhoročného policajta musel doslovne pohnúť k 
zamysleniu sa vlastnej existencie v PZ. O kom hovorím? Myslím že to veľmi dobre viete 
p. Minister. Hovorím o osobe ktorej bola uznaná prax 9.5 roka a bola prijatá do zboru s 
hodnosťou myslím npor. a vykonáva funkciu riaditeľa organizačného odboru Kancelárie 



ministra vnútra. Prijatie tohto človeka do Policajneho Zboru, jeho povyšovanie a 
ohodnotenie ako aj jeho predchádzajúcu politickú činnosť v jednej politickej strane ktorej 
ste aj VY sám predstaviteľom ja ako dlhoročný policajt považujem za facku všetkým, 
ktorí musia od večera do rana mrznúť v uniformách, stáť na kontrolných bodoch alebo 
predvádzať páchateľov. Plat tohoto človeka vo výške skoro 3000,-€ ja nezarobím po 
čistých odrobených 18 rokoch za 4 mesiace ! ! ! A jeho koncoročnú jednu jedinú odmenu 
vo výške 1.500,-€ som nedostal ani z 1/10 doteraz dokopy za celu moju existenciu v 
Policajnom Zbore. Takže Vás prosím, zamyslite sa nad tým čo robíte, ako to robíte, koho 
ste dali do riadiacej funkcie a aké sú názory obyčajnej policajnej rodiny na toto všetko. V 
opačnom prípade Vaše konanie nikdy nenájde ani naznak pochopenia medzi ľuďmi ktorí 
sú obrazne povedané na dne Vášho snaženia. 

Záverom by som len chcel podotknúť že do Zboru som išiel dobrovoľne, keď policajt 
ešte niečo znamenal. Ale nie preto že by vyvolal strach, ale preto že niečo pre ľudí 
spravil a dokázal. Tuto prednosť a výhodu sme bohužiaľ stratili vyjadreniami Vás 
politikov a vysokopostavených funkcionárov PZ ktoré sú bohužiaľ niekedy už za 
hranicou trápnosti. Svoju pracú milujem a som ochotný za občana svojej vlasti 
kedykoľvek položiť svoj život, ste ochotný to iste spraviť aj Vy sám alebo p. Pčolinský ? 
? ? 

S pozdravom 

Obyčajný policajt 

npráp. Milan Novotný 

sl. zaradený OO-PZ Nitra ako 

referent stálej služby... 

 PS: dúfam že teraz budem trestaný a budem 
preložený niekam ďaleko ďaleko preďaleko... 

+++++++++++++++++++++++++ 
Hľadá EÚ príčiny finančnej krízy na správnom mieste? 

7. júna 2011 
(Príspevok do Stálej konferencie Panslovanskej únie) 

www.pansu.sk  
 

Už viac ako 5 rokov sa plazí ekonomická kríza v Európe, ktorá začala v roku 
2006 v USA. My teraz denne počúvame akí sú Gréci nezodpovední. Iste takými nie sú 
naši politici! Iba pripomeniem výrok p. Sulíka v parlamente: „Povedali sme si tuto 
Janom, že…“ Naozaj štátnické vyjadrenie. Ešte, že v Číne si povedia aha zakašľala blcha. 
Ale mne ten výrok a aj gestikulácia pripomenula časy, keď som ako chlapec chodil pásť 
kravy. Mali sme tam Jana, ktorý skončil v ôsmom roku ako prvák. Hovorievali sme: tuto 



s Janom (bol silák) sme sa dohovorili, že ujčekovi Paľovi pôjdeme ukradnúť pár čerešieň, 
lebo on mal májovky. 

Neviem prečo sa teraz váľa všetko na Grékov. Totiž v roku 2007 Financial Times 
písal, že pred niekoľkými týždňami vážená skupina z investičnej banky Goldman and 
Sachs „navštívila“ finančnú štvrť Atén. Objavila sa tam aj investičná skupina John 
Paulson z amerického (guru) zaistného fondu. Ale tie isté skupiny tam už boli v roku 
2002. Čo tam už vtedy robili? Poviem to jednoducho: „masírovali údaje“. A to aj údaje o 
výmenných kurzoch. V dnešnom príspevku si dovolím čitateľovi predostrieť trochu 
vedomostí z oblasti špekulatívnych finančných operácií, lebo sú prameňom krízy. 

Na ekonomických fakultách sa táto problematika vyučuje. V bázickej literatúre 
nájdete kapitolu futurity (futures, nemáme preklad) a opcie mien. Rovnováha výmenných 
kurzov je oblasť, ktorá nechýba v žiadnej učebnici. Založená je na dopyte po mene a 
ponuke meny. Na sledovanie pohybu meny sa používajú viaceré prístupy. Každý 
poslucháč musí byť oboznámený s meraním senzitivity výmenných kurzov vzhľadom na 
ekonomické faktory (inflácia, úroková miera, HDP,..). Modeluje sa pohyb výmenných 
kurzov. Učíme, čo je to opcia meny a futures meny. Hovoríme o trhoch pre futures a 
trhoch mien opcií. Oba využívajú špekulanti, ktorí sa zaujímajú o obchodovanie s menami 
a to jednoducho preto, aby dosiahli zisk. Tak to učíme. Ale využívajú ich aj podniky, aby 
pokryli ich pozíciu v zahraničnej mene. Učíme teda ako rozumieť podstate týchto trhov a 
ako pomôcť dosiahnuť podnikové ciele. Nie je to obchod typu kúpim auto a zaplatím 
peniazmi. Treba naozaj dôkladne poznať faktory, ktoré vplývajú na ceny futurít mien a 
opcií. Iba pripomeniem, aby si to čitateľ lepšie uvedomil aj dĺžku časového úseku 
realizácie špekulácií, že už v roku 1919 vznikla Chicagská merkantilná burza (CME) ako 
komoditná burza futurít, aby sa pomohlo roľníkom a spotrebiteľom poľnohospodárskych 
tovarov. Ale už v roku 1972 CME zriadila Divíziu medzinárodného monetárneho trhu 
(IMM), ktorá napomáha (v štatúte) určitým krátkodobým akciovým futuritám, zlatu a 
zahraničným menám. Futurita mien je zmluva, kontrakt, ktorá špecifikuje aby sa 
štandardný objem určitej meny vymenil v konkrétny dátum splatnosti. Podobajú sa 
forwardovým kontraktom v tom, že jednotlivec môže „zamknúť“ cenu, ktorá sa má 
zaplatiť za danú menu, a to v budúcnosti. Charakteristiky futurít sa líšia od forwardových 
kurzov. Predávajú sa „zoči - voči“, nie tak ako forwardové kontrakty, ktoré sa dohadujú 
po telefóne.  Atď. atď. a teda už tu vznikajú otázky, ba číhajú nedokonalosti a možné 
rôzne špekulácie. Nebudem hovoriť o tom, že dobré diela píšu aj o tom, ako interpretovať 
informácie z kontraktov futurít. Čiže obyčajný človek vlastne ani nezíska informáciu, ak 
to nepozná. Rozoznať futurity a forwardy môže iba taký odborník, ktorý je dôkladne 
zoznámený s tabuľkou cca 7 vlastností (požiadaviek). Nemôžem nespomenúť, že v 
literatúre sú kapitoly o „špekulácii s futuritami mien“ alebo aj podkapitoly o 
požiadavkách na marže futurít mien (!!). To sú naozaj veľké indície o záhadách 
finančného sveta, ktorý je dnes tak nekontrolovateľný a jeho špekulácie sa pokladajú za 
užitočné! Obdobne musí byť človek odborník aj na opcie. Nebudem to tu rozoberať. 
Chcem iba zdôrazniť, kde sú banky, špekulanti a finančná oligarchia (do ktorej patrí aj 
Jean Claude Trichet, prezident Európskej centrálnej banky, ako sa o tom už písalo), aby 
teraz v kríze eura zobrali na seba zodpovednosť a riešili problém. Oni musia vedieť, čo sa 
dialo od roku 1919 na špekulatívnych trhoch. V roku 1929 veľa burzových maklérov 
vyskákalo z okien v New Yorku, či Washingtone, či inde. Teraz sa asi dobre „smejú“ a 



vinu valia na obyčajných ľudí v Grécku. Ale to, že tam bol Goldman a Sachs už v roku 
2002 sa nehovorí. Ani o tom, akú špekuláciu vymysleli vtedy. 
Prof. Jaroslav Husár 

+++++++++++++++++++++++++ 
 Lekársky 

Po telefóne sa rozprávajú dvaja priatelia z južnej oblasti Slovenska, kde sa á vyslovuje ako 
široké ó. Čo máš nové? – Mám novú Fabiu (vyslov. fóbiu). A bol si už u doktora? Nie. Ten má 
tiež novú Fabiu. – A máš dobrého psychiátra? 

Maďarský Slovák má bolesti v boku. Ide ku svojmu lekárovi, tiež maďarskému Slovákovi, 
a sťažuje sa: Bolí ma v bokovnici. Lekár ho opraví: Nehovorí sa v bokovnici, ale v bočnici.  

Mladík príde ku psychiatrovi so sťažnosťou, že nemôže spávať, je bez nálady, podráždený, má 
dojem, že ho prenasleduje polícia. A odkedy to máte, pýta sa psychiater. Asi dva týždne, odkedy 
som utiekol z väznice. (Obidva z domu).  

Pacient sa sťažuje u psychiatra, že keď je sám v izbe, počuje hlasy. Kedy ich počujete? Keď 
telefonujem.  

Polícia spozorovala v kaviarni muža, ako si tento objednal kávu. Keď ju vypil, zjedol aj šálku 
a s uškom šálky opustil kaviareň. To isté zopakoval aj v ďalšej kaviarni a tak ho polícia zatkla. 
Zavolala riaditeľovi psychiatrického ústavu, čo spozorovala. Riaditeľ odpovedá: „To je blázon, 
veď uško zo šálky je to najlepšie.“ 

Pacient sa sťažuje u psychiatra na ťažké sny: Musí ťahať dlhý nákladný vlak po trati 40 km. 
Ráno sa prebúdza celý dolámaný. Psychiater mu dá veľkú bielu tabletku s komentárom: Toto 
zoberiete pred spánkom a túto noc budete vlak ťahať len po trati 20 km, druhých 20 km budem 
ľahať za vás ja. Ďalší pacient má tiež vyčerpávajúci sen: musí vyniesť na povalu 40 vriec obilia 
od mláťačky. Ráno sa prebudí ako by ho valcovačka prešla. Psychiater mu dáva podobnú 
tabletku s radou: Pred spaním túto tabletku a v noci vynesiete len 20 vriec na povalu. Ostatných 
20 vynesiem za vás ja. Zúbožený pacient božeká: Pán doktor a nemohli by ste ich vyniesť 30? 
Nie, lebo k tomu musím aj vlak ťahať po 20 km trati.  

Sused sa pýta, prečo to dieťa tak reve? Idú mu zuby. – A čo ich nechce? 

Kardiológ vysvetľuje pacientovi: Potrebujete Herzschrittmacher (cardiac pacemaker, 
kardiostimulátor). Sú dva typy: červený a žltý (ako farby politických strán: červený – 
socialistický, žltý – liberálny). Pacient sa pýta, aký je rozdiel. Kardiológ: Červený pracuje 5 dní 
v týždni, žltý 7 dní. (Narážka na politickú stranu.) 

Pán doktor, potrebujem kardiostimulátor? To iste nie, ale kardiostimulátorku. (Kardiológovia tu 
veľmi zdôrazňujú lásku pri srdcových onemocneniach).  

Pacient sa sťažuje u ušného lekára, že počuje len na 50 %. Lekár: Vyšetríme to. Posaďte sa a ja 



vám niečo pošepkám: 44. Pacient odpovedá: 22.  

Syn si pripíja s otcom: Prost – tata, (prost – skrátené latinské prosit – nech slúži, na zdravie. Tak 
vznikne slovo prostata, s ktorou majú muži vo vyššom veku často problémy.  

Susedka sa sťažuje susede: Náš Lojzo má tularémiu (zajačí mor, infekčná choroba prenosná zo 
zvierat ako hlodavcov, kliešťov na človeka, čo pravda nevie). Čo to je? Stále sa potuluje po 
dedine ako nejaký vandrák.  

Prof. Kľačanskému sa veľmi páčilo, ako jedna bratislavská pediatrička bravúrne vedela 
vysvetľovat rodičom stav ich chorého dieťatka (hydrocephalus). Informovala mamičku: Vaše 
dieťatko má veľkú hlavičku, lebo sa mu v nej hromadí vodička. Čím viac vodičky bude mať v 
hlavičke, o to menej bude mať rozumčeku.  

Pán Krupička ide k lekárovi. Ten si ho najprv prezrie (vyšetrenie pohľadom na zistenie 
zdravotného stavu – inšpekciou) a hovorí: Pán Krupička, nevyzeráte dobre a ani ten váš kašeľ sa 
mi nepáči. On: Pán doktor, ale ani vy nie ste krásavec a kašlať neviem krajšie.  

Občan s inkontinenciou (nevedel udržať moč), chodil po liečení od jedného lekára ku druhému, 
bezvýsledne. Až sa mu to zunovalo a upadol do depresie. Priatelia videli ho smutne sa 
túlajúceho po uliciach. Jedného dňa usmiaty a plný života kráča po ulici. Jeden známy ho stretne 
a pýta sa udivene: Už nemáš inkontinenciu? On odvetí: Mám, ale jeden lekár mi predpísal 
válium (diazepam – tranquiliser a anxiolyticum) a tak mi to už nevadí.  

Jednej panej na prechádzke lesom sa zrazu do cesty postaví exhibicionista v plnom postavení. 
(Exhibicionizmus–ukazovanie obnaženého mužského genitálu ženám, alebo deťom). Ženy pri 
pohľade na exhibicionistu zvyčajne dostanú panický strach. Naša protagonistka reaguje 
spokojne a pre svoje uspokojene zvolá: Aj by som bola zabudla, že na tento víkend je u nás 
v dedine výstava Zväzu chovateľov drobného vtáctva.  

V kasárňach sa hlási vojak na ošetrovni, že má hnačku. Službu konajúci vojenský lekár, 
automaticky v hodnosti dôstojníka, ho poučí: Hnačku majú poddôstojníci, dôstojníci majú 
laxírku a obyčajní vojaci majú sračku.  

Dôstojník karhá nováčika: Ak som vám niečo rozkázal, neurobili ste to, ako som vám niečo 
zakázal, tak tiež nie. Vždy to zabudnete. Keď všetko zabúdate, tak to robte ako ja. Zapíšte si to. 
Ja to tiež tak robím.  

Vojenský lekár robí hygienickú kontrolu. Ako prechádza kuchyňou, v tom momente padne 
jednému kuchárovi na zem rezeň. Zodvihne ho hneď a položí na stôl. A keď vidí hygienickú 
kontrolu, nahlas si povie: Dobre, že máme tak čisto.  

Primár neurologického oddelenia v Žiline, u ktorého som pracoval, sa narodil a vyrástol (trochu 
nižší) v Turzovke. Raz prišiel do jeho rodnej obce, zastavil na námestí a hrdo vystúpil zo 
svojho auta. Jeden ujo z Turzovky, ktorý ho nevidel od detstva, sa ho pýta: A ty si kto? On: 



Nepoznáte ma? Ja som Pišta Comorek. On: Chlapče, ty si ale vyrástol.  

Tenže Dr. Comorek rozprával o mladosti. Ako študent medicíny bol na lekárskej praxi 
v Turčianskom Sv. Martine. Tamojší pivovar si pokladal za česť pozvať na návštevu v tamojšej 
nemocnici praktizujúcich medikov. Večer bol veselý až natoľko, že jedného (Dr. Šipoša) museli 
niesť domov na pleciach. Pravda, ako budúci lekári kontrolovali cestou aj zdravotný stav svojho 
kolegu. V tom jeden zhíkne od strachu: Však ten nemá puls! Uspokojil sa hneď, keď ho druhý 
kolega upozornil, že namiesto na zápästí hľadal puls na členku nohy.  

Lekári sú tu v poslednej dobe obviňovaní, že sú luhári, neschopní vyplniť formuláre žiadosti 
o invalidný dôchodok a tak napomáhajú klamnú, predstieranú invaliditu (Scheinivalidität). 
Tento nátlak verejnosti ich núti rezolútnejšie postupovať pri uznávaní práceneschopnosti. Ak má 
pacient zimnicu, triašku, alebo parkinsonský tras, tak ho treba preradiť osievať múku.  

Muž príde domov a žena sa ho pýta: Kde si bol? – U lekára – Čo ti povedal? – Neviem. Razom 
sa strhne v noci zo spánku a vykríkne: Alzheimer! Kto ti to povedal, pýta sa manželka. Neviem.  

Rozprával mi krajan – kolega, že kolega Kvasnička si tu otvoril svoju súkromnú ordináciu. 
Predtým mu elektrikári v novostavbe zaviedli elektriku. Pri kolaudácii zistil, že keď zapne 
vypínač v jednej miestnosti, svetlo sa zažne v susednej a naopak. Ustarostený kolega žiadal 
elektrikárov, aby to opravili. Vysvetlili mu, že to by bolo komplikované a že po čase si na to 
zvykne. Keď sa ho po čase priateľ spýtal, ako to funguje so svetlom, odpovedal: Zvykol som si.  

Mladík sa u lekára sťažuje: Pán doktor, mám stále bolesti hlavy a neviem a ich zbaviť. Lekár si 
prezerá mladíka a pýta sa: Pestujete pravidelne šport?. – Nie, to je strata času, venujem sa 
dôležitejším veciam. Ďalej sa pýta, či sa stretáva a pobaví so svojimi vrstovníkmi. – Pre takú 
povrchnú zábavu nemám zmysel. Zasmejete sa niekedy zo srdca, chodíte do reštaurácie, do 
divadla? Nie, som skôr zdržanlivej povahy. – Je to bolesť ostrá, bodľavá, akoby obruč okolo 
hlavy? – Áno, doslova taká. – Milý priateľ, vaša bolesť je z toho, že vaša svätožiara je príliš 
pritiahnutá. Treba ju uvoľniť a hneď vám bude lepšie.  

Dvojročnú základnú vojenskú službu som robil u „modrákov“, nie u letcov, ale u pomocnej 
jednotky, pozemného letectva. Hovorilo sa o nich, že tí „lietajú po hangároch“. K povinnostiach 
útvarového lekára patrili aj hygienické kontroly v kuchyni. Práve pri jednej pred mojimi očami 
v kuchyni spadol kuchárovi kus mäsa na zem. Ten ho zodvihol ako by nič nestalo a spracovával 
ho ďalej s poznámkou: Ešte dobre, že máme tak čisto.  

Jeden raz v roku, na nejaký veľký armádny sviatok, boli viedenské rezne (šnicle) neobvykle 
veľké, ako letisko, pochvaľovali si vojaci.  

Na začiatku mostnej kolonády v Piešťanoch je socha muža, ktorý na kolene láme barlu, tzv. 
barlolamač. Má to byť symbol uzdraveného vo svetoznámych piešťanských kúpeľoch. Ľudový 
rozprávač strýco Martin, už nebohý, rozprával: Išiel do Piešťan o barlách, a vrátil sa bez nich 
…ukradli mu ich tam.  

Svedomitý lekár sa pýta aj na sociálnu anamnézu. Čo bol váš otec? – Tuberák. Ale čo robil? 



Kašlal. – Ale z toho nemohol vyžiť. – Však aj zomrel.  

Muž stredného veku sa podrobil omladzovacej kúre. Táto prebiehala veľmi úspešne, zo dňa na 
deň sa cítil mladší. Jedného rána sa zobudil a chcel ísť do školy.  

Jeden liečiteľ si na tabuľku svojej pracovne napísal: Psycho- a osteopat.  

Židovský 

Piati najvýznamnejší Židia a ich najdôležitejšie výroky: Pre Mojžiša bol všetkým zákon. Pre 
Ježiša bola všetkým láska. Pre Marxa bol všetkým kapitál. Pre Sigmunda Freuda bol všetkým 
sex. A pre Einsteina bolo všetko relatívne.  

Istý rabín telefonicky prosí Pána Boha o pomoc: Pomôž mi, môj syn sa chce stať kresťanom. 
Milý Boh odpovedá: Mne sa tiež tak stalo. Rabín sa ho pýta: A čo si urobil? P. Boh odpovedá: 
Jednoducho som napísal nový testament.  

Chváli sa ruský dirigent svojmu britskému kolegovi, že oni v Sovietskom zväze nediskriminujú 
žiadne národnosti. „V mojom orchestri je totiž päť Ukrajincov, jeden Kazach, dvaja Litovci, 
dvaja Kirgizi, dvaja Bielorusi a dokonca aj jeden Žid. Ako je to u vás? Jeho britský kolega 
hovorí: „Na to ti neviem odpovedať, pretože neviem, kto má v našom orchestri akú národnosť. “ 

  

  

Politický, etnický.  

K francúzskych revolučným výdobytkom: Liberté, égalité, fraternité, dodávajú tu ešte: 
Hagenbuttentee (šípkový čaj), Lindenblütentéé (lipový čaj), Pfeferminzentee (pfefermincový 
čaj).  

Otec vlasti Andrej Hlinka reční na dedine, ako to bude, kde dosiahneme autonómiu: Medzi vami 
sú mnohí budúci riaditelia, vedúci pracovníci, poslanci, ba aj prezident. Jano, vzadu zástupu, 
poznamená: Ako ma môže vidieť, keď som za stromom.[1] 114 

Pre Šaňa Macha povolaním a osudom boli noviny…písal do nich svoju kurzívku, alebo úvodník, 
neraz i o polnoci, keď všetci spali, urobil si čiernu kávu a nadiktoval čo mal na srdci. Ráno ho 
mal niekedy šľak trafiť pri čítaní vlastného článku. Aj raz povedal, ak ho raz nájdu mŕtveho, 
nevyšetrujte, nebol to nejaký atentát, to ma porazilo, keď som čítal vlastný článok vo vlastných 
novinách.[2] 115  

Tukovci, manželia Vojtech a Boženka, mali pekne zariadený byt. Vojtech mal dobrý vkus 
a vedel si vybrať architekta, ktorý mu navrhol zariadenie. Nie tak dobre však ovládal 
slovenčinu. Keď boli spolu sami doma, Vojtech, keď Boženke unikli plyny, jej povedal: 



Boženka, ty si perla. Teda nielen, že sa zmýlil v slovenčine, ale jej aj zalichotil.  

Nalepiť novú známku bolo pred časom možno len tak, že sa táto poslinila či popľula. Na 
známke bol portrét komunistického a k tomu ešte neobľúbeného prezidenta. Jeden občan mal 
dilemu, ktorú stranu pred nalepením popľuť.  

Podobnú dilemu v podobnom prípade mal aj istý úradník, keď dostal do svojej kancelárie obraz 
nového prezidenta. Rozmýšľal čo s ním: povesiť ho, či postaviť ku múru či ku stene.  

Dobehnite kapitalistické krajiny a predbehnite ich! Hor sa do industrializácie našej zeme! 
Vyhladiť kulactvo ako triedu! Boli v ZSSR heslá, ako píše Viktor Kravčenko vo svojej knihe 
Zvolil som slobodu, už okolo 1927. Tá industrializácia a vyhladenie kulactva sa im podarilo. Ale 
dobehnúť a predbehnúť kapitalistické krajiny sa nepodarilo ani v našom reálnom socializme. 
Ľudová tvorivosť to vysvetlila: Nepredbiehame ich preto, aby nám neuvideli naše holé zadky.  

V čase socializmu volali na dedine na osvetovú prednášku. Rečník hovoril o pokrokovom 
svetonázore, náboženských predsudkoch, pričom nazval veriacich, – ako sa vtedy oficiálne 
označovali – tmármi. Po prednáške naraz v sále zhaslo svetlo a rečníka riadne vymastili. Vraj 
aby vedel, čo sú to tí tmári.  

Náš sluha (paholok) na gazdovstve si upravil vtedy okrídlenú vetu: „vošiel do dejín“ (myslel 
tým prezidenta Beneša), „vošiel do kukurice“. Ak bol v spoločnosti nejaký Emil, mal 
pripomienku: Emil, ty nás tu nemýľ.  

Neviem v ktorej fáze nášho pokroku či úpadku sa hovorilo …už to fičí v pohraničí. Aspoň sa to 
pekne rýmuje.  

Keď sa poľský politik a chemik (1867 – 1946) Mošcicki predstavil mladistvej dáme svojím 
menom, ona sa začervenala a odpovedala: Mom.  

Vieš prečo v určitej oblasti v Rakúsku je viac ľudí s odtrhnutými prstami? – Práporčík inštruktor 
učí vojakov ako odistiť granát: Chytíte ho do ruky, ťaháte zaisťovaciu pásku, čítate do troch 
a odhodíte ho. Regrút v jednej ruke s granátom a na druhej ruke na prstoch číta: jeden, dva, tri. 
To trvá Rakušanom niečo dlhšie a granát im vybuchne v ruke.  

Švajčiarsky a taliansky tunelár (skutoční, nie takí, čo „tunelujú“) diskutujú o stavbe tunelov. My 
začíname vŕtať z oboch strán vrchu a narazíme na seba s úchylkou asi 20 cm. Švajčiar na to, mu 
vŕtame podobne, s úchylkou asi 10 cm. Na blízku stojaci našinec sa zamieša a hovorí: My 
takisto vŕtame, nestretneme sa vôbec, ale zato máme naraz dva tunely.  

Dvaja domorodci sa zhovárajú: Vieš prečo majú Rakúšania menej AIDS ako my? – Prečo? – 
Vírus HIV je prieberčivý, nesadá na každého 

Willy Brandt západonemecký kancelár, sa stretne s šéfom DDR Walterom Ulbrichtom. 
Medziiným Brandt mu hovorí aké má hobby: Zbieram vtipy o mne. Ulbricht: ja zase tých, čo ich 



o mne rozprávajú.  

Generálny tajomník Erich Honecker si vykračuje za jasného slnečného dňa s vystretým 
dáždnikom po krásnej berlínskej hlavnej aleji „Pod lipami“. Jeden občan ho upozorní, že svieti 
slnko. Honecker na to: „To áno, ale v Moskve prší!“ 

Doma za socializmu zbieral tiež štát tých, čo si robili o ňom vtipy. Jeden taký rozprával pri stole 
(už tu, mimo dosahu štátnej moci a 20 rokov po páde komunizmu – teda už sa mu nič nemohlo 
stať) nasledovný: V Bratislave sprievodca v trolejbuse na zastávke pred Justičným palácom 
(s veľkým väzenským oddelením) vyvolá: Justičný palác, rekreačné stredisko, navštívte svojich 
známych! Na konečnej zástavke linky už ho čakala SNB a zatkla.  

Jeden občan chcel podstrihnúť svojho známeho a prehlásil o ňom: Ten nerozozná ani CDU 
(Kresťansko demokratická únia) od CD-ROM (počítačovej pamäti).  

Vasiľ Biľak dosiahol v politike a strane už všetko a preto zatúžil ešte po šľachtickom titule. 
Navrhovali mu nemecké von, ako von Pappen, von Brauchitsch. Nepáčilo sa mu to, lebo to znie 
nacisticky. Potom teda ako majú Francúzi, napr. de Gaulle. Teda Debiľak. To samu zazdávalo, 
aj keď to znie podozrivo.  

Istý jazykovedec analyzoval meno Biľak a došiel k záveru, že to môže znamenať dvojitý ľak. 
Ľak ktorý vydrží dvojnásobne dlhšie ako ľak obyčajný. Tento sa tak ľahko neodlúpi, neodletí. 
Možno by to platilo aj pre jeho politickú vernosť, či líniu.  

Keď po 1. svetovej vojne cestovala naša delegácia na konferenciu do Versailles, kde sa rokovalo 
o otázkach usporiadania povojnovej Európy. Už na stanici v Paríži vyvolávali nosiči batožiny: 
Bagage, bagage (bagáž). Jeden z našej delegácie poznamenal: Už aj tu nás poznajú.  

Dôvod k pitiu sa našiel vždy. Raz je to zlá nálada, inokedy radosť, veselosť, krstiny, narodeniny, 
pohreb, svadba, pri stretnutí, lúčení. Alebo: pijeme preto, lebo socializmus sa ináč nedá prežiť.  

Po 21. auguste 1968 cestujú dvaja našinci autom. Spolujazdec naviguje priateľa a na križovatke 
hlási: Sprava nič, zľava tanky.  

Jeden anglický: Číňan chce vedieť niečo aj z politického života a pýta sa, pravda po anglicky 
Švajčiara: How many elections have you in the year? (Keho výslovnosť znela, teda koľko ráz 
v roku majú elections – voľby. Švajčiar odpovedá: Štyri krát. Číňan sa domnieva, že myslí, že 
ako často majú erekciu (erektion) , odpovedá: Len tak málo? My máme každý deň.  

Prečo majú Číňania šikmé oči? – Lebo jedia veľa ryže.  

Egyptský prezident Hosni Mubarak má priezvisko znejúce tak trochu po slovensky: mohlo by to 
znamenať aj barák pre kravy (mú).  

Čistý Slovák si prisadne v reštaurácii k čistému Maďarovi. Obaja sa nudia, lebo rozhovor pre 
rečovú bariéru je nemožný. A tak Slovák chce objednať niečo k jedlu. Pýta sa: Guláš? Maďar: 



Negúľam. Potom zase Slovák navrhuje: Mariáš? – Nemariám.  

Maďarský premiér Viktor Orbán chcel atmosféru stretnutia so slovenskou premiérkou Ivetou 
Radičovou v januári 2011 v Bratislave odľahčiť žartom: „Správy, podľa ktorých raňajkujem 
nevinné slovenské deti, nie sú pravdivé“.  

Bohatý maďarský utečenec v druhej svetovej vojne v Amerike sa sťažuje: Celý majetok som 
stratil, iba akcent v reči mi ostal.  

Sir Peter Ustinov uvádza, že v Hollywoode panuje o Maďaroch, ktorých sa tam niekoľko 
preslávilo, tento predsudok: Maďar je človek, ktorý keď vstúpi v otáčavých dverách za tebou, 
vystúpi z nich prvý. Ustinov k tomu poznamenáva, že taký predsudok skôr lichotí ako uráža.  

Slovinský filozof Slavoj Žižek v jednom interview hovorí, že jeho priateľ izraelský spisovateľ 
Dávid Grossman mu povedal, keď sa v šesťdesiatich rokoch dopočul, že Palestínci chcú 
všetkých Židov pohádzať do mora, tak hneď absolvoval plavecký kurz.  

V jednej reštaurácii viselo upozornenie: Keď si u nás objednáte cappucino, je drahšie. V cene je 
započítaná aj etika, časť zisku ide na… 

Naša republika vyrába v spolupráci so ZSSR makaróny. Oni dodávajú tú dieru a my obal.  

V hierarchii robotníkov stáli baníci vysoko. (Uhlie – krv socializmu). Zdôrazňovali to otázkou: 
Kto je viac ako jeden baník? Jednoduchá odpoveď: Dvaja baníci.  

Človek človeku vlkom – a naopak, dodávalo sa v socializme.  

Všade dobre, doma najlepšie – čo tu teda robíme? otázka k tomu.  

Chudoba cti netratí. Ani jej nemá, dodal istý cynik.  

Za čias studenej vojny si ku starému porekadlu „Všade dobre, doma najlepšie“, pridávali: Tak 
teda, čo tu ešte robíme? 

Česi hovoria: Chval cizinu, a (ale) zůstávej doma. Pravda to myslia vážne, uvádzam to len ako 
protiklad k vyššie uvedenej výpovedi.  

V moskovskom metre v čase studenej vojny číta jeden Moskovčan noviny. Vedľa neho stojaci 
súdruh sa ho pýta, čo to číta. Izraelské noviny. Mám tam vycestovaných príbuzných, tak mi ich 
posielajú – Na čo je to dobré? Naučím sa tak hebrejsky. – Načo to potrebuješ? – Na druhom 
svete, keď prídem do neba, aspoň sa tam dohovorím. – A čo ak prídeš do pekla? Však rusky 
viem.  

Transsibírsky expres uháňa širokou ruskou krajinou: jeden – dva – tri dni. Potom postojí. Keď 
už stojí jeden – dva – tri dni, jeden cestujúci sa pýta: prečo nejdeme ďalej? – Vymieňame 
mašinu (lokomotívu). Po troch dňoch sa nič nehýbe. Znova sa pýta: prečo nejdeme? Vymieňame 



mašinu. A keď po ďalších troch dňoch sa vlak nepohol, znova táže otázka. Rušňovodič 
odpovedá: mašinu sme vymenili – za vodku.  

Po sovietskych železniciach uháňa vlak. Naraz postojí. Ďalej nejdú koľaje. Lenin rozkáže: 
koľajnice zozadu, preložiť dopredu. Vlak po čase opäť postojí, lebo končia koľajnice. Stalin 
rozkázal: odstreliť rušňovodiča. Vlak stojí ďalej. Chruščov rieši problém: mužíci nech vlak 
kolíšu zprava i zľava. Tak sa vyvolá zdanie, že vlak ide. Gorbačov prebral rozkaz a zvolá: 
ideme! (o. Mikuš, USA) 

Ruskí turisti v slovenskej zoologickej záhrade. Slovenský sprievodca ich sprevádza, odpovedá 
ich otázky. Pri korytnačkách pýta sa jeden: a to je čo? Sprievodca hovorí sarkasticky: To sú vši. 
Udivený turista odpovedá: A to u nás sú len taká malinké, ukazujúc polovičku palca.  

V Tunisku, ktoré začiatkom roku 2011 prešlo dramatickým obdobím masových nepokojov, 
medzi Rusmi koluje vtip: Ruský prisťahovalec odmieta počas tuniských demonštrácií návrhy na 
repatriáciu do Ruska slovami: „Tu je teplo, pohoda a prevrat sa onedlho skončí. V Rusku je 
zima, veľa práce a prevrat sa tam ešte ani nezačal. “ 

Po 20. rokoch vracia sa Vasil po odslúženom GULAG-u domov. Brat ho čaká na letisku. Keď 
ho zbadá, objíma ho, privíta. Vasil sa pýta, ako si ma po toľkých rokoch spoznal. On: Podľa 
kabáta.  

Prezident USA je na štátnej návšteve v ZSSR. Vyčíta Chruščovovi niektoré javy: ulice nie sú 
dosť čisté, vlaky idú pomaly, nedodržovanie ľudských práv. On odvetí: A vy zase potláčate 
černochov.  

Víťazné mocnosti po 2. svetovej vojne ostali ešte nejaký čas v Berlíne a domorodkyniam bolo 
povolené priateliť sa s vojakmi okupačných armád. Hlavný veliteľ ruskej zóny vypozoroval, že 
jeho vojaci nemajú u nemeckých žien toľko šancí ako americkí. Pri najbližšom stretnutí na 
konferencii s veliteľmi americkej a anglickej zóny sa dôverne 0tal amerického generála, v čom 
to väzí. Ten mu to vysvetlil: Naši vojaci si pred vychádzkou vymenia prádlo. A tak ruský veliteľ 
vydal rozkaz, aby si priniesli na večerný raport pred vychádzkou prádlo. Keď bola jednotka 
k večernému raportu nastúpená, zavelil: Vymeňte si prádlo. Rozchod.  

V Rakúsku a Taliansku si potrpia viac na tituly ako tu. Na ilustráciu: Na Sicílii v obchode 
s predajom papagájov jeden občan chce si kúpiť pekného vtáka. Predavač mu ukazuje jedného. 
On: A čo stojí? 5 000 Lír. – Prečo je taký drahý? – Lebo vie z hlavy všetky telefónne čísla mesta 
Palerma. Ukazuje mu ďalšieho, ktorý stojí 10 000 Lír. Prečo? Lebo vie z pamäti telefónne čísla 
celej Kalábrie. Ukáže na tretieho a hneď sa pýta, koľko Lír stojí. – 20.  000. Prečo toľko? – 
Lebo mu všetci papagáji hovoria signor professóre (alebo maestro).  

Americký turista sa nechá voziť po Ríme na drožke a obdivuje historické pamiatky. Keď idú po 
Benátskom námestí popri monumentálnom pamätníku, pýta sa ináč hrdého fiakristu: Čo je toto? 
On: Pamätník kráľa Viktora Emanuela II, zvaný aj Oltár vlasti. Stavali ho niekoľko desaťročí. 
Američan: My by sme ho postavili za dva roky. Idú ďalej okolo Kolosea. A to je čo? Urazený 



fiakrista odpovedá: Neviem, včera to tu ešte nebolo.  

Eduard Ševarnadze, minister zahraničných vecí v SSSR 1985 – 1990 v interwieuw v NZZ a. S. 
8. 11. 2009 hovorí, že USA prezident Reagan nenávidel ZSSR, ale bol znamenitý rozprávač 
anekdôt. Stretol sa s ním 7x a vždy povedal novú anekdotu. Raz sa aj Šeavarnadzenu podaril 
tento žart: Pán Boh sa stretne s Reaganom a pýta sa ho, ako sa mu darí. On: 5 miliónov 
pracovných miest som presadil. Potom sa pýta Boh Gorbačova: Ako sa ti darí perestrojka? On: 
Ľudu sa darí lepšie. Tretia bola na rade Margarét Thatcher, anglická šéfka vlády. Tak, dcéra 
moja, ako to vyzerá u teba? Ona: Teda, za prvé nie som tvoja dcéra a za druhé, ty sedíš na 
mojom mieste. Tento Schevarnadze daroval pri jednej návšteve amerického ministra 
zahraničných vecí (1989 – 1992) Jamesa Bakera, ikonu, znázorňujúcu Ježiša ako vyučuje ľud, 
s komentárom: Vidíte, dokonca aj my komunisti vieme svoj názor na svet zmeniť.  

Ministerstvo zakúpilo členom SNB presné hodinky, digitálky. Náčelník ontroluje čas. Koľko je 
hodín? Jeden príslušník hlási: Päť deleno trinásť. (Digitálky udávajú 5:13).  

V rade pre Mäsnou 20 metrová rada, k tomu ešte aj prší. Jeden čakajúci už stratil trpezlivosť 
a k tomu ešte aj pršalo a zvolal: Tridsať rokov po vojne a stále (…nie je mäsa – už nedokončil, 
lebo za ním stál SNBák) a zvrtol reč a pokračoval: …a stále len prší a prší.  

Aparátčici mali doma stále plné ruky práce. Museli si totiž zakrývať oči, zapchávať uši a pri 
hovorení držať dlaň pred ústami.  

Nové liečebné metódy doma. Na Záhorí v roku 1988 postavili novú nemocnicu, okrúhlu. Okolo 
nej chodia 

 pacienti jedni v jednom smere, druhí v opačnom smere. A pritom sa zdravia, až sa uzdravia.  

Jakeš u holiča: Urob mi fazónku na Havla.  

Všetci sú rovní, ale niektorí sú ešte rovnejší. (Orwelovská veta z Animals family).  

V Nemecku žije veľa cudzích pracovných síl, ktoré, ako všade inde, to nemajú vždy ľahké. Tak 
prišiel istý Turek z okolia Hamburgu do mesta, pravda vlastným autom. Zaparkoval ho vo 
vedľajšej uličke a pre istotu pozrel si tabuľku, aby vedel na ktorej ulici parkuje. Keď si v meste 
vybavil čo chcel, nemohol nájsť svoje parkované auto. Šiel na políciu, aby mu pomohli 
v hľadaní. A kde parkujete? Na Einbahnstrasse (Jednosmerná ulica). Pravda takých sú vo 
veľkom meste desiatky.  

Domorodec, tiež z vidieka, prišiel na návštevu do Štuttgartu navštíviť svojho priateľa na 
Lindenstrasse. Stretne prvého a jediného človeka a ulici a pýta sa ho, pravda v nemčine, po 
Lindenstrasse. Ten odpovedá lámanou tureckou nemčinou, že nerozumie a ani nevie. Ide ďalej 
a zase sa pýta chodca to isté. Ten mu balkánskou nemčinou odpovedá to isté. Potešil sa, keď 
stretol ďalšieho občana. Ten mu zase so slovanským akcentom tiež nevedel odpovedať. 
Rozhorčený, že stretáva len samých cudzincov, sa ho pýta: A kde sú Nemci? On: Tí sú v práci.  



Na sociálnom úrade sa uchádzajú občania o podporu. Predtým však každý musí udať dôvod na 
lístku. Keď prvý vyšiel sa kancelárie, pýtajú sa ho čakajúci, koľko dostal. On: dvesto Euro. A čo 
si napísal na lístok? On: Že som nezamestnaný. Šiel ďalší, ktorý dostal 400 Euro. Ten napísal: 
Som nezamestnaný, mám ženu a dve deti. Po ňom vyšiel z kancelárie občan so 600 Euro. Čo si 
napísal? Som Turek a chcem sa vrátiť domov.  

V cestovnej kancelárii v Nemecku sa prihlásili dve dámy v najlepších rokoch, zachovalé, ešte 
použiteľné, na dovolenku do Anatólie, východného Turecka. Po dvoch týždňoch sa prihlásili 
dobrovoľne ako rukojemníčky do KKB (Kurdského oslobodzovacieho hnutia).  

Meno ex beatle Johna Lennon sa modifikovalo na populistického Vladimíra Mečiara: Len On.  

Barack Obama na štátnej návšteve v Izraeli dostal mŕtvicu, z ktorej sa neprebral a umrel. 
Izraelská vláda pýta sa Bieleho domu, či ho majú pochovať v Izraeli, alebo transportovať do 
USA. Pohrab v Izraeli stojí sto dolárov, transport do USA je za milión dolárov. Biely dom 
odpovedá: Transportovať do USA. Už pred dvoma tisícimi rokov sa stalo, že u vás po troch 
dňoch jeden vstal z mŕtvych. Tomu sa radšej vyhneme.  

Istý všestranný domorodec: lyžiar, horolezec, laický divadelník, spevák v jódlujúcom klube, 
kostolnom spevokole, fešák, zabávač, miestny politik hovoril o sebe, že popri všetkej 
mnohostrannosti nevie iba dve veci: splodiť potomka a „snežiť“.  

  

Všeobecný 

  

Na púti do Ríma v októbri 1988 z príležitosti 25. výročia SÚSCM mali sme aj prehliadku mesta. 
Pred Palácom Montecitorio, sídlom parlamentu, stojí jeden z najstarších obeliskov Ríma, 
obelisk Psamteka II. (594 – 589 pr. Kr.), ktorý tam dal z Egypta doviesť cisár Augustus. Na 
obelisku staroegyptské hieroglyfy. Ktorýsi zvedavec sa pýta, čo tam stojí napísané. Tonko 
Hrabovec s istotou experta vyslovil tri slovenské vety, ktoré iste nemali s textom nič spoločné. 
Na to sa zvedavec pýta: A čo znamenajú tie tri kačice dolu? On, zase suverénne: Príď dnes večer 
ku nám na kačacinu. (Ing. Anton Hrabovec z Viedne).  

V Bazileji sa stretnú dvaja seniori a rozprávajú sa, čo ktorý v posledné dni zažil. Jeden hovorí: 
Bol som na maturitnom stretnutí. Koľko vás prišlo? Pýta sa ho druhý: Nikto. Posledných päť 
rokov tam chodím len ja sám.  

Vodka (čítané po latinsky), vodca nášho ľudu.  

Janko sa pýta mamy, čo je to zasnúbenie. Ona: To je ako keď niekto dostane na Vianoce bicykel 
a môže sa na ňom voziť len na Veľkú noc. On: Ale zacengať si na ňom môže. Mama: to áno.  

Bavorák si dopisuje s priateľom a na začiatku listu mu ústretovo oznamuje: Píšem ti pomaly, 



lebo viem, že čítaš pomaly.  

Jožko poslal kamarátovi z ciest pohľadnicu s krátkym textom: Som v Moskve. Dobre mi (tak)! 

Jeden tunajší populistický politik nemal rád cudzincov a jeho strana v predvolebnej kampani 
vydala aj plagát so stádom bielych oviec, v ktorom bola i jedna čierna ovca. Koho mala 
predstavovať netreba obzvlášť vysvetľovať. Sused tohto politika vedel, že tento má poruchy 
spánku. Raz pri zaspávaní počul ako politik počíta ovce, osvedčená metóda na zaspanie: 1 2 3 
…122 ovca – zrazu strašný, hrôzyplný výkrik. Táto 123. bola čierna.  

Two to Toulouse (Angličan si pýta u okienka dva lístky do Toulouse). Číta sa: tu tu tulúze. Nám 
to znie to ako tutúkanie.  

Cigáňa, primáša kapely, preverujú. Padajú otázky: Dežo, čo je to VOSR (Veľká októbrová 
socialistická revolúcia), kedy boli FU (februárové udalosti), obe nevie. Kto je minister národnej 
obrany? Nevie. Jeden člen preverovacej komisie mu vytýka túto neznalosť. Dežo sa bráni: Ja 
poznám svoju bandu, vy poznáte vašu bandu.  

Cigáňa, dnes už Roma nazývaného, na straníckej previerke sa pýtajú: Čo bol tvoj otec? On 
odpovedá: Komunista. A tvoj starý otec? Tiež komunista. A praotec: Tiež. Ale veď vtedy ešte 
komunisti neboli. Ale už sa kradlo, bránil sa preverovaný.  

Dežo odchádza z cigánskej kolónie. Sused sa ho pýta: Kam ideš. – Do mesta kúpiť si kabát. – 
Tak aj mne kúp (rozumej potiahni) jeden.  

Mladá Cigánka padla do jamy s haseným vápnom a kričí na ratu. Staršia jej hovorí: Čo jajčíš, ty 
dilino, môžeš byť rada, že si biela.  

Sudca vynáša nad Cigáňom rozsudok: V pondelok ťa obesím. On: Otca jeho, to mi pekne začína 
týždeň. (o. Mikuš) 

Pred Mäsnou stojí dlhá rada („šor“) a čaká na mäso. Príslušník SNB pri pulte si objednáva: 
Prosím si 200 gramov cigánskej pečienky. Za ním stojaci cigáň kričí: A mne dajte 300 gramov 
bravčovej hlavy.  

Družstevníci majú výročnú schôdzu. Predseda medziiným hovorí: V tomto roku sme mali 
200 000 korún deficit. Čo je to deficit? pýta sa jeden. Druhý mu skočí do reči: Na tom nezáleží, 
rozdeľme si to a prepime.  

Letia dva komáre popri daňovom úrade. Tu jeden hovorí: Počkaj ma, mám hlad, idem sa 
nacicať. O chvíľu sa vráti frustrovaný, bledý a hovorí: Tam ho neide, tí sami cicajú.  

Dve kravy sa stretnú na pasienku. Jedna osloví tú druhú: Hej, ty! Ona: prečo práve ja? 

V sychravom počasí nevyhnať ani psa z domu. Na Kysuciach sa k tomu pridáva: Radšej ženu.  



Stretli sa dvaja psíčkari v rámci predpolnočného vyvenčovania svojich miláčikov. Jeden sa 
chváli tomu druhému: Ten môj počúva na každé moje slovo. Keď zavolám ideš, alebo neideš! 
on ide alebo neide.  

Osobné zámená der die das, mnemotechnická pomôcka: dass dich der Teufel hole. (das, die, 
der) 

Janko, prvák, bol prvý raz v škole. Doma sa ho pýta mama: Ako bolo. On: Podvod, samý 
podvod. Na dverách stálo 1. trieda, ale dnuká len staré lavice.  

Keď prišiel Janko, prvák, po prvé zo školy, mama sa ho pýta: Janko, ako bolo? On: Na milú 
kedveš, zajtra musím ísť znova, nestihli sme dnes všetko.  

Janko, chodíš rád do školy? Áno ujo, aj zo školy, len v škole nie som rád.  

Pani učiteľka preberá so žiakmi na hodine tému ovocie. Jožko, povedz mi nejakú vetu na 
ananás. – On: Otecko prišiel z mesta, mamičke priniesol darček, a na nás sa vykašlal.  

Pani učiteľka sa pýta Dávida: „Prečo voláme našu reč aj materinčinu?“ – Hm,… pretože otec sa 
dostane zriedka ku slovu“.  

Miško prišiel ku mame s plačom a hlási jej: Otecko si kladivom buchol na palec. Mama: Ale 
preto nemusíš plakať. On: Však najprv som ani ja neplakal.  

Janko plače na brehu rieky. Známa teta so ho pýta: Prečo plačeš, Janko? Spadol mi chlieb do 
vody. Chlieb, a s čím (maslom, marmeládou)? Nie, s mladším bračekom.  

Pán Novotný prišiel z pohostinstva domov a hovorí svojej manželke: Procházka mi povedal, že 
ty si decentná dáma. Ona: A čo to je decentná? Ani ja neviem, ale pre istotu som mu dal dve na 
hubu.  

Synček sa pýta otecka: Ocko, či je to idiot? Otec: To je taký človek ako ty alebo ja.  

Milá rodinka mala tri detičky. Dve dievčatká a jedného chlapca. Jedna dcérka však žiarlila, že 
braček má dve sestričky a ona iba jednu.  

Náš Janko asi v 5. triede ľudovej školy v Prievidzi doma rozprával, je susedov syn Fojtík 
v slohu napísal vetu: V Prahe sú školy veľmi vysoké.  

V jednom Roháči, humoristickom a pomerne obľúbenom časopise ešte za starých čias, pod 
kresleným obrazom jedného klačiaceho mladíka pred devou je text: Fero, ale ja nie som Ružena. 
Vtip je aj v tom, že tu ozaj žil náš krajan, ktorý sa volal Fero a mal v anamnéze priateľku 
Ruženu.  

V inom Roháčovi z týchže čias, pod kresleným obrazom muža v kvetinárstve je text: Prosím si 



quety. Predavačka odpovedá: Hneď som zbadala podľa výslovnosti, že ste cudzinec.  

A v inom zasa žiačka Dita mala svoje poznámky a definície. Farmaceutický podnik 
Slovakofarma v Hlohovci definovala ako farmu na Slovákov. Inokedy sa vyjadrila: Whisky sa 
vyskytuje … 

Lasica opravil mýtus o Jánošíkovi: Bohatým bral a chudobným dával – rady.  

Na telefónom nahrávači mal Milan Lasica nahraté: Som mŕtvy, zavolajte neskoršie.  

Aristid s Tasilom na bicykloch. Tasilo: Aristid, blatník ti hrkoce! Tasilo: Nepočujem, blatník mi 
hrkoce.  

V hľadisku divadla sa šíri príjemná vôňa. Sused sa pýta: Čo to je? – Kolínska 4711. (Eau de 
Cologne sa vyrába v Kolíne na Glockensgasse č. 4711). Po čase zapáchne niečo a na otázku, čo 
to je, počuť odpoveď: Fazuľa 2007.  

Na chodníku idúci chodec kríčí na popri ňom prechádzajćeho priateľa na bicykli: Hej, niečo si 
stratil. Čo? pýta sa bicyklista. Rýchlosť, odpovedá mu chodec.  

Vo Valise, v kantóne sa rodí dobré víno. Valisania ho všeobecne majú radi. Ktosi chcel vedieť, 
či vôbec existujú Valisania, ktorí nepijú. Odpoveď: Áno, tí mŕtvi.  

Tu sa poriadajú prednášky, koncerty (neraz v kostoloch), vystúpenia folklórnych súborov často 
zdarma, oznamované ako vstup voľný, či dobrovoľná kolekta, zbierka na konci. Pri východe 
stojí jeden poriadateľ a pýta od každého 5 frankov. Jeden sa ohradzuje, však vstup je voľný. On, 
áno, ale za výstup, odchod, sa platí 5 frankov.  

Dvaja seniori si porovnávajú vek. Jeden hovorí: Ja mám 80. Ten druhý mu chce zalichotiť 
a hovorí: Ale vyzeráš dobre, tak na 79 a pol.  

Pýta sa senior svojho vrstovníka: A čo takto porábaš? Ale prekladám. Teda si stal 
prekladateľom a z akého jazyka? – Nie, ale prekladám veci z jedného miesta na druhé.  

Dvaja postarší a veľmi učení páni emer. prof. kolumbijskej univerzity Fritz Stern (80) a bývalý 
spolkový kancelár Helmut Schmidt (90) diskutujú o politike. Schmidt pre nahluchlosť prosí 
Sterna, aby hovoril pomalšie. Stern mu odpovedá: Bohužiaľ musím rýchlo hovoriť, pretože ináč 
by som zabudol, čo chcem povedať.  

Spisovateľ J. C. Hronský spomína, ako študenti v dedine spisovali pre obecný úrad hydinu 
a ostatné domáce zvieratá. Chodili z domu do domu, na čiapke nápis: spisovateľ.  

Stretnú sa priatelia po čase a nik nezačína rozhovor. Konečne jeden hovorí: Ani sa ma nepýtaš, 
ako sa mám. Druhý: Ako sa máš? Ten prvý: Ani sa nepýtaj.  

Dcérka sa pýta: Mama, môžu anjeli lietať? – Samozrejme, dieťa moje. – Ale Nora predsa 



nelieta. – Nora je ale naša slúžka. – Ale ocko jej vždy hovorí, môj anjel. – Tak? V tomto prípade 
poletí.  

Tasilo s Aristidom sa bicyklujú vedľa seba po hrboľatej ceste. Tasilo krčí na Aristida: Aristid, 
blatník tu hrkoce. On zakričí: nepočujem, blatník mi hrkoce.  

Pomocnica v domácnosti prestiera pre návštevu. Všetko musí byť v najlepšom poriadku. Keď 
kladie na stôl cukorničku s kockami cukru, zistí, že nemajú potrebný príbor, klieštiky. Ak si to 
budú hostia vyberať?, pýta sa domáceho pána. – Rukami, tak ako ste tie kocky vy do nej mávali.  

Vilko Turčány, jazykovedec, básnik, prekladateľ v jednej osobe, pozerá so svojim otcom TV. 
Prenášajú boxový zápas. V aréne dvaja boxeri a okolo nich poskakuje ďalší muž. Kto to je – 
pýta sa otec syna. Ten vykladá: To je rozhodca. O chvíľu, keď musí tento zakročiť, otec 
vykríkne: teraz ich „rozhodzil. “ 

Errare humanum est (latinsky mýliť sa je ľudské) Nemci si skracujú : Ehe, čo po slovensky 
znamená manželstvo.  

Ľudový rozprávač v nemeckej TV na fašiangovom karnevale rozpráva kamarátovi, akú 
inteligentnú termosku má. Keď ide do práce v zime a dá do nej teplú kávu, táto vydrží až do 
obeda. A keď v lete dá do nej chladený čaj, tak ostane studený po celý deň. No a čo je na tom 
zvláštne? No, ako vie tá termoska, či je zima a či leto? 

V jednej stredošvajčiarskej obci žil istý manželský pár, obaja vo veku, kedy si už každý svoj 
umelý chrup na noc ukladá do svojho pohára. Jedno ráno v náhlosti, aby nezmeškali vlak do 
práce, si omylom každý zobral chrup svojho partnera. Po návrate domov, ako obyčajne 
rozprávajú si, ako každý strávil deň. Ona: Celý deň som mala pípeť a nutkalo ma na alkohol. 
On: To nič nie je, ja som dostal výpoveď, lebo som celý deň klebetil.  

Tunajší komik Peach Weber pri svojom vystúpení v hľadisku zbadá svojho známeho. Pozdraví 
ho a predstaví ho aj publiku: Chodili sme spolu do školy, 4 roky do prvej triedy.  

Ďalší zase informuje publikum, že tenista Roger Federer, svetová jednička, robí reklamu pre 
čokoládovú firmu Lindt – Sprüngli. A dodá k tomu: Roger Federer pre bielu, a čierna USA 
tenistka Serena Williams pre tmavú (čiernu).  

Svetová tenisová jednička v tenise Roger Federer si to páli vo svojom Porsche po autostráde. 
V tomto sa hlási malá potreba. Zastane na najbližšej odpočivárni, a pýta sa, či majú pisoár, ktorý 
ináč nik nepoužíva. Nemali taký. Odišiel a na najbližšej odpočivárni sa zase spytuje to isté. Nie, 
máme len verejný pre všetkých. Tlak bol veľký a nezbývalo mi nič iné, ako tam ísť. Z WC 
vyšiel po oboch stranách tela celý mokrý. Pýta sa ho jeden občan, čo sa stalo. On vysvetlí: „Ale 
po oboch stranách sa ma spytovali: Ste to vy, pán Federer?“.  

Sú rozvody, v ktorých sa bojuje, v ktorých dochádza k dohode či konvencii a niektoré končia 
rozlúčkovým spoločenským večierkom. A sú aj tzv. rozvody na vrcholci hory. Tieto prebiehajú 
nasledovne: Manželia sa vyberú na horskú turistiku. Na vrcholci hory manželka hovorí 



manželovi: urobím fotografiu. Požiada ho: Postav sa pekne, ešte trochu dozadu, ešte, miláčik. 
Po tom sa manžel zrúti do hlbokej priepasti. Čistý, perfektný rozvod, bez najmenšieho 
podozrenia a dlho nenájdu ani telo takto „rozvedeného“.  

Pivárovi prišlo v reštaurácii po desiatom pohári špatne, nevoľno. Vysvetlenie mal hneď po ruke: 
To desiate muselo by skazené.  

V milionárskej famílii manžel informuje manželku, že včera zrazil dieťa a mafia od neho 
vydiera 7 miliónov fr. „Môžeš mi vypomôcť, ja mám len 3 milióny.”  

Ochotnícke divadlo. Na javisku herec prepichuje mečom nepriateľa. Tento leží po fingovanom 
vpichnutí na zemi a zvučne mu ujdú plyny (prdne). Obecenstvo to rozosmeje. Ochotník ale 
nestráca rovnováhu a zvolá: A ešte aj chrčíš? A prepichne fingovane obeť po druhé.  

Jedna pani príde do neba a pýta sa sv. Petra, či sa môže stretnúť s jej mužom. Tento jej povie, že 
sa pozrie. na ktorom oddelení sa nebožtík nachádza. Sadne za compjúter, ale nenájde o ňom 
žiadny údaj. Možno je v kategórii blažených. Ani tam nič. Ani medzi svätými ho nenájde. 
Potom sa pýta ženy, ako dlho boli spolu? – Vyše 50 rokov, povedala hrdo. Peter odvetí: To je 
niečo iného, toho nájdeme medzi martýrmi.  

V parku stála malá fontánka, asi 3x50 cm. Nejaký opatrník na ňu napísal: Kúpanie zakázané.  

Každý je kováčom svojho šťastia, ale každý kováč nie je šťastný.  

Priateľ radí priateľovi: Čo je zadarmo, to vždy ber! Aj keď je to autobus v opačnom smere.  

Prach si a na prach sa obrátiš, hovorí Biblia. Ale medzi tým narobíš veľa prachu, dodáva komik.  

Čím je ten váš sused? Ladič pián, ale viac pijan.  

Za socializmu v rámci malého pohraničného styku sa chodilo aj do Poľska a pritom sa 
nakupovalo. Mali tam dobrú salámu a vodku výborovú. V jednom čase doma bol nedostatok 
zipsov a v Poľsku ich mali dosť. Aby pri colnej prehliadke sa neobjavilo pašovanie zipsov, 
vopchali, zabalili ich tak, že vyzerali ako klobása. Tomu sa hovorilo: zipsové klobásy.  

Traja remeselníci diskutujú, ktoré remeslo na svete je najstaršie. Murár hovorí: Najstaršie je 
moje. Murári stavali už egyptské pyramídy. Záhradník na to: My sme už rajskú záhradu 
pestovali. Elektrikár k tomu: Najstarším remeslom je naše. Keď Boh Stvoriteľ povedal: Buď 
svetlo, už predtým sme vybudovali elektrické vedenie.  

Na majstrovstvách sveta vo futbale 2010 v Južnej Afrike squadrra azzurra neočakávane hrala so 
slabším súperom iba nerozhodne. Boli tu z toho všetci Taliani smutní. Na telocviku, kde ako 
všade sme tiež multi –kulti, som chcel povzbudiť kolegu s talianskymi koreňmi s poznámkou, 
aby to nebral tragicky a nebol preto smutní. On na to: Však nemusíme vždy len vyhrávať a 
dodal: o týždeň hráme so Slovenskom. Padlo mi na um, že ozaj hráme s nimi v rovnakej 
vylučovacej skupine a dobre mi padlo aj to, že vedel aké korene mám ja. Nato ja: Nás sa 



nemusíte obávať, že prehráte. Môžte nám dať aj desať. Týždeň prešiel a my sme nad nimi 
neočakávanie vyhrali 3:2. Na nasledujúcej hodine telocviku som ho hneď vyhľadal. Srdečne sa 
smial, keď som mu povedal: Však ani my nemusíme vždy len prehrávať.  

Občan kupuje dve hlávky karfiolu. Predavačka poznamená: Vy musíte mať asi veľmi rád 
karfiol. On: To kupujem pre moju svokru. Tá povedala, že za hlávku karfiolu dá pol života. 
Preto kupujem dve.  

Pani Müllerová sa hlási u sv. Petra pri nebeskej bráne. Ten pozrie do knihy života a povie, áno, 
patríte sem. Pani hovorí, že by rada chcela stráviť nebeskú blaženosť spolu so svojím 
manželom, ktorý zomrel pred 15 rokmi. Sv. Peter sa pýta na jeho nacionálie, aby mohol 
v počítači zistiť, či sa tu a v ktorom oddelení sa nachádza. Opakovane hľadá a hovorí, že nie je 
tu. Nebožká tvrdí, že to bol dobrý človek, milý manžel, musí tam byť. Sv. Peter urobil ešte 
posledný pokus a hľadá v oddelení „M“, martýrov. A naozaj, hľadaného manžela na jej radosť 
tam našiel.  

  

 Klerikálny humor 

Istý nedočkavý kresťan sa modlí: „Bože, daj mi trpezlivosť, ale hneď!“ 

O. Strečanský na svojich misijných cestách medzi našimi krajanmi na pobavenie občas 
rozprával príbehy z „ríše rozprávok“. Za tým vždy dodal: Nie je to pravda, ale je to „dobre 
zestavené“. (Taliani hovoria: Se non é vero, é bene trovato, čo on sám preložil, keďže žil asi 
jedno desaťročie aj v Taliansku, ako: Nie je to pravda, ale je to dobre vymyslené). Rodičia zo 
Špačiniec cestovali každoročne okolo Veľkej noc do Trnavy na spoveď. Keď prišli do mesta 
rozišli sa, aby porobili nákupy. Keď sa znova stretli, matka hovorí: Tak ideme na spoveď. On: 
Ja som už bol u františkánov. Ona prísne: To nič, pôjdeš znova k „ježovitom“ (tak volali 
v trnavskom nárečí jezuitov). Vo svojom poďakovaní sa o. Strečanský medziiným vyjadril aj: 
Ďakujem Bohu za dar optimizmu, že som mohol skleslých povzbudiť, za dar humoru, že som 
mohol smutných rozveseliť, za dar hudby, že som ju zasvätil Bohu na oslavu a blížnemu na 
potešenie.  

Viezol som raz autom prof. Strečanského a Vavroviča. Pri vchode do Aarburgu čnie mohutný 
hrad Habsburgovcov a pri ňom akoby vbudovaný kostol. Strečanský Vavrovičovi: Jožko, to boli 
časy, keď cirkev šla ruka v ruke so svetskou mocou.  

 Apencelčan sa pri spovedi vyznáva: minulý týždeň som bol osem krát neverný. Farár: 
nezabúdajte, že ste sa prišli spovedať a nie vyťahovať sa.  

Na francúzsko – švajčiarkej colnici pýta sa colník občana, vracajúceho domov: Máte niečo na 
preclenie? Nie, iba lurdskú vodu. – Otvorte kufor. Colník tam vidí kartón, plný fľiaš koňaku. 
A toto je čo? Cestujúci: Ach, stal sa zázrak.  



.  

Voľakedy aj tu chodili kapucíni, ako u nás, po žobraní, čo mu sa doma hovorilo, po kveštovaní. 
Dostávalo buď niečo naturálií, zbožie, či peniaze. Jeden kapucín pri takomto kveštovaní (pýtaní 
milodarov pre kláštor) videl doma mladú ženu ako kojila dieťa. Pýta sa matky: Aký má vek? 
Ona: Päť mesiacov. Kapucín: je to vaše najmladšie? 

Pán Boh v raji predstavuje Adamovi ženu Evu a hovorí: Tu máš, vyber si!  

V Nazarete v roku nula. Na ulici ktosi stretne Pannu Máriu a vidí, že je tehotná. Pýta sa jej: A 
kedy čakáš dieťa? Odpovedá: Na Vianoce.  

Pár členov najväčšej rehole na svete, Spoločnosti Ježišovej (SJ), „ježovitov“ (tak volali 
v trnavskom nárečí jezuitov), vyzvalo jedného skromného kapucína, aby im tento jednou vetou 
vyjadril vianočné posolstvo v duchu sv. Františka z Assisi. Prostý kapucín v hnedej kutni vylíčil 
to múdrym jezuitom krátko a jasne. „Keď Ježiško v jasličkách otvoril oči, obzrel sa vpravo, 
vľavo a zbadal vola a osla: Spoločnosť Ježišovu  

Ježiš Kristus, už dospelý, a po jeho prvom zázraku premenenia vody na víno v Kaane 
Galilejskej všeobecne známy, príde do miestnej krčmy. Hostinský ho privíta a hneď mu 
oznamuje: Nemáme vína a môj spoločník, ktorý má na starosti dodávky vína, je na dovolenke. 
Ale vody máme dosť.  

Cigáni putovali do Ríma na Svetový kongres Cigáňov. (Aj Židia, i Slováci majú svetový 
kongres). Bolo to za pontifikátu pápeža Jána XIII. Mešťanosta mesta Ríma ich poslal k moru 
(aby nekonkurovali miestnym zlodejom). Vystavili im stany. Prišiel i Ján XIII. Kázal im, 
požehnal ich a potom bola veľká slávnosť. Zo Slovenska bol aj vajda Dežo. Po návrate domov 
musel o podujatí referovať prezidentovi Husákovi. Líčil, koľkú nádheru videli, ako veľkoryso 
boli vo Vatikáne prijatí, aká to bola sláva. Pripravili im veľkú hostinu. Taký dlhý rad stolov, 
obložených jedlom, že sa až prehýbali a nebolo možné ani ich koniec dovidieť. Za stolmi sedeli 
jeden Cigáň, jeden pápež, jeden Cigáň, jeden pápež, jeden Cigáň, jeden pápež. Husák hovorí: 
Cigáň nevaľ ma, veď pápež je len jeden. Cigáň sa bráni. Čo? Veď len Jánov je dvadsaťtri. 
(Rozprával o. Mikuš, náš misionár v USA, v Ríme na oslavách 25. výročia SÚSCM, 
v septembri 1983), 

Raz sa spýtali pápeža Jána Pavla II., koľko ľudí pracuje vo Vatikáne. „Asi polovica“, odpovedal 
pápež. (Vatikánsky mestský štát má 1 200 zamestnancov pracujúcich vo vnútri hradieb, 
v extrateritoriálnych budovách pracuje ďalších 1 300 zamestnancov).  

V dedinských kostoloch trochu s nevôľou videli Cigáňov, tiež druh veriacich. Na Detve išiel 
vajda, vodca skupiny Rómov, do kostola. Detvanci ho odháňali, nemá tam čo robiť. To ho 
nahnevalo a pohrozil im: Však aj my si postavíme kostol a ani Boha doň nepustíme. (o. Mikuš) 

Sestrička chodí sa sadrou na ruke. Zlomila si ju vo vani. Dvaja pražskí chuligáni čítajú o tom 
v novinách a jeden sa pýta druhého: Vole co pak to je vaňa? – Copak ja vím, ja nejsem katolík. 



(o. Mikuš) 

Kostolník mal dojem, že pán farár káže príliš dlho a počas jeho kázne pozrel niekoľkokrát na 
hodinky. Pán farár to zbadal, a po omši mu pripomenul: nemám nič proti tomu, že počas kázne 
pozeráš často na hodinky, ale keď si ich ešte aj prikladáš k uchu, či idú, to ma už dopáli.  

Stretnú sa starokatolícky, protestantský a katolícky kňaz a sťažujú si na pliagu netopierov, po 
skrývajúcich vo vežiach a strechách chrámov, ako sa ich nemôžu zbaviť. Starokatolícky hovorí: 
Flintou som strieľal po nich, aby som ich odplašil. . Nič nepomohlo. Katolícky: Ja som ich dal 
pochytať do klietok, a odviesť do 100 km vzdialenosti, a znova prišli. Protestanský, ktorý mal 
problém vyriešený, im povedal: ja som netopierov obirmoval, a odvtedy, ako to robí dnešná 
mládež, sa v kostole neukázali.  

Pani v stredných rokoch prišla za svojím katolíckym kňazom a prosila ho, aby pokrstil jej psíka. 
Pán farár zdôvodnil, že to podľa cirkevných predpisov neide. Ona urazená na to: Tak idem ku 
protestantskému farárovi a ten mi ho za sto frankov pokrstí. Ten nato: Počkajte, počkajte, však 
pouvažujem, čo sa dá robiť.  

Agnostik príde pred nebeskú bránu. Sv. Peter sa ho pýta na meno. Odpovie. Peter pozrie do 
knihy a hovorí idete do pekla. A hneď ho pošle do dverí vľavo, vedúcich do pekla. Otvorí, 
vstúpi a je celý prekvapený, keď ho prijíma mladá dáma. Privíta ho a informuje, kde je jedáleň, 
kde si môže vybrať z troch menu, kde je hostinec, kino, zábavné lokály, disko, atď. Ako sa tak 
rozhliada po tom novom prostredí, niekde vzadu za plotom vidí ako trýznia ľudí, všetko tam 
smrdí sírou a smolou. Ide k tej dáme v recepcii, čo ho prijímala a pýta sa jej, čo je to tam vzadu 
za plotom. Ona: To je tiež peklo, ale pre katolíkov.  

Každý chce do neba, ale umrieť nikto.  

Všemohúci dá si dal predvolať dnes už nebohého Jána Pavla II., aby sa s ním pozhováral 
o situácii Cirkvi na zemi. Pýta sa ho: Kedy sa chce urovnať s teológmi Hans Küngom, Eugenom 
Drewermannom, ktorým odobral povolenie vyučovať na teologickej fakulte, alebo s kardinálom 
Lefévrom, ktorého exkomunikoval, lebo neuznával uznesenia II. vatikánskeho koncilu. Ján 
Pavol II. odpovedá: Dokiaľ som ja pápežom, neprichádza to do úvahy. Potom sa ho pýta, či 
zruší celibát. Odpoveď tá istá. Nakoniec pýta sa poľský Karol Vojtyla Pána Boha: Či ešte 
niekedy v budúcnosti bude poľský pápež? Na to Najvyšší hovorí: Dokiaľ som ja Bohom, tak 
nie.  

Istý farár bol známy svojimi krátkymi pregnantnými kázňami. Jednu nedeľu však nevie akosi 
prestať a káže dlhšie ako polhodinu. Po omši ustarostení veriaci sa ho pýtajú prečo tak dlho 
kázal. Uspokojil ich: Sám som to neskoršie zbadal, že som si svoju zubnú protézu zamenil 
s protézou mojej kuchárky.  

Synáčik chcel vyprovokovať svoju matku a jej hovorí: “Mama, čo by si na to povedala, 
povedala na to, keby sme sa začas dorozumievali citátmi z Písma? Matka odsúhlasila. Ráno 
prišla do synovej izby a hlasne, ako Ježiš povedal vdove Naim: „Mladíku, hovorím ti, vstaň!“ 
(Lk 7,14). Syn sa schoval od perinu a odpovedal ako Ježiš v Káne: „Matka, ešte neprišla moja 



hodina!“ (Ján 2,4).  

Záhorák sa nadšený vrátil domov z púte v Šaštíne a rozpráva, čo zažil: Ludzí tam bylo ako plév 
(plev) a farárú ako psú (psov).  

 

[1]  

114 O. Ján Loydl z Rakúska, okt. 1988 v Ríme, na oslavách 25. výročia SÚSCM.  

[2]  

115 Mach Alexander: Z ďalekých ciest, Martin : Matica slovenská, 2008, 367 s. . na s. 25.  
  
 
Stanovisko slovenskej inteligencie-Ďurčanský, júl 2011 
                                                                   Otvorený list  
                          slovenskej inteligencie k buste Ferdinanda Ďurčanského 
 

S údivom sledujeme sériu pokusov hodnotiť slovenské dejiny a ich protagonistov 
z čisto politických a straníckych hľadísk, ako sa v poslednej dobe deje v súvislosti 
s odhalením busty významnému slovenskému politikovi 20. storočia Ferdinandovi 
Ďurčanskému v jeho rodnom meste Rajci. Ďurčanský, ako každý, kto vstúpi do politiky, 
urobil viaceré chyby, ale pozitíva v jeho politickej činnosti vysoko prevyšujú nad 
negatívami.  Iniciátorom týchto úsilí nejde o vytvorenie objektívneho obrazu našich 
národných dejín, ale o zachovanie ideologického pohľadu na slovenské dejiny a ich 
osobnosti v duchu marxistickej historiografie, ako aj anachronickej ideológie 
čechoslovakizmu.  

 Za takéto vyjadrenie treba považovať aj vyjadrenie  vlády Slovenskej republiky, 
vedenej Ivetou Radičovou, ktorá nehľadiac na skutočnosť, že Ferdinand Ďurčanský sám 
zastával post viacerých ministrov vlády Slovenskej republiky v najťažšom období našich 
dejín, prokurátorsky hodnotí túto historickú osobnosť a upiera mu právo na bustu od 
svojich rodákov. Pluralita názorov, sloboda prejavu a sloboda historického výskumu 
predpokladá ako logický výsledok aj pluralitu v interpretácii dejín a možnosť slobodného 
nezaujatého posúdenia akejkoľvek udalosti a akejkoľvek osobnosti dejín. Ani súčasná 
parlamentná demokracia nemôže byť kritériom hodnotenia dejín a ich aktérov, lebo je 
nevedecké považovať akékoľvek spoločenské zriadenia za vrchol vývoja spoločnosti, ba 
nebodaj za jej najdokonalejšiu podobu.    

V tejto súvislosti nás zaráža, že vláda Slovenskej republiky mlčala a mlčí, keď sú 
na slovenskom juhu odhaľované symboly veľkomaďarského nacionalizmu a šovinizmu 
(tzv. turuly), alebo symboly maďarskej iredenty a revizionizmu (socha uhorského kráľa  
Štefana v Komárne v revizionistickom poňatí, busty a pamätné tabule venované Jánosovi 
Esterházymu a Sándorovi Máraimu v Košiciach). Navyše, členovia vládnej koalície 



veľmi horlivo asistujú pri odhaľovaní symbolov čechoslovakizmu (socha T. G. Masaryka 
v Bratislave) a podobne.  

Časť slovenskej politickej a kultúrnej elity sa doposiaľ nedokázala vyrovnať 
s existenciou samostatnej Slovenskej republiky, ktorú od počiatku odmietali a odmietajú. 
Naďalej vytvárajú skrivený obraz slovenských dejín na téme slovenskej štátnosti 
v rokoch 1939 – 1945 sa usilujú polarizovať a traumatizovať spoločnosť. A práve 
v tomto spočíva podstata aj súčasných ideologicky a politicky podfarbených útokov na 
Ferdinanda Ďurčanského.  

Ferdinand Ďurčanský patrí medzi tie významné osobnosti slovenských dejín 20. 
storočia, ktoré sa svojou neúnavnou aktivitou v exile vo významnej miere zaslúžili o našu 
štátnu suverenitu. Preto považujeme za prirodzené, že slovenskí občania majú právo 
dôstojne si pripomenúť jeho nezanedbateľný vklad do nášho národno-emancipačného 
hnutia, ktoré bolo zavŕšené 1. januára 1993 obnovením Slovenskej republiky.  

V Bratislave 11. júla 2011 
+++++++++++++++++++++++++ 

Vyhlásenie Rady vlády SR pre ľudské práva, národnostné menšiny a rodovú 
rovnosť k odhaleniu busty Ferdinandovi Ďurčanskému 

Rada vlády zaznamenala, že po inštalovaní pamätnej tabule Jozefovi Tisovi v meste 
Rajec odhalili bustu Ferdinandovi Ďučanskému. Takýto krok je v príkrom rozpore s 
princípmi ľudskej dôstojnosti, je obhajobou významného predstaviteľa a spolutvorcu 
nedemokratického režimu a štátu, ktorý zrušil politický pluralizmus, slobodu slova, 
združovania a zhromažďovania, dopúšťal sa obmedzovania základných ľudských práv, 
osobnej slobody, práva na prácu, vzdelanie, vlastníctvo či osobný život, bol v područí 
Nemeckej ríše a jej expanzívnej politiky, uskutočňoval protižidovské opatrenia a v 
spolupráci s nacistickým Nemeckom umožnil vyvraždenie desiatok tisícov Židov, 
občanov tohto štátu.  

Ako vo svojom vyhlásení z 11. marca 2011 konštatoval Historický ústav SAV, Ferdinand 
Ďurčanský sa „ako člen vlády Slovenskej krajiny a poslanec jej snemu iniciatívne 
podieľal na likvidácii demokratického režimu na Slovensku a na príprave prvých 
protižidovských zákonov. Princípy, ku ktorým sa F. Ďurčanský hlásil a ktoré v praktickej 
politike zosobňoval, sú v príkrom rozpore s demokratickými princípmi dnešnej 
Slovenskej republiky.“ Na zasadnutí Slovenského snemu 21. novembra 1939 vyzýval 
k tomu, aby sa „slovenské národné telo“ oslobodilo od hospodárskej nadvlády, ktorej sa 
nad naším ľudom Židia práve na úkor slovenského živlu zmocnili. Vláda v tomto ohľade 
bude pokračovať dôsledne, cieľavedome.“  Jeho politická línia jednoznačne inklinovala 
k totalitnému režimu: „Budúcnosť slovenského národa,“ pokračoval Ďurčanský v prejave 
v novembri 1939, „prikazuje venovať čo najväčšiu pozornosť Hlinkovej garde. V rámci 
Hlinkovej gardy prevychováme každého Slováka tak, aby sa stal sebavedomým, 
vzdelaným, zdravým a disciplinovaným údom jednotného národného telesa slovenského. 
Mimoškolská výchova Hlinkovej gardy zachytí všetkých, ktorých škola prevychovať 
nemôže. Od 6. do 60. roku každý Slovák, pokiaľ ide o výchovu a plnenie povinností, 
vyplývajúcich z predvojenskej a povojenskej výchovy, patrí pod rámec Hlinkovej gardy. 
Kto by sa zdráhal službou v Hlinkovej garde slúžiť národu, vystaví si tým kvalifikáciu, 
ktorá bude mať rozhodujúci vplyv na jeho postavenie v štáte i v spoločnosti.“ 



No nebolo to len jeho účinkovanie vo vnútornej politike, ktoré bolo v príkrom rozpore so 
zásadami demokracie a humanizmu. Ferdinand Ďurčanský spoluutváral režim, ktorého 
predstavitelia ďakovali „veľkému Vodcovi nemeckého národa Adolfovi Hitlerovi“ za to, 
že po vypuknutí vojny na jeseň 1939 pomohol „napraviť tie krivdy, ktoré na slovenskom 
národnom tele spáchalo Poľsko za 20 rokov svojej samostatnej existencie“. V júni lete 
1940 slovenský Snem vyslovil „radosť z víťazstva nemeckých zbraní“ vo Francúzsku, 
ktoré „možno pokladať právom a odôvodnene aj za víťazstvo slovenského národa“. Vo 
februári 1941 Snem zdôraznil „veľký historický význam“ Protokolu o pristúpení 
Slovenska k Paktu troch mocností, podpísanému medzi Japonskom, Nemeckom 
a Talianskom. 

Busta pre Ferdinanda Ďurčanského nie je iba nešťastným rozhodnutím či hlbokým 
omylom; je aj výsmechom všetkým, ktorým sú blízke ideály humanity a univerzálnosti 
ľudských práv. Ak sa proti takýmto aktom verejnosť nepostaví, onedlho na Slovensku 
vyrastú pamätné tabule a sochy pre Vojtecha Tuku či Alexandra Macha, pre Karola 
Bacílka či Vasila Biľaka. 

Rada vlády verí, že rozhodnutie o odhalení busty Ferdinandovi Ďurčanskému, ktoré 
vzbudzuje podozrenie z porušovania platných zákonov Slovenskej republiky, bude 
preskúmané nezávislými súdmi. Vyzýva svojho predsedu Rudolfa Chmela i ďalších 
členov vlády SR, poslancov NR SR a ďalších verejných činiteľov, aby sa svojou 
autoritou zasadili o také riešenie, ktoré bude v súlade s predstavou Slovenska ako slušnej 
demokratickej krajiny uctievajúcej skutočných hrdinov a významné osobnosti a nie 
protagonistov režimov, ktoré sú smutnou kapitolou v našej histórii. 

U NÁS NA SLOVENSKU SA TO PRIPRAVUJE NA 17.11.2011. UŽ JE TEPLEJŠIE, 
ULICE NÁS ČAKAJÚ, TAK ZOPÁR GENERÁLOK DO UVEDENÉHO DÁTUMU 
SA EŠTE VYKONÁ, ALE UŽ BEZ HERECKO-UMELECKÝCH 
GLUPYCH KSICHTOV NA TRIBÚNACH A BEZ ZAVÁDZAJÚCICH SLOV: "MY 
BUDEME INÍ" ....  
 
Všimnite si ako si poslanci NRSR nadávajú do zlodejov a z čoho všetkého sa obviňujú. V 
rôznych ich kauzách lietajú milióny, miliardy eur a nič sa nedeje. Maximálne podostávajú 
politické zodpovednosti, potom bez mandátu poodchádzajú do "grupp" skupín 
nezávislých poslancov. Koľko takýchto bolo od prevratu 89, za 21.rokov? Tímto 
zakladatelom rozkrádania a pustošenia ekonomiky SR vystaviť spoločnú občiansku 
faktúru za  "s p r e n e v e r u"  keď nieto na dôstojné živobitie a dôchodky. 

 
~Ak by bola aspoň stotina pravdy v tom, z čoho sa vzájomne obviňujú koaliční a opoziční 
politici, pre slovenského občana by to znamenalo, že tu vládli, vládnu a vládnuť budú 
zlodeji, podvodníci, výpalníci a predajné prostitútky. Toto tvrdia o sebe tí, čo sa 
vzájomne poznajú, spoločne pôsobia v politike dlhé roky a skutočne si vidia do žalúdka. 

~Keď ich ideme voliť, dajú si heslá : S nami to pôjde lepšie, spolu to dokážeme, máme 
spoločný cieľ , za vyššie dôchodky, priroda je s nami ... Prečo si nedajú pravdivé heslá: S 
pomocou vašich hlasov rozkradneme, čo ešte ostalo! Nemyslite si, že lepšie bude vám , 
lepšie bude nám ! Ak ma zvolíte budete lutovať! Prv&eacu te; čo urobia, keď ich zvolíme, 



začnú si nadelovať platy a odmeny. Takže, demo-kracia, prináša vladu demo-nov, tak niet 
sa čomu divit. 
 
~Viete ako nájsť medzi poslancami NRSR troch blbcov?..... Námatkovo......!  

~Najlepšími pacientami na svete sú od prevratu politici z NR SR a z VÚC (česť 
výnimkám). Tí h....i nemajú srdce, nemajú žalúdok, nemajú gule a navyše ich mozog a riť 
sú úplne navzájom zameniteľné.   

NAPR. POZRI VOLENÝCH MULTIFUNKCIONÁROV - DO FRASA! AKO TO 
MÔŽU STÍHAŤ! NA -  http://hnonline.sk/ 

 

 
 

Prislo z internetu! 
Toto ma sirsie suvislosti, ak to nebudeme vcas riesit, bude po dvanastej 

a vypomsti sa nam to. 

na cigansku notu – hrozna pravda... 

Ak 200 mil. EUR vyclenenych pre ciganov vydelime 1264,- EUR, co je aktualna 
priemerna cena jedneho metra stvorcoveho bytu, vyjde nam 158 228,- m2, ktore ked 
vydelime cislom 75 m2, co je priemerna 
rozloha 3-izb. bytu, vyjde nam 2109 bytov pre mlade pracujuce rodiny, ktore by sa 
nemuseli na cely zivot zadlzit a mohli by zit ako slusne, pracujuca rodina s viacerymi 
detmi, ktora by dokazali uzivit!!! 
 
A preto sa pytam: DRBE NAaISTO LEN POLITIKOM, ALEBO AJ NaM, PRETOyE 
TO DOVOLiME!? 
 
VARI NAOZAJ PLATi, zE SLOVaK SI NENECHa SRAt NA HLAVU - ON ROVNO 
OTVORi uSTA... 



Fotka z roku 1951  

 
 
 

Najnovšie číslo Pamäť národa Ak môžete, pošlite prosím info ďalej... 
 
V najnovšom čísle časopisu Ústavu pamäti národa Pamäť národa č. 2/2011 
si možno prečítať štúdie V. Kárpátyho o Hlinkovej dopravnej garde, M. 
Oráča o vývoji na Slovenskej evanjelickej bohosloveckej fakulte v 
pohnutých rokoch 1948 - 1953 či B. Kinčoka o 
politicko-propagandistickom zákulisí procesu s tzv. slovenskými 
buržoáznymi nacionalistami v 50. rokoch. 
V sekcii dokumenty si možno v príspevku B. Blehovej prečítať o pobyte 
J. Tisu v kremsmünsterskom exile, o aktivitách ŠtB v 80. rokoch (P. 
Jašek) či o osudoch slovenského dôstojníka M. Mózera v zajatí v 
Nemecku (P. Mičianik). 
Časopis prináša aj rozhovor s E. Sopkovou z Komjatíc, v ktorom spomína 
na maďarskú okupáciu rodnej obce (1938 - 1945) a v sekcii recenzie o. 
i. zaujme fundovaná reakcia na knihu I. Molnára - Omilostený na smrť(a 
súčasne glorifikačné snahy J. Esterházyho) z pera historika L. Deáka. 

+++++++++++++++++++++++++ 
Nikto proti sebe tak nepracuje, ako my sami 

 
Michal Kováč amnestoval sám seba * Nahlúpli televízni redaktori 
opakujú "československý", ktorý nikdy neexistoval * Naša predsedníčka 
vlády naháňala podpisy proti Slovenskej republike * Môžeme vytvoriť 
viac ako stotisíc nových pracovných miest * 
 
* Viac na zdravotníctvo platia v Európe ako Slováci už len Švajčiari a 
Gréci. Napriek tomu musíme každý ročne v priemere doplácať viac ako 
dvesto eur za tzv. naštandard, čo sú v skutočnosti nutné výdavky na 



našu liečbu, ak sme chorí. 
 
V. Mečiar: Celý systém nášho zdravotníctva je postavený na sociálnej 
solidarite. Všetci prispievame. A za istých podmienok tí, ktorí sú 
odkázaní, z týchto fondov čerpajú. Bohužiaľ, vývoj ide tak, že 
prispieva sa stále viac, ale spätný rozsah služieb je stále menší. 
Nespokojní sú najmä lekári, ktorí to vidia, a doplácajú na to. 
Nespokojní sú tí, ktorým sa zdravotná starostlivosť nedostáva. Je to 
kruté, ale pravdivé, že mnohí nespokojní sa nápravy nedočkajú. Ich 
protest doznieva a končí. 
 
* Ale dostupnosť sa znižuje... 
 
V. Mečiar: Sú to dlhé čakacie lehoty na zdravotné úkony, aj 
dostupnosť, ktorá sa znižuje a je podmienená aj ďalším radom faktorov, 
než len peniazmi. Z hľadiska stavu, že je pokus dopĺňať zdroje na 
zdravotnú starostlivosť, tak ide špeciálne u tejto vlády o prenos na 
občana. Má časť nákladov prevziať na seba. Pritom to nie je podmienené 
tým, že by mal viac starostlivosti o seba, ale má zvyšovať mieru 
zisku. 
 
* Je možné pri týchto ekonomických kategóriách hovoriť konkrétnejšie? 
 
V. Mečiar: Áno, veď pri miere zisku musíme vedieť definovať aj to, kde 
sú straty? Pri väčšej tvorbe príjmov máme nižšiu úroveň služieb a 
schopnosti uhrádzať náklady. Existuje množstvo faktorov nehospodárneho 
nakladania s peniazmi. Je veľa nedostatkov v zmenách systému. Dochádza 
k zneužívaniu systému zdravotných poisťovní na prideľovanie služieb. V 
podstate nahrádzajú celý riadiaci systém. Takto sa ho ministerstvo 
zdravotníctva zbavilo. Ale sú tu aj obrovské straty v liekovej 
politike. To je kšeft na Slovensku, ktorý prerástol do takej miery, že 
nemá obdobu. 
 
* A terajšie oddĺženie nemocníc pomôže niečomu? 
 
V. Mečiar: Vždy oddĺženie znamená skokové vyrovnanie nedostatkov v 
systéme, ktoré existujú. Vždy sa to deje skokom po istom čase. Je dnes 
slovenské zdravotníctvo schopné zabezpečiť všetky potreby? Odpovedám 
úprimne: Nie. Ceny liečiv, spôsoby liečby, technológie a všetko 
ostatné sú dané západnými cenami, ich západnou životnou úrovňou a 
životnými nákladmi. Skokové oddlžovanie je potrebné, ale nemusí 
smerovať k tomu, aby bolo likvidačné. To znamená, že sa rušia 
oddelenia, služby sa koncentrujú na čoraz menšie prostredie. Adekvátne 
k tomu nerastie starostlivosť o ľudí. Preto sa dostávame do pasce, že 
niečo sa urobí, ale ďalej existuje sklz. Vyrovnávajú sa staré dlhy, 
nezálohuje sa nový vývoj. Mnoho investícií je nepremyslených. 
Zdravotníctvo potrebuje dobrých lekárov, čo by ho vyliečili. A taký v 
tejto vláde nesedí ani jeden. 
 
* Rušenie oddelení v nemocniciach vyháňa ľudí do ulíc. Ako sa ľudia 
majú domôcť pravdy, keď cestovanie pre nich za zdravotnou 
starostlivosťou bude čoraz nákladnejšie? 
 
V. Mečiar: Najväčšie problémy so zdravím majú staršie vekové 
kategórie. Majú teda aj obmedzenú mobilitu. Kedysi bola snaha presunúť 
lekára prvého kontaktu čo najbližšie k nim a zabezpečiť nevyhnutný 
rozsah služby. Teraz sa od neho vzďaľuje a tak vzniká problém s 



mobilitou. Kedysi sa hradilo cestovné za zdravotnou starostlivosťou. 
Kto šiel k lekárovi, preukázal sa cestovným lístkom a Okresný ústav 
národného zdravia náklady na cestu preplatil. Dnes to už neplatí. 
 
* K čomu ten systém teda smeruje? 
 
V. Mečiar: Ako vidíme k tomu, že nevytvára rovnaké šance a 
príležitosti. Veď za rovnakú prácu neplatí rovnako. Vždy budú 
nemocnice, ktoré budú vykonávať špičkové práce, ale musia za ne dostať 
aj špičkové úhrady. Nemôže sa to však uhrádzať tak, že za jednoduché 
práce sa budú dávať rozdielne ceny. Aby sme tým jednoduchým úkonom 
pomohli tomu, čo nevieme za špičkový výkon zaplatiť. Preto je 
nespokojnosť všetkých odôvodnená. 
 
* Takže súhlasíte s protestmi? 
 
V. Mečiar: Všade ich podporujeme. Ale ešte stále nie sú také 
intenzívne, aby to znamenalo prelomenie tohto stavu. Prípadne vážne 
uvažovanie o nutnosti zmeny vlády. To ešte na Slovensku nie je. Na to 
si ešte musíme počkať. Čo ak si ľudia nebudú chrániť ani vlastné 
životy a budú k nim ľahostajní? Veď ľahostajnosť je potom horšia než 
nepriateľstvo. Je to jedna z najhorších ľudských vlastností. 
 
* Po roku 2025 začne Slovensko vymierať. A minister Jozef Mihál už od 
roku 2016 túži potom, aby boli dôchodky valorizované novým systémom. 
Zároveň chce posúvať vek odchodu na dôchodok. Nejde v skutočnosti o 
kampaň, aby si viacerí ľudia ukladali prostriedky do druhého piliera? 
 
V. Mečiar: To by som ešte nepovedal. Tým, že kapitálový trh nasáva do 
seba peniaze zo všetkých strán, z ktorých môže, tak nasáva do seba aj 
budúce dôchodky. A nástroj na toto nasávanie je druhý pilier. Nikde 
nebolo povedané a odôvodnené ako objektívne nevyhnutné vytvorenie 
druhých pilierov. Ide o ďalšie peniaze na trhu. Sú dlhodobé, lebo 
vracať sa budú o 20 - 30 - 40 rokov. Používať ich možno už dnes. 
Kapitálový trh je po nich hladný. Preberá ich aj s rizikami, ktoré so 
sebou prinášajú. Sú to konkurencia, krachy, neúspešné podnikanie, 
chyby v menežovaní firiem, ale minister nedáva záruky. Naopak, 
presviedča Slovákov: keď budete bez záruk - môžete dostať viac. Ja 
odpovedám: keď budete bez záruk - môžete dostať nič! Vaše 40 ročné 
úspory na dôchodok prepadnú. 
 
* Myslel som to v nátlaku, aby ľudia museli ísť do druhého piliera. 
 
V. Mečiar: V otázke, v akom dôchodkovom piliery chce občan byť, nesmie 
existovať nátlak. Je to právo občana si vybrať. Nemôže mu nik zo 
zákona určiť, kde je povinný ukladať prostriedky a už ako študent 
nastúpiť, zaradiť sa do toho procesu. Otázka záruk musí byť postavená 
na úrovni štátu. Nemôže byť postavená na úroveň organizácie, či 
súkromnej spoločnosti. Ak obmedzíme rizikové obchody, ale neobmedzíme 
systém, tak systém sám o sebe je zlý a rizikový. 
 
* Lenže argumentácia prebehla s tým, že ľudia starnú a nebude toľko 
tých, kto budú pracovať na dôchodcov. 
 
V. Mečiar: Pri argumentácii starším priemerným vekom, tak poďme na to 
takto. Rastie produktivita práce. Čiže aj jeden bude schopný vytvoriť 
väčšie hodnoty ako dnes. Pri priemernom veku odchodu do dôchodku, 



posúva sa stredná hranica ľudského veku. Tá sa posúva buď hore, alebo 
dole. Posúvať sa však nemôže podľa toho, koľko je dôchodcov. Ale podľa 
toho, koľko je živo narodených. Vždy bola dilema, či je dobré sa 
vrátiť k "husákovskej" podpore pôrodnosti, ktorá vyvoláva veľkú vlnu, 
alebo nie. Odpoveď je áno, je nutné sa k nej vrátiť. Potom sa nemusíme 
báť, čo bude v roku 2025. Odchod do dôchodku pritom nie je na 
Slovensku nevyhnutný. Skôr ide o to, aby ďalšie a ďalšie skupiny 
nastúpili do týchto fondov. Tí, čo si šetrili, že pôjdu ako 60 roční 
do dôchodku, tak im dnes oznámia, že budú ešte ďalších päť rokov robiť 
a prispievať do tohto fondu. Pritom priemerný vek mužov 71 rokov sa 
nezmení. Takže ak sme mali priemerný vek za socializmu 67 rokov, tak u 
mužov bolo na užívanie dôchodku od 60 do 67 sedem rokov, štatisticky z 
prvej kategórie to bolo 12 rokov, tak teraz sa táto doba znižuje na 
šesť rokov podľa týchto zámerov a projektov. Čiže sa sociálny status 
zhoršuje a nie zlepšuje. Sprivatizovaný je však už majetok štátu, aj 
fondy. Potom aká je funkcia štátu pre budúcnosť, keď nemá záruky 
budúceho rozvoja? Aká je funkcia vlády, ak odmieta byť organizátorom 
ochrany a slepo vychádza v ústrety súkromným fondom? Toto je typické 
len pre túto vládu. Vláda, v ktorej bude ĽS-HZDS, takto konať nebude. 
Tá ani s majetkom ľudí, ani s ich životmi, ani s ich osudmi hazardovať 
nebude. Táto hra na čistý trh je hrou, ktorá priviedla USA a svet do 
krízy. Ak sa už stalo, poučme sa z chýb iných, aj z vlastných a 
nebuďme hlúpejší, než ostatní. 
 
* Ministrovi Mihálovi sa nepáči, že nezamestnaní dostávajú 50 percent 
na podpore z posledného platu po dobu šiestich mesiacov. Preto 
navrhuje znižovanie tejto podpory a to tak, že túto sumu by dostávali 
nezamestnaní len dva mesiace a ďalšie štyri mesiace podstatne menej. 
Platí ešte, čo má SR v Ústave SR, že sme sociálne trhovou ekonomikou? 
 
V. Mečiar: Trhni si ako môžeš. Tak minister Mihál navrhuje trhať si. 
Pri nezamestnaných je šesť mesiacov primeraná doba na nájdenie 
zamestnania. Človek na trhu práce síce stráca prácu, ale nesmie 
stratiť istotu, že bude mať z čoho žiť a prežívať. Aby sa podporila 
zamestnanosť, tak sa povedalo, máš pol roka, dostávaš 50 percent 
predchádzajúcej mzdy a hľadaj si prácu. Kratšie dávky sú v tomto štáte 
nemysliteľné tým viac, že počet pracovných miest v roku 2011 je nižší, 
ako v roku 1998. To nie sú len čísla, koľkí vykazujú nezamestnanosť. 
To sú aj čísla o emigrácii. To sú aj čísla o iných aktivitách tých, 
ktorí sa už ani nehlásia na úrade práce a sú mimo trhu práce. Stav je 
alarmujúci. 
 
* Kde to hraničí? 
 
V. Mečiar: Je to doslova hra so sociálnym výbuchom nespokojnosti, ale 
aj schopnosti utiahnuť tento systém. Takéto mastičkárstvo môže 
navrhovať teda len Mihál. Keby vedel, o čom to je, tak to nerobí. 
 
* Podľa Kováča zrušenie jeho amnestií v prípade Technopol nebude mať 
právne účinky. Prezradil takto exprezident nezmyselnosť celého rušenia 
amnestií, lebo veď v tom prípade nemôže mať ani rušenie iných amnestií 
právne účinky? 
 
V. Mečiar: On hovorí, že vo vzťahu k jeho synovi by mali byť veci 
premlčané. Preto by nemali byť ani právne účinky. Celé amnestovanie 
začalo reťazením chýb Michala Kováča. Urobil chybu, keď začal a robí 
chybu, aj keď pokračuje. 



 
* Môžeme sa vrátiť na začiatok? 
 
V Mečiar: Sám Kováč svedčí o vlastnej morálke, keď hovorí, že syna už 
netrestať, ale peniaze mu nechať. A takisto postupovať aj u ďalšieho 
amnestovaného Kočnera. Tam šlo o milióny korún. 
 
* Veď pri Technopole šlo o vyše dvoch miliónov dolárov? 
 
V. Mečiar: Ale Kováč nedával amnestie len na trestnosť skutkov, ale 
amnestoval aj čierne zisky. To je otázka morálky. V právnych účinkoch 
sa tiež pán Kováč mýli. V kauze Technopol je vo vyšetrovacích spisoch 
zaznamenaný presný začiatok. Riaditeľ Technopolu, lebo im 
neprechádzali peniaze z federálnych fondov, si dohodol stretnutie s 
vtedajším predsedom Federálneho zhromaždenia Michalom Kováčom. Na 
tomto stretnutí sa dohodlo, akým spôsobom Michal Kováč zabezpečí 
peniaze pre Technopol a koľko dostane. A súčasne ako protihodnota 
bola, že generálny riaditeľ Technopolu pošle na účty syna peniaze ako 
všimné, že Michal Kováč tieto úkony urobil. A to je buď trestný čin 
úplatkárstva, alebo je to trestný čin zneužitia právomocí verejného 
činiteľa. 
 
* Podľa vás Kováč amnestoval seba? 
 
V. Mečiar: On amnestoval sám seba. Zrušením amnestií môže počítať s 
postihom sám pre seba, ale to nie je zaujímavé. Myslím si, že jeho 
amnestie sú tiež nezrušiteľné. Amnestia je vôbec nezrušiteľná. Tam, 
kde sú trestné činy voči ľudskosti a vojnové trestné činy, tam 
samozrejme, že sa amnestie nemajú udeľovať. Ale tiež každá vojna končí 
amnestiou a zmierom. A vôbec ako sa táto téma dostáva na politický 
program, tak už dnes väčšina ľudí nevie, o čo išlo. Ešte menej ľudí 
chápe právne vzťahy, ktoré týmto vznikajú a ešte menej dôsledky, ktoré 
z toho môžu vznikať. Hovorím, že smerujeme k policajnému štátu. 
Kresťanskí demokrati mali vždy takúto politiku. Aj v tomto prípade 
dali kresťanskí demokrati veľa falošných dôkazov a financovali svedka, 
ktorý mal vypovedať. Ale financovali ho tak, že ho držali v zahraničí. 
A teraz znovu z tých lží, ktoré urobili, im zostáva jedna, ktorú ešte 
chcú dokazovať. Ale títo morálni ľudia z nemorálnosti, z falošných 
svedkov, z falošných znaleckých posudkov, z krivých výpovedí ľudí 
nevyvodili žiaden záver. Zo zrušených 14 prípadov Ivana Lexu, zo 
zneužitia polície a iných ľudí, žiaden záver. Ak hovoria, že amnestie 
treba zrušiť ústavným zákonom, to znamená, že boli platné. Potom 
všetci, ktorí proti nim konali a dávali do väzby, robili trestnú 
činnosť zneužívania právomocí verejného činiteľa. 
 
* Takže ak budú za zrušenie amnestií hlasovať, tak sami na seba uvalia 
možnosť trestného stíhania? 
 
V. Mečiar: Stíhaní by už mali byť aj podľa terajšej právnej úpravy. 
Otvára sa skrinka, ktorá smeruje akoby na amnestie, ktoré udelila moja 
vláda, ale v skutočnosti je to začiatok iného konca. To je zbraň, 
ktorá ak sa vymkne z rúk, môže sa obrátiť kedykoľvek proti tomu, kto s 
ňou zachádza. Vidím teda vývoj ako veľmi komplikovaný. Tieto 
rozhodnutia sú platné a nezrušiteľné. Využívať iba moc hlasov na to, 
že môžu všetko, znamená, že v snahe o modernu viacerí mladí politici 
si neuvedomujú, ako veľmi sú poznačení socialistickým stalinským 
myslením. Myslia si, že prinášajú niečo nové. Opakujú strašne veľa zo 



stalinského systému. Celé vety a myšlienky, o ktorých si myslia, že je 
to nóvum. Moja generácia vie, že už raz to bola tragédia. Teraz to 
bude fraška. 
 
* Slovensko je vidiecka krajina a predsa u nás v poľnohospodárstve 
pracujú len tri percentá našich občanov. Vaša strana hovorí, že by sa 
tu mohlo vytvoriť až 120 tisíc nových pracovných miest. Je takéto 
číslo skutočne reálne a v akom časovom horizonte ho vidíte? 
 
V. Mečiar: Čo je to poľnohospodárstvo? Je to len práca na poli? Patrí 
do toho aj práca tých ľudí, ktorí robia strojárstvo pre 
poľnohospodárov? Práca tých, ktorí vyrábajú chémiu? Tých, ktorí 
upravujú vodohospodárske režimy? Ktorí sa zaoberajú starostlivosťou o 
pôdu? A čo potravinársky priemysel? Obchod s potravinami? To všetko 
patrí poľnohospodárstvu. 
 
* Takže je to obrovský komplex? 
 
V. Mečiar: Presne tak. Ide o jedno z odvetví ekonomiky, ktoré musí 
produkovať. A preto musí byť štátom systematicky podporované a 
rozvíjané v konkurenčných podmienkach EÚ. Opakuje sa to, že po vláde 
ĽS-HZDS prichádza iná strana. A prvé čo robí, siaha na 
poľnohospodárov. Poľnohospodárstvo sa tak ubíja. Ale tým sa ubíja aj 
právo na zdravú výživu. Právo na ochranu majetku, pôdy v SR. A tým 
ubíja aj celý trh, ktorý má produkovať a na druhej strane konzumovať 
poľnohospodárske produkty. Aby sme boli konkrétni. Ministerstvu 
pôdohospodárstva patria Štátne lesy, malé vodné toky. Veľké toky 
patria ministerstvu životného prostredia. Potom sú tu ďalšie odvetvia 
ako drevospracujúci priemysel, ktorý patrí ministerstvu 
pôdohospodárstva a ešte ďalšie odvetvia, ktoré na to úzko naväzujú. 
Preto ak by sme šli systémom verejnoprospešných prác a začali ľudí 
platiť za úpravu malých vodných tokov, tak by sme pri čistení získali 
množstvo materiálu, upravila by sa príroda, skultivovala by sa a 
zhodnotila, aj by sa dala zmysluplná práca ľuďom, ktorá zabráni 
povodniam. Nánosy totiž dvíhajú dno u tokov stále vyššie. Potom je 
množstvo neobrobenej pôdy, ktorá sa presunula z poľnohospodárskeho do 
lesného hospodárstva. Ide o nálety, nie sú to rukou hospodára 
spracované pôdy. 
 
* Takže tu by ste vytvárali pracovné miesta? 
 
V. Mečiar: Tam všade možno ľudí zamestnať. Pri dobrom rozbehu 
projektov je možné na sezónne práce centrálne tvoreným prístupom 
vytvárať pracovné príležitosti. 
 
* Nebolo by nutné veľa peňazí na podporu? 
 
V. Mečiar: Nie. Šlo by o platenie tých, ktorí aj tak nič nerobia a 
dostávajú sociálne dávky. Takto by vznikala aj nejaká práca, ktorá by 
zhodnotila krajinu a mala by aj ekonomický význam. Týchto brigádnikov 
je možné zamestnávať od jari do jesene celkom efektívne. 
 
* Za prvej republiky v minulom storočí sa vytvorila téza, že slovenský 
národ je len vetva národa "československého" bez pomlčky. Ako vidíte 
dnešné podoby týchto myšlienok? 
 
V. Mečiar: Je to slovenský problém zakomplexovaných ľudí s nízkym 



sebavedomím, ktorí potrebujú vždy trčať z nejakého iného zadku. 
Historicky bola uznaná koncepcia československého národa ako chybná. 
Ak takto bola uznaná pred 70 rokmi, tak je trápne ak nahlúpli 
televízni redaktori opakujú názov česko - slovenský a národ 
"československý", ktorý právne a politicky nikdy neexistoval. Vždy to 
boli dva národy. 
 
* Onedlho si pripomíname dvadsať rokov vzniku SR... 
 
V. Mečiar: Preto je trápne, ak 20 rokov po deklarovaní zvrchovanosti 
Slovenska musíme pripomínať, že Slováci sú národom a majú svoj štát. 
Je trápne, ak sa nám pokúša cez média a cez iné priestory presunúť 
naspäť do povedomia Česko - Slovensko s tým, že aby sa idealizovala 
podstata, uniká sa od politickej podstaty riešenia štátu, ale 
vytvárajú sa "česko-slovenské" súťaže. Vytvárajú sa "česko-slovenské" 
športové aktivity, ktoré ťahajú k duchovnému odkazu federácie. A 
tvorcovia tejto politiky získavajú neobyčajnú mediálnu podporu. 
 
* Je to chybou z pohľadu trebárs práva? 
 
V. Mečiar: Treba povedať, že je to v rozpore s ústavným zákonom o 
zániku Českej a Slovenskej federatívnej republiky. Konkrétne s článkom 
3, v ktorom obidve republiky vyslovili cez svoje Federálne 
zhromaždenie zákaz zneužívať symboliku Česko - Slovenska, do ktorej 
patrí nielen vlajka, pečať, štátny znak, ale aj názov. A ak sa to 
opakuje, tak sa opakuje znovu niečo, čo bolo historicky vyriešené. 
 
* Sú aj hlbšie dejinné súvislosti? 
 
V. Mečiar: Stačí si spomenúť na rok 1990. Aký bol poplach okolo názvu 
Československej socialistickej federatívnej republiky. Vypadlo slovo 
socialistická. Medzi Česko a Slovensko sa vložila pomlčka. Slovensko 
sa začalo písať veľkým písmenom. Ale títo naši zakomplexovaní, 
menejcennosťou trpiaci ľudia už uvádzajú Česko - Slovensko s malým "s" 
bez pomlčky - "Československo". Oni tak Slovensko historicky 
vymazávajú z povedomia a vnucujú podvedome nejaké iné vnímanie 
súčasnej reality. To je niečo, čo takto proti sebe nikto nerobí. A 
nikto si to nedovolí. Média na Slovensku urobili kopu špinavej roboty. 
Toto je jedna z nich. Títo darebáci si neuvedomujú, že vnucujú 
Slovensku zápas na dvoch frontoch. Máme tu maďarský problém. 
Nepotrebujeme problém s česko - slovensky orientovanými Slovákmi. 
Preto treba hlas dvihnúť na začiatku. Na Nove sa opakovali všetky 
symboly Česko - Slovenska vrátane vlajky zo 60-tych rokov. A tie 
socialistické, aj s ohníkom ako štátnym symbolom Slovenska. Takto sa 
pracuje pre politiku, kultúru a etiku nedôstojnými spôsobmi. Nedivím 
sa tomu v situácii, keď všetci, čo sú vo vláde SR, okrem SaS ako 
strany, chceli, aby Česko - Slovensko zostalo. Veď predsedkyňa vlády 
osobne naháňala ako jeden z ľudí podpisy proti tomuto štátu a 
podpisovala dokumenty proti nemu. To je niečo, čo sa veľmi ťažko 
prijíma. Rovnako sa treba obrátiť aj na športovcov. Na čo potrebujú 
účasť slovenských klubov v českých súťažiach? Sú tieto súťaže 
kvalitnejšie ako slovenské? Veď na majstrovstvách zohrávame vyrovnanú 
partiu. Ak tí najlepší budú zo Slovenska odchádzať, s kým budú doma tí 
najlepší súťažiť vo vlastnej súťaži? Nezriekame sa tak na právo 
vytvárania vlastnej kvalitnej národnej a štátnej reprezentácie? 
Neposielame kdesi do zahraničia svoje najlepšie? Nemyslím 
individuálne, ale celé družstvá nevylučujeme takto z domácich súťaží? 



Toto má SR a slovenský daňový poplatník platiť? Nemýlia si aj tí, čo 
takto šport vedú, čo je to reprezentácia štátu a čo to je skladanie 
klubov? A čo to sú domáce a čo sú medzinárodné súťaže? Toto nie je ani 
medzinárodná a ani domáca súťaž. To je druhý krok, ktorý sa robí. 
Tretí sú akoby vzájomnosti v oblasti kultúry. Ale kultúrna výmena 
hodnôt je dobrá. Mojím záujmom a všetkých, ktorí sme v tej dobe 
pôsobili, bolo mať veľmi dobré priateľské, susedské vzťahy s Českou 
republikou. Ale susedské, nie stotožniť sa v jednom dvore. To už bolo 
historicky prekonané ako obrovský neúspech, ktorý zlyhal nielen v roku 
1992, ale aj v roku 1968 a zlyhal aj v roku 1938. 

 

+++++++++++++++++++++++++ 

Lichva a hyenismus banksterů povýšily do nové úrovně 

Vladimír Stwora  7.7.2011 

Ano, není pochyb, že jisté kruhy objevily nový, naprosto úžasný zdroj legálního 
drancování a rabování. Dříve, ještě před pěti roky, šly banky po krku jen 
jednotlivcům, v lepším případě firmám. Nemůžeš zaplatit dluhy? Obstavíme ti 
majetek. Prostě exekuce, jak ji dnes a denně zažívá tisíce Čechů a Moraváků. Byl to 
dobrý zdroj příjmu, ale furt to jen kapalo a oni věděli, že by to mohlo téct proudem. 
Nyní konečně vyvinuli bankstéři metodu zlodějství, která nemá v historii civilizace 
obdobu. Přišli na to, že mohou jít po celých státech. Je to tisíckrát výnosnější. 
Okradou celu populaci jedné země - miliony dlužníků. Princip plošné zlodějny si 
vyzkoušeli poprvé v USA, kde jim díky přeměny burzy v kasíno spadly do klína 
miliony zabavených domů. K dokonalosti ale systém přivedli až v Evropské unii. Je 
v podstatě jednoduchý a dá se shrnout do několika bodů: 

1. Základem pro vyrabování chudších států je několik nadnárodních organizací:            
MMF, Světová banka, BIS a platforma Evropské unie, ke které se upínají 
regionální politikové všech zemí jako k místu, kde v klidu, pohodě a bohatství 
dožijí svůj zbytečný život, aniž by měli obavy, že nebudou zvoleni. Takové 
odložiště vysloužilých politiků.  

2. Nastavíme v EU pravidla tak, aby vyhovovala ekonomikám spíše bohatších a 
větších států. Chudší státy se díky těmto  pravidlům na členství v podstatě  
nekvalifikují. 

3. Přinutíme jednotlivé státy, aby se vzdaly  své  měny a přijaly jednotné  euro. Tím 
zajistíme, že v případě  problému  nebudou  moci svou  měnu devalvovat a 
povzbudit tak vývoz na úkor dovozu. 

4. Vnutíme  státním  úředníkům vybraného, slabšího státu vhodně  připravené 
půjčky. Píšu "vnutíme", ale on to nebyl nějaký násilný proces. Často stačí šikovný 
slib, drobný dárek  pro toho, kdo má rozhodující slovo, apod. V tomto případě tím 
slibem bylo členství ve vysněné EU. Politikové začnou zemi zadlužovat v 
domnění, že se to ve velké  EU  nějak  ztratí.  

5. Necháme to několik roků vykvasit. Důležité je, aby penízky byly pořád ochotny 
téci do státní kasy zvenčí, i když už je zřejmo, že to nebude z čeho vrátit. 
Snadnost úvěru politiky uspí. Dluh země musí narůst pořádně. 



6. Je-li zadlužení už dosti velké, začneme prostřednictvím tisku (který také 
mimochodem už vlastníme) a prostřednictvím ratingových agentur (ano, i ty nám 
patří) veřejně vyjadřovat  pochybnosti, zda bude země schopná  platit, popřípadě  
snížíme rating.        To má za následek zvýšení úrokové míry, takže půjčky se 
stanou pro stát dražší. Tím ale je stát nucen si půjčovat ještě více, aby měl na 
úroky z předchozích půjček. Opět necháme chvíli (rok, dva) podusit. 

7. Zastavíme tok peněz do země. Stát najednou nemá z čeho platit úroky, dokonce 
hrozí, že nebude ani na platy státních zaměstnanců.  

8. Možnost  vystoupit z EU nebo se vrátit  ke  své měně  prostě vyloučíme. 
9. Slíbíme další půjčky jen když se politikové zadluženého státu zavážou, že 

vyrabují sociální fondy, ožebračí důchodce, okradou střádaly, a hlavně - musí dát 
do aukcí rodinné stříbro. To nejlepší, co mají. Takže se začnou za hubičku 
rozdávat výdělečné státní  podniky, ostrovy, historické památky, zkrátka vše, co 
má nějakou cenu. Hyeny trhají, až jim špek teče po tlamách.  

10. Ministerstvu financí vytunelovaného a ožebračeného státu nabídneme půjčit par 
drobných, aby mohl stát zaplatit úroky na příští měsíc. Samozřejmě za pořádný 
úrok. 

11. Až bude stát kompletně vytunelován a zadlužen, přesuneme se do dalšího, 
kandidáti se už řadí za dveřmi.  

Na co je třeba dávat pozor 

Systém je dostatečně jednoduchý, bezpečný a právně nenapadnutelný. Existuje jen jedno 
malé nebezpečí: Že by se lidi shlédli v arabském stylu bankovnictví, kde islám 
zakazuje úroky a lichvu. Na těchto dvou pilířich je postaveno celé bohatství 
banksterů, k tomu tedy nesmí dojít. Proto je nutno muslimské náboženství neustále a 
permanentně všemi způsoby zesměšňovat, tvrdit, že je zaostalé, utlačující, netolernantní, 
nebezpečné, zkrátka ee. Naštěstí tohle není těžké davům vsugerovat. Zvlášť když vlastní 
všechny sdělovací prostředky světa, umění, vzdělávací systém, zkrátka vše. A díky 
vhodně přiživovaným a provokovaným problémům s arabskými imigranty najdou 
dostatek jedinců mezi lidmi ochotných muslimy téměř věšet. 

No řekněte, není to geniální? :))) 

+++++++++++++++++++++++++ 
Odporucam do pozornosti clanok "Osadili ste bustu vrahovi môjho starého otca, mojej 
tety a ďalších" z BLOG.SME.SK: http://lesna.blog.sme.sk/c/269452/Osadili-ste-bustu-
vrahovi-mojho-stareho-otca-mojej-tety-a-dalsich.html 
Autorom clanku je Ľuba Lesná. 
pravda.sk 
Reláciu o kauze Cervanová budú riešiť obe mediálne rady  
Čítajte viac: http://spravy.pravda.sk/relaciu-o-kauze-cervanova-budu-riesit-obe-medialne-
rady-pg7-/sk_domace.asp?c=A110704_105031_sk_domace_p23#ixzz1R9ITFPOe 

+++++++++++++++++++++++++ 
Pozorne som si prečítala tento ľlánok ale tí čo vám mávali so sľubami a 
pomocou pred očami boli zo Západu, my Dolnozemskí Slováci aj dnes 



pomáhame, bola tu zbierka na matičný poklad, naši ľudia pracujú u vás za malé 
mzdy kým Vaši sú na Západe, naši vysielajú deti na štúdie v´daka štátnej Vašej 
pomoci ale i balíkom rodičov, nik z nás Vám nič nesľuboval, iba ponúkal čo 
mal...vdaka za príspevok a o ňom by sa dalo veľa hovoriť, ja osobne myslím, 
že sme my Slováci trochu "zajkovia" keď ide o nášho predstaviteľa kdekoľvek, 
či v politike či v kultúre a umení, znevažujeme ho, najradšej by sme sa všade 
videli iba "my",teda "ja"! a ke´d treba v zahraničí prezentovať antológiu slov. 
poézie najradšej by sme z nej vystrčili všetkých lebo sa nemôeme dohodnúť kto 
tam by mal byť, a pod. a iných príkladov neúrekom.Chýba nám madarská 
arogancia a srbská smelosť...o tom treba hovoriť a takto treba súčasného 
Slováka"skloňovať" najmä u mladých a nehanbiť sa uviesť do čítaniek 
všetkých slovenských autorov bez ohľadu či v lit. či vede atd. kdekoľvek žijú 
na svete, to by si, vlastne taký luxus nespomenúť si na nich, by si Madari nikdy 
nepomysleli, práve naopak...Tak sa majte a na Slovákov pridbajte,s pozdravom 
V. B. 

+++++++++++++++++++++++++ 
 

Koučing prežitia sociálneho kolapsu 
 
  2011-07-06   

[pozn. prekladateľa: Tento článok je vymyslený. Akákoľvek podobnosť zo 
súčasnosťou  je čisto náhodná] 
 
Môžete si odpustiť, že ste boli neinformovaní, ale NÁSLEDKY neodpúšťajú nikomu. 
 
Neriskujeme len prírodné alebo človekom vytvorené katastrofy. Riskujeme finančný, 
obchodný, politický a sociálny kolaps. Veci sa môžu pokaziť - a potom sa môžu pokaziť 
ešte viac. Bez obchodu, práce, dopravy, bankovníctva a výroby sa naše životy môžu 
ľahko premeniť na zúfale prežívanie. Pravdepodobne siedmy z desiatich z nás čoskoro 
zomrú, takým alebo onakým spôsobom. 

Nie to, čo nepoznáte, vám ublíži. Je to to, čo viete, že to tým nie je. 
Napísať tento článok je náročné - a môže byť ťažké aj ho čítať. 

Otvára Pandorinu skrinku možností.... a riešení. 
Veríte, že prírodné zdroje dovoľujú večnú prosperitu? Chápete svoj spôsob života ako 
ľudské právo na život? Dokážete si vybrať udržateľný životný štýl? Zredukujete vaše 

životné štandardy? Môžete byť donútení urobiť tieto zmeny ... kolaps bude veľmi rýchly 
.... veľmi hlboký ... a najviac zasiahne rozvinuté krajiny. Prežitie nie je otázka šťastia.  

V roku 1997 utrpel New York výpadok elektriny na jednu noc. Vyše 3000 ľudí bolo 
zadržaných za rabovanie, 400 policajtov bolo zranených, vypuklo 500 požiarov, bolo 



realizovaných vyše 25.000 tiesňových hovorov a na pohotovosti bolo prijatých 4x viac 
prípadov ako obyčajne -- a to všetko pre jednu noc bez svetiel. 

1. Rozhodnite sa žiť - vyberte si prežitie!  
2. Väčšina ľudí neurobí nič - buďte pripravení.  
3. Udržujte si dobré zdravie a pochopte riziko.  
4. Učte sa čo robiť pred, počas a po pohrome.  
5. Veľa čítajte.  
6. Vaše najlepšie poistenie? Rozhodnite sa prežiť a zásobujte sa podstatnými 

vecami.  

Otvorí sa váš sociálny padák? 

Len málo informácií o riziku kolapsu a ťažkostiach prežitia je spomínaných v médiách. 
Tréning prežitia takmer neexistuje. Uistite sa, že stojíte na vlastných nohách. 
 
V najlepšom prípade, život v dekádach pred nami bude vzrastajúco a intenzívnejšie 
lokálny a menší. Toto sa môže stať trvalým, ak dostupnosť lacnej energie sa zníži 
postupne a globálna súťaž o ňu nebude viesť k svetovým vojnám. Očakávajte podniky 
závislé na energii a veľké mestá scvrkávajúce sa tak, ako sa bude zmenšovať dodávka 
lacnej energie. 
 
Veľké mestá sú produktami priemyselnej revolúcie. Tak ako zmizne lacná energia, spolu 
s lacným priemyslom - očakávajte že sa hodnota bytov vo veľkých mestách dramaticky 
poklesne. Očakávajte, že ľudia, ktorí investovali svoje životné úspory do drahých bytov a 
domov vo veľkých mestách stratia svoj iluzórny majetok. Očakávajte prerušenie mestskej 
infraštruktúry a logistiky na vytvorenie nočných môr pre ľudí čo tam zostali. 
 
Pri najlepšom, po rokoch kolektívnej paralýzy, váhavosti a nezhôd, sociálny prevrat 
dramaticky narastie. Očakávajte migráciu populácie z miest a nízkoležiacich pobreží, 
nedostatok ropy a vody a silno zredukovanú produkciu potravín. Očakávajte návrat k 
vidieckym hodnotám - a vzrastajúci záujem o sebestačnosť a malé rodinné farmy. 

Arbeit Macht Frei 

Práca oslobodzuje ... toto boli slová na bránach Auschwitzu a iných nacistických 
koncentračných táboroch. Za prvé, očakávajte milióny nezamestnaných kancelárskych a              
hi-tech pracovníkov - vzdelaných v nepotrebných odboroch. Očakávajte podmienky, 
ktoré           po ekonomickom kolapse budú viesť k novodobému roľníctvu - úradníci sa 
stanú robotníkmi; nevoľníkmi pripútanými k produkcii jedla za zúfalých podmienok. 
 
Ale bez modernej hygieny a zdravotnej starostlivosti, mor a epidémie zredukujú ich 
počet. Bez moderného vzdelávania niektoré akademické a profesionálne kategórie môžu 
prestať existovať. Očakávajte enormný nárast náboženstiev, ako sa západná civilizácia 
vráti k viac stredovekej štruktúre. 



Dobre, Zle ... a Otrasne 

Postupný kolaps nie je TAK zlý. Ak sa stane rýchly kolaps - stane sa veľmi rýchlo. 
Väčšina ľudí ostane "primrznutá", panická alebo nebudú veriť správam - pokiaľ nebudú 
motivovaní hladom, smädom alebo epidémiami. Mnohí z nich umrú. TERAZ je čas 
urobiť záchranné prípravy na poslednú chvíľu. Ako si môžete udržať základný majetok ... 
a svoj život? 

Prírodná katastrofa 
Kríza spôsobená  

človekom 
Sociálny kolaps 

1. Záplavy  
2. Snehové búrky  
3. Hurikány  
4. Zemetrasenia  
5. Sucho a hlad  
6. Epidémia a 

mor  

1. Vojna  
2. Občianske 

nepokoje  
3. Výpadky energie  
4. Atómová príhoda  
5. Teroristický útok  
6. Chemický únik  

1. Finančný kolaps  
2. Obchodný kolaps  
3. Politický kolaps  
4. Spoločenský 

kolaps  
5. Vojenský kolaps  
6. Kolaps 

civilizácie  

 
Aký je zásadný rozdiel medzi tými čo prežijú a tými čo nie? Príprava! 
Počas pohromy sa počíta každá sekunda! Čakanie na inštrukcie vás môže zabiť! 

Potenciálne fázy kolapsu spoločnosti 

Fáza 1: Finančný kolaps. Prestávate dôverovať bankám. Neviete odhadnúť risk a vaše 
finančné aktíva nie sú garantované.  Ak sa finančné inštitúcie stanú insolventné, vaše 
peniaze sa môžu stratiť a nemôžete sa dostať k žiadnemu kapitálu. Sociálny nepokoj a 
samovraždy narastú. Letiská a hranice môžu byť uzavreté. Autority toto nazývajú 
dočasná pohotovosť. 
 
Fáza 2: Obchodný kolaps. Prestávate dôverovať trhu. Peniaze môžu byť znehodnotené 
a/alebo nedostupné. Ľudia hromadia a obchodujú základné komodity, importné a 
obchodné články prestávajú pracovať a je široký nedostatok základných potrieb na 
prežitie. Supermarkety sú chránené vojskom a počúvajte príbehy o drancovaní za jedlom. 
Výnimočný stav môže byť vyhlásený v mestách alebo celoštátne. Nie je elektrika. Ste 
hladný/á a je vám zima.  
 
Fáza 3: Politický kolaps. Prestali ste dôverovať vláde. Oficiálne pokusy poskytovať 
potreby na prežitie sú nefunkčné a politici stratili legitímnosť a zmysel. Na tiesňové 
volania nikto neodpovedá. Niektorí ľudia by vás mohli zabiť kvôli jedlu, zdravotníckym 
potrebám a zbraniam. Môžete počuť o vojenskom prevrate... alebo o invázii inej krajiny. 



 
Fáza 4: Sociálny kolaps. Prestali ste veriť tomu, že niekto sa o vás postará. Miestne 
sociálne inštitúcie nemajú zdroje. Mŕtve ľudské telá sa povaľujú všade naokolo. Mestá sú 
centrami hladovania a chorôb. Moc je právo .... kto má zbrane? Koncentračné tábory 
môžu utajovať hlad a genocídu. 
 
Fáza 5: Vojenský kolaps. Prestávate dôverovať vojenskej sile, lebo stanné právo sa 
zmenilo          v miestny diktát. Armáda vás môže vnímať ako cieľ, v rámci súťaže o 
rovnaké zdroje ako zháňajú oni sami - alebo ako o potenciálneho otroka. Môžu vytvoriť 
systém nútených prác a otroctva a bojovať v lokálnych vojnách o lokálne zdroje. 
Ľudskosť sa stane neznámym pojmom.  
 
Fáza 6: Kolaps civilizácie. Prestávate veriť v nádej. Smrť je všade. Ľudia si nemôže 
dovoliť byť láskaví. Rodiny sú rozdelené aby hľadali vzácne zdroje. Vyskytnú sa príbehy 
kanibalizmu. Nič nie je nebezpečnejšie ako zúfalý človek. Môžete byť zabitý za kúsok 
cukru .... alebo pre vaše mäso. 

Ste (aspoň trocha) pripravení? 

Ťažko záleží na tom, čo to spôsobí - finančný kolaps, meteorit, sopka alebo 
mimozemšťania.          V prípade kolapsu infraštruktúry bude v médiách dominovať 
neinformovanie. Inštrukcie a rady podané na zabránenie okamžitej širokej panike môžu 
len zhoršiť vašu šancu prežiť.                      Toto nemusí byť ten správny čas zostať doma 
a počúvať rádio. Toto by mohol byť ten správny čas vypadnúť z mesta pokiaľ môžete. 
 
Vládne inštitúcie vás môžu uisťovať, že ak budete nasledovať ich inštrukcie, tak vám 
zaisťujú prežitie. Ale vaše nezávislé dlhodobé prežitie nemusí byť v súlade s ich cieľmi. 
Polícia vo väčšine krajín (vrátane USA) nie je právne viazaná chrániť vás ani teraz ... ak 
nie ste pripravení, môžete čoskoro zomrieť počas ekonomického kolapsu. Ak ste 
pripravení ... môžete "len" prežiť. 
 
Počas finančného kolapsu sa stanú vaše papierové aktíva a možno aj bankovky 
nepoužiteľné. Udržiavajte si záznamy o vašich akciách a dlhopisoch, vkladných 
knižkách, poistenia a iných pre prípad, že sa všetko vráti do normálnych koľají. Ale 
buďte pripravení na hyperinfláciu a pripravte si zásoby použiteľných náhrad za peniaze, 
ktoré by ste mohli zobchodovať .... kávu, cukor, soľ, toaletný papier, bylinky, tabletky 
proti bolesti. Hromadenie nie je kriminálny čin.... zatiaľ. 
 
Počas obchodného kolapsu sa väčšina spotrebiteľských tovarov stane nedostupným, 
okrem užitočných položiek alebo služieb. Personál obchodov a supermarketov bude 
hromadiť svoj tovar a jedlo očakávajúc nejaké známky oživenia trhu - a budú dodávať 
tieto tovary len ako platbu za ochranu - alebo za zbraň. Keď budú sklady jedla prázdne, 
začne sa rabovanie a oheň bude na streche. Neočakávajte, že polícia, armáda alebo hasiči 
budú chrániť vás alebo váš dom. Očakávajte že rabovači budú strieľaní pred vaším 
zrakom, nezávisle na veku. 
 



Počas stanného práva zostane len málo slobody. Výnimočný stav býva zavedený 
vojenskými silami, keď civilná vláda zlyhá alebo sa rozpadne. Alebo v porazenej krajine 
alebo okupovanom teritóriu. Stanné právo môže byť vyhlásené jedným podpisom alebo v 
dôsledku invázie. Očakávajte zákaz večného vychádzania, prídelový systém na jedlo a 
denné potreby, uzavreté hranice a zákaz cestovania .... neskôr budete počuť o uzavretých 
mestách, otrockej práci a koncentračných táboroch. (pozri Postupy pre americké jednotky 
v prípade domácich nepokojov). 
 
Počas politického kolapsu väčšina služieb poskytovaných štátom zlyhá. Vaše povolenia, 
licencie a vratky daní nebudú mať žiadny zmysel. Polícia a armáda budú používať svoje 
zbrane na ochranu vlastných domovov a ochranu pred rabovaním jedla a pred 
ozbrojenými kriminálnymi skupinami. Počet samovrážd dramaticky vzrastie. Diaľnice sa 
budú podobať na parkoviská. Hladujúci ľudia z miest sa presunú na farmy blízko miest, 
do známych oblastí produkujúce jedlo a na chalupy a chaty. Očakávajte prísne pravidlá 
na ochranu pred epidémiami, cestné barikády a hromadné popravy aj za malé útoky. 
 
Počas sociálneho kolapsu väčšina nemocníc, kliník a škôl prestane fungovať. Ich 
zamestnanci hoci nebudú platení, budú nútení pracovať (hoc pod hrozbou použitia 
zbrane), alebo budú podnikať vo výmennom obchode, za svoje služby budú chcieť jedlo 
alebo iné základné potreby. Choroby budú všade. Prístroje, ktoré si vyžadujú elektrickú 
energiu budú fungovať na generátory - pokiaľ bude dosť nafty... čo nemusí byť dosť 
dlho. 
 
Počas vojenského kolapsu sa stane armáda novou aristokraciou založenou na výbere 
daní v naturáliách a feudálnom systéme farmárčenia. Veľa z vášho jedla a majetku si 
zoberú a veľmi málo úsilia (ak vôbec nejaké) budú investovať do vášho prežitia. Vraždy 
sa stanú bežnou vecou. Ste sebestační - no pokiaľ nemáte potrebné zručnosti, môžete sa 
ľahko stať otrokom alebo plateným vojakom. 
 
Počas kolapsu civilizácie strávite väčšinu času zbieraním a ochranou čohokoľvek, čo sa 
vám podarí nahromadiť, zobchodovať alebo nájsť, ochranou toho aby ste neboli 
okradnutí, zotročení.... alebo zjedení. 

Koučing prežitia - Príprava 

Elizabeth Kubler-Ross zadefinovala, ako sa ľudia vyrovnávajú s tragédiami: odmietnutie, 
hnev, vyjednávanie a depresia - to sú stavy pred prijatím skutočnosti. Používame túto 
vedomosť keď koučujeme ľudí pripraviť sa na smrť a k prekonaniu zneužívania alebo 
straty, vrátane smrti hospodárstva, zneužívania armádou alebo straty kultúry. 
 
Zopár základných otázok: 

1. Čo je podstatné pre vaše prežitie?  
2. Čo by mohlo zjednodušiť alebo vylepšiť vaše prežitie?  
3. Ak nedokážete žiť bez prepychu - ako chcete zomrieť?  



Pripraviť sa neznamená hromadiť .... zatiaľ... 
Príprava je teraz lepšia investícia pred chaosom ako nakupovať akcie a dlhopisy. V rámci 
prípravy, zásobujte sa len tým potrebným. Je to lacné poistenie, ale buďte diskrétni, inak 
môžete byť obvinení z hromadenia. Počas krízy budete šťastní, že môžete prežiť. 

Potraviny (na osobu/rok) Prvá pomoc 

pšenica, ryža alebo obilniny 
140 kg 
sušené mlieko odtučnené 
30kg 
Cukor alebo med 25kg 
Fazuľa a strukoviny 25kg 
Olej na vyprážanie 9 litrov 
Soľ 2kg 

Príručka prvej pomoci a knihy o liečení 
Rôzne obväzy a pomocné pásy 
nožnice, teplomer, zapínacie svorky 
lieky proti bolesti, sirup proti kašlu a 
dezifenkčné prostriedky 
recepty na lieky a vitamíny 
krémy a masti 

Produkcia jedla Základné potreby 

Nástroje na lov a chytanie 
rýb 
pôda, semená a rezy 
nástroje a nádoby 
sklad na zimu 
preprava 

Suchý a teplý úkryt 
čistá voda a mydlo 
riad na varenie a jedenie 
oblečenie, prikrývky atď. 
ďalekohľad 

Šťastie praje pripraveným 

Ak je váš životný štýl založený na pohodlí, sedliacky život môže pripomínať prežitok z 
minulosti. Vaši predkovia zavárali ovocie, zeleninu a údili mäso, ktoré skladovali v 
pivnici. Prežili aj bez elektriky. 

1. Udržujte si zdravie. Veľa sa prechádzajte a jazdite na bájku.  
2. Čítajte knihy o prežití. Používajte internet ale nebuďte na ňom závislí.  Ani na 

elektrike (PC).  
3. Vyriešte si vaše pocity strachu a obavy už teraz ... budete potrebovať jasnú myseľ 

na ochranu vašej rodiny počas zlých časov. Život bude dosť tvrdý aj bez depresie, 
neuróz a panických návalov.  

4. Suché potraviny ako ryža, obilie a fazuľa sú lacnou poistkou proti kríze. Odložte 
si dosť trvácneho jedla pre 4 člennú rodinu na 3 mesiace. Alebo pre jednu osobu 
na rok. Pravidelne tieto zásoby používajte a zásoby obmieňajte.  

5. Udržiavajte si zásobu pitnej vody ... ak prídete o elektriku, možno prídete aj o 
vodu.  

6. Stráňte sa návykových a nezdravých jedál. Objavte a učte sa o divorastúcich 
plodoch. Naučte sa, ktoré z tých vo vašom okolí sú vhodné a ktoré sú škodlivé.  



7. Odložte si potrebné lieky a nástroje prvej pomoci - naučte sa zásady prvej 
pomoci.  

8. 400 árov dobrej pôdy dokáže uživiť 4-10 ľudí donekonečna, v závislosti na 
prístupe k vode, nástrojom, ochrane pred zlodejmi a schopnostiach riadenia.  

9. Nájdite si odpočinok v oblastiach s malou obývanosťou - čím menšou tým lepšie - 
aspoň 160 km od akéhokoľvek veľkého mesta.  

10. Prežitie je najlepšia pomsta.  

Obchodníci s liekmi nezarábajú na zdravých zákazníkoch. Väčšina fyzických a 
duševných chorôb je následkom nezdravého životného štýlu a nešťastných vzťahov. 

VYRIEŠTE SI TO! 

Komunity na prežitie 

Väčšine nepripravených ľudí zomrie veľmi skoro. Tí čo prežijú budú spolupracovať. Vo 
vzdialených oblastiach a v malých dedinách si susedia seba navzájom vážia. Naučte sa 
byť dobrými susedmi - vyriešte väčšinu vnútorných a vonkajších konfliktov, rozložte 
vzťahové väzby, transferencie a traumu na tréningoch Soulwork. 
 
Vieme vás naučiť pracovať spolu, s dynamických zmyslom pre prežitie. Vieme vás 
naučiť riešiť zložitejšie problémy a rozložiť bloky, popri rešpektovaní cieľov a záujmov 
druhých ľudí. 
 
Väčšina ľudí, hoci aj s obrovskou emocionálnou bagážou, hoci aj v obrovskej kríze, 
dokáže participovať v komunite - keď sa tak rozhodne. Toto si vyžaduje vybrať si 
spoluprácu pred individualizmom. Nemusí to byť ľahké, ale je to možné. Koučujeme ľudí 
ako vybudovať komunitu a vychovať lídrov. 
 
V prípade kolapsu bude snom mnohých hladujúcich ľudí stať sa členom úspešnej 
komunity. Ako sa rozhodnete koho priberiete a koho pošlete preč? Ako priateľskí 
budete? Ako sa vyrovnáte s ozbrojenými votrelcami? Ako spustíte obchod s ostatnými 
komunitami? Možno by sa vám páčil náš tréning komunity. Ozvite sa. 

Buďte inteligentnejší: Čítajte knihy o prežití 

You may better consider the effects of social collapse if you read novels or watch movies 
about survival during disasters and following societal collapse ... The Postmanby David 
Brin, for example, The Road, by Cormac McCarthy or Lucifer's Hammer by Larry Niven. 

 

Nuclear War Survival Skills, by Cresson H. Kearny (ultimate self-help book on civil defense.) 



Sense of Survival, by J. Allan South (Timpanogos Publishers, 1990). Comprehensive. Includes 
fallout studies and protection. How to grow a garden, find drinkable water, and raise animals. This 
is useful knowledge if the infrastructure collapses. 

The Long Emergency, by James Howard Kunstler (Atlantic Monthly Press, New York, 2005). 
Surviving the converging catastrophes of the 21st century. Very good summary of a large number 
of converging potential disasters. 

Life After Doomsday, by Bruce D. Clayton, PhD (Paladin Press, 1980). Thoughtful and 
intelligent. General insights and specific survival strategies following economic collapse, civil 
unrest and natural disasters. Excellent fallout studies. 

No Such Thing As Doomsday, by Phillip L. Hoag (Yellowstone Publishing, 1996) Useful 
information. 

Sú toto tiene udalostí ktoré sa stanú, alebo sú to tiene udalostí čo sa môžu stať? 
Charles Dickens, A Christmas Carol 

Martyn Carruthers predtým ako sa stal profesionálnym koučom, pracoval pre Kanadskú vládu v 
Inštitúte pre opatrenia v prípade výnimočných udalostí. 

+++++++++++++++++++++++++ 
Icho sa pozeraj 
http://www.youtube.com/watch_popup?v=jJrzIdDUfT4&vq=medium 

+++++++++++++++++++++++++ 


